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lainat yk»ityi»ille oppikouluilla 300 milj. 
Ararejfääräralia 1,5 Mrd. 
»aaseuduja asuntolainoihin 200 ailj., 
r«ci- ja yitmäriJohtoihin 40 rilj., 
ri«nti»ataiiillf 50 milj.f 
a«»a{;tioppilaitoksillt 100 «ilj., 
kaisi- ja pienttollisuudellt 200 »ilj., 
7aalialall0 15 milj., 
Otaaätn rautatehtaan rakentamiietn 600 Jtilj., 
kodinperusta»i»lainoihin 200 milj,, 
Turun yliopiston sairaala 100 milj.^ 
^tlsingin 150 , 
ToknilliÄcn korlceaJcouluii rakuntanisesn 60 «ilj., 
7aasan l«ntok«ntiin päHlystämisttn 50 «ilj., 
rssistöjtn perkaukseen 100 Milj., 
siltatöihin 20 milj., ja työllisyyden 
turraaisiseen 10 miljardia. 

Tulopuolella kiinitettiin huo*iota oppi-
koulujen lukukausimaksujen koroittaniseen, ja ce hyräksyt-
tiin %111Ä ehdolla,että yksityisten oppikoulujen kustan-
nuksia tasataan näin kertyrillj^ tuloilla. 

Työvaliokunta päätti esittää edellä olerat rjh-
«än hyrÄksyttäräksi. 

Lisäksi oli raliokuntaryhjiä esittänyt vielä 
vientisatamille 50 Milj» mk,,mutta työvaliok-imta ei I17-
viiksyriyt tätä ryhmälle esitettäväksi. 

4 §. 
Pääjohtaja Oittiren päätettiin pyytää työvalioi 

kunnan kokoukseen tiistaina joulukuun 3 pnä kuultavaJcsi 
seminaarilÄista. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Henriksson, puheenjohtaja 

E•Raunio,s iht e e ri • 

iS.3 

Pöytäkirja Sos-dem.Edus-
kuntaryhmän kokouksesta,joka pi-
dettiin 28 pnä Marraskuuta 1957* 
Puheenjohtajana toimi Henriksson 
ja sihteerinä Raiinio. 

Poissa olivat-.Alanko, 
Pagerho lm, Plinck, Hakkila, hsi no -
nen, Hi i le lä, Hi Ituiien, Hult, -̂ a j ala, 
î qx j alainen, Leht o, -̂ ei vo -Lars s on, 
Le s'vcLnen, Lindblom, Lukkarinen, 
Kursinen,Suominen,Sävelä ja Väy-

* rjDien. 

15. 

Hostila. 
Pöytäkirjan tai-klstajil;»! ralittlin H. 11« ja 

2 

I i 

i 
i 

D 

Puhcenjo taja Htnrikicson ilmoitti,että hän oli |j 
Paasion ka ssa ollut Saaren luona.Saari oli tiedustellut 
olisimmeko valmiit hallitukseen siten,että ottaisisme SAKlf 
n mukaan. 

Neuvottelukunta käsitteli asiaa ja oli valmis ' 
osallistu s? aan hallitusvastuuseen, sutta haluaa päättää it-
se offista edustajistaan. 

* 

3 f» 
Puhrrenjohtaja il»:0itti,että työvaliokui:ta on 

käsitellyt sairaalalain voimaantulon lykkäystä koskevaa 
lakia ja esittäil ryhmälle,että hallituksen esitys hyväk-
syttäisiin siten muutettuna, että käyttötalouden osalta 
laki tulisi voidaan mutta «ensijaan lykättäisiin pääoma-
talouden kohdalta. / 

Hyhî ä hyväksyi yksisieTisesti työvalioldinnan 
esityksen. 

4 §. 
Rantala selosti talousarvion käsittelyä valtio 

varainvaliokunnassa.Menopuolella on tehty huorattava mää 
rä pienempiä lisäyksiä jotka ei • ät ralialliseati kuiten-
kaan tee suurta su««aa. Suurimmat ovat Aravamääräraha 

o ja työllisyyteen 10 mrd., jotka ovat jääneet pois^ 



• I 

SfI 

t • 1 

o k - . 
i : f < 

il 

1 • ' 1 III 

IH 

SOSIALIDEMOKRAATTINEN EDUSKUNTARYHMÄ 
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X.I inoina . „ . ^ a l i o t u n t a csit-t*».,« tc 

Hyil»»- ^ 

Kokous 

Asia: 

kuun ¿ f p:nä 1 9 ^ klo 

ulovaara, Urho 

väkelä, Valto .... 

ehdotus "Jaa ' * • . • • « • « k «•»•«*«« « t l * • • • • » * • > ehdotus "Ei' 

J aa , Ei 

Ahonen, Arvo 

Alanko, Kustaa 

. ' i M K i i i i i i 11, I j i m 

Brander-VVallin, Laura 

Fagerholm, K.-A 

Flinck, Anni 

Haapasalo, Kalervo 

Hakkila, Väinö 
* 

Heinonen, Vappu 

^Heile, Veikko 

Henriksson, Gunnar • 

Hiilelä, Kaisa 

ni 

Jokinen, Kalle 

Kajala, Olavi 

Kalavainen, Meeri 

Karjalainen, Eetu 

Karvonen, Juho • 

Kauhanen, Kalle 

K^ÄpiBHIBPBî îr̂ ) ,,«....«..•...••••••••••• 

Kokkola, Veikko 

Koskinen, Artturi 

f •itlliiiiiM j l h o 

Lehto, Lempi 

Leivo-Larsson, Tyyne 

Leskinen, Väinö 

Lindblom, Olavi 

l ^ ^ a r ^ i i ^ r n ^ i 

Mohell, Erkki 

Muikku, Otto 

Nurminen, Elli ... 

Paasio, Rafael 

Paasi\ uori, Tyyne 

Peltonen, Onni ... 

jsonen, Edvard . 

tcil̂ Ly Viljo 

Raunio, Eino 

Salmela-Järvinen, Martta 

Sundman, Bruno 

Suominen, Unto 

Sävelä, Arvo 

m 

Tikkaoja, Väinö 

Turkka, Arvi 

Turunen, Varma K 

Virtanen, Viljo 

Väyrynen, Vilho 

J a a 
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löjrtäMrja Sosdeii. 
Eduskuntaryhitän kokoixl-csosta, 
joka pidtttiin 3 pnä joulu-
kuuta 1957fPuhe«njohtajana 
tojbii Iltnrikscon ja sihtte-
rinä ̂ unio.Poissa olivat 
Häkki 1 a, Ka j ala,ivo-Lars 5 on, 
Leskinen,luk]r:arin«n,Pusa ja 
!Durunen. 

r 

•••; • il 

m 

Poytilkirjan tarkistajiksi valittiin Plinck ja 
Hiilelä. : vv 

lakia. 

2 §. 
Ministeri Oittin«n selosti ryhaällt sr^inaaLi-

3 
Rantala selosti pääninisteri Piandin antaaaa 

lausuntoa valtiovarainvaliolcunnall© tulo- ja menoarvi-
osta. Pääriinisteri oli esittänyt kaiklci suuriiiLuat lisä-
ykset poistettavaksi. 

iiaunio esitti,että annettaisiin valiokunt,:j:yh-
mälle valtuudet harkita nitä poistoja lie hyvälcsyisivät 
pääatinistfirin luettelosta. 

PitkUn keskustelun kuluessa,jossa arvosteltiin 
kiereäll rahapolitiildcaa ja työllisyystilannetta kokoa 
naässa,käytettiin useita puheenvuoroja. 

Haapasalo esitti Sävelän ja Virtasen kannatta-
jana, että työväliolauinalle annettaisiin tehtäväksi 
kiinittää huoniota vallitsevaan kireään raliapolitiik- i-M*'"̂  
kaan joka on lyönyt lei.v.ansa kolco talouseliimään.Työva-
lloloinnan olisi tehtävä suunitelrtia -sian hoitamiseksi 
ja otettava yhteys puoluetoiTnilomtaa. | 

Byhaä hyväksyi yksi-iielî sesti Haapasalon esi- ^ 
'tyksen. 

Valiokunta ryhaulle annettiin valtuudet harki-
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SOSIALIDEMOKRAATTINEN EDUSKUNTARYHMÄ 

Kokous 

Asia: 

Ahonen, Arvo 

Alanko, Kustaa 

AntifeaiTifn, Kttro 

Brander-VVallin, Laura 

Fagerholm, K.-A 

Flinck, Anni 

Haapasalo, Kalervo ... 

Hakkila, Väinö 

Heinonen, Vappu 

Helle, Vrikko 

Henriksson, Gunnar .. 

Hiilelä, Kaisa 

Hi l tun^ , Qnni 

Kulovaara, Urho 

Käkelä, Valto .... 

. ' f i ^ 
/ 

kuun p:nä 19 A klo / O . 

ehdotus "Jaa" 

Jaa Ei 

/ 
/ 

/ 
/ 
/ 
/ 

Hult. Mikko 

Hykkäälä, Heikki 

Jokinen, Kalle 

Kajala, Olavi 

Kalavainen, Meeri 

Karjalainen, Eetu 

Karvonen, Juho 

Kauhanen, Kalle 

Kihprläineti, Yrjö 

Kokkola, Veikko 

Koskinen, Artturi 

J Ml III 

/ 
( 
1. 

l 
/ 

/ 
/ 

/ . . 

/ 

/ 

/ 

f 

Lehto, Lempi 

Lei VO-Larsson, Tyyne 

4:r|)ln>'», MctlH 

Leskinen, Väinö 

Lindblom, Olavi 

Lukkarinen, Jmpi 

Mohell, Krkki 

Muikku, Otto 

Nurminen, Elli 

Paasio, Rafael 

Paasi vuori, Tyyne 

Peltonen, Onni 

Pesonen, Edvard 

kantala, Viljo 

Raunio, Kino 

Salmela-Järvinen, Martta 

¿inmaBHi Aiiire 

Sundman, Bruno 

Suominen, Unto 

Sävelä, Arvo 

'rwwni ¡^llnn l 

Tikkaoja, Väinö 

Turkka, Arvi 

Tunmen, Varma K 

Virtanen, Viljo 

Väyrynen, Vilho 

ehdotus "Ei' 

Jaa 

/ 
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.1 I Pf 
Pbytil lcirja Sos-dem,£dus-

kuiitaryhitsin työvalioloinnan 

kokouksesta , joka p i d e t t i i n 

12 pnil joulukuuta 1957. 

Puh« tn j o h t a j a n a toist i Ötn-

r i k s s o n j a s i h t e e r i n ä Rau-

nio • 

f v ? 

ySl 
ie 

' J I 

I 

» . • ' . t 
S. 

Edusloimian päät^^ttiin antaa rylDiiin v a r o i s t a 

joulurahaa, joka aiäärältään tekee n , 23.000 »k. 

2 §. 

O t e t t i i n k ä s i t e l t ä v ä k s i s a i r a a l a l a i n voiriaantu-

lon o s i t t a i n e n lylckäys. 

Työvaliokunta p ä ä t t i antaa val iolamtaryhmälle 

va l tuudet k ä s i t e l l ä l a i z i e s i t y s t ä s i t e n , e t t ä raha äärä 

n. 950 a i l j . .'tarkkaa pysyy e n t i s e l l ä ä n . 
A ^ 

3 

O t e t t i i n k ä s i t e l t ä v ä k s i t u l l i l a l c f s s i t y s . 

l yöva l iokunta p ä ä t t i ijpoluetoiriilomnan kantaan 

yhtyen e s i t t ä ä v a s t u s t e t t a v a k s i p o l t t ^ a i n e t u l l i a sekä, 

e t t ä soi japavun t m l l i nostetaan . 

4 ä. 

Tuoloransäännöstelylaissa p ä ä t e t t i i n hyväksyä 

va l io lamtarybiän v a s t a l a u s e e n viukainen Icanta e t t e i lalcia 

huononnettais i . 

5 §. 

Onni Peltonen o l i j ä t t ä n y t r y l m ä l l e k i r j ö l a ä n l| 

j o s s a hän e s i t t ä ä ryl:utäfltä e r o t e t t u j e n jäsenten t a k a i s i n 

o t t a j a i s t a . 

Puheenjohtaja e s i t t i , e t t ä asianoiaaistcn t u l i -

s i i t s e kääntyä ryhmään k i r j e l m ä l l ä . 

Hel le j a Paasio k a n n a t t i v a t puhöirnjohtajan 

e s i t y s t ä j a Paasio e s i t t i l i s ä k s i e t t e i a s i a anna aihet^ 

t a t ä s s ä Äuodossa a s i n kUsittelj^yn. . • 

Raunio turkan kamiattaaiana e s i t t i -^eltosen 

i i 

S; 

il 

-•il 

I 

V . V-V 

k i r j e l m ä n a i u k a i s e s t i , e t t ä xyhnä t o t e a i s i ni iden este iden 

poistuneen j o i l l a he idät aikoinaan k a t s o t t i i n a s e t t a u -

tuneen ryhnän u l k o p u o l e l l e . 
I 

• M 
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- H . t u a5ia ®x ole ylcsiimolin.ti 

Incaica -ryl..^ 6 äll^ellä 2 vastaa, työva-

liolcmvla :catsoi «U . i a. 
toimenpiteisiin- vietäisi ryto-'r-, Vc. 

Turldca esxtT;i,«tlei 

sf jä f tbä i s i in ... pöydäll». 
Työvaliotaonta J 

-.-tait lúlci .oaacalel^ti FiL^cn Sano.--

hu-alaiisa Xî acĵ rv«̂ -̂ y 
huutokauppatilai=uud^^.sa. ^̂  .elit: 

Työvaliokuirca P ' - t t l 

î en asi'-sta. 
Pöytäkirjan valaiud-lcsi: 

U, 

Poyt'lkirja Sos-dern L-
dufllvintairyliaian Icolcoulcoejsta, joka 
pidetti in 12 pn-l joululoiuta 1957 
Puhfttnjohtajana toini H#nrikí5s-
son ja sihteerinä ítaurlo. Pois-
ca olivat: Alanko,Jrandor-Wallin 
iTlinck, Haklcila, L± i lelü, Hiltun , 
Kuloyaara,"^«hto ,-^eivo-Iarsson, 
lukkarinen,Sundaan, ja Suvelü. 

1 i . 

P0yti¿kirjan tarkistajiksi va.littiin Ilostila ja 
Hyklcü l̂ 

2 §. 

Otettiin kl'5iteltüvlí.ksi sairaalalain voi'faantu-
lon osittainen lyklcäUnincn. 

Cl 

Puh «n joilta ja «nitt i , f ttä tyovaliolainta ehdottaa 
ann.«ttavak3i valiolointarjlri''!!« valtuud-t tol».ia siten, 
tttä IcUci saataisiin siihen ;iuotoon jol loin raha îäärä 
n. 950 aiilj. rú:. pysyisi entii3e?lläxn« 

Kajala esitt i Käkelän karmatta xana,'? ttä rylriil 
pysyisi entií;j?lli¿ kannalla, jol loin lalci tu l i s i voinaan 
1/1-58. 

Keskustelun paUtyttyü suoritetussa ääne:;tykse3-
sä h^^'íksytt'iin työvalioloinnan ..-citys 25 Uäncllä "̂ aja-
lan ehdotuksen saadessa 8 «läntä. 

3 i . 
Koldcola c^siuti ,ettil talousarviossa ei olo 

huoitioitu kaacanc-lükeriaksujen nousua ensi vuorj:ia, joka 
tekee n. 2 , 5 - 3 nrd. itlc.l̂ äiaä koroitus o l i s i r/cidl-ji 
hyvilksyttavií.,silli¿ indeksin noustessa 128 pist^esöea 
nousevat eláücka-et 10 

Virtanen kannatti Koldcolan esitystä. 
Sylixiä h;}irl''ksyi yksi^ielis:..sti Kokkolan ^sityk-

I 1 
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i ̂  
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korotettava.Aaicox h o i t a . i . . n a . . c t t i i n v a l i o . ^ . t a r , ^ 

h o i c L ^ l i t a v a l c s i . 

o t e t t i i n v . . t a a n l a . e t y s t ö , j o i : a 

h a l l i t u k s e n o l e v i a p r o . 

i a a u t o j e n . o o ^ t o r i p y ö r i ^ n t u o n t i v . x c . a . 

6 5. 
H u o n . - e n v u o l c r i . n s U u n i : ö s t « l / l a i s . a 

, , j a y r i t e t " : - n s o s a a d a h . - i 

v : : k . y t y l c 3 i l a i n y k . i t y i a l : o h t a x 3 ^ o = a • 

7 . .. , 1 

E d u s - o u i t a t a l o n h e r . l c l l ö l : - . u ^ a u a i j o u l u r a . u . a n.-

j i i n . • y ö n t u ä n . 2 3 . 0 : 0 u 
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SOSIALIDEMOKRAATTINEN EDUSKUNTARYHMÄ 

Kokous 

A s i a : 

Ahonen, Arvo .. 

Alanko, Kustaa 

Brancler-Wallin, Laura 

Fagerholm, K.-A 

Flinck, Anni 

Haapasalo, Kalervo ... 

Hakkila, Väinö 

Heinonen, \ 'appu 

Helle. Veikko 

Henriksson, Gunnar .. 

Hiilelä, Kaisa 

/ 
HiltunoiL Onni 

Jokinen, Kalle .... 

Kajala, Olavi 

Kalavainen, Meeri 

Karjalainen, Eetu 

Karvonen, Juho . 

Kauhanen, Kalle . 

Kokkola, Veikko . 

Koskinen, Artturi 

KuUtinom •jiuJin .. 

Kulovaara, Urho . 

Käkelä, Valto 

y ^ X kuun 

A- U ^ ^ 

klo 

ehdotus "Jaa ' 

J a a Ei 

/ 

/ 

( 

/ 
/ 
/ 

/ / Hult, Mikko 

^Hykkää lä , Heikki | / . . . . 

7 

/ 

/ 

/ 
/ 

f 

/ 
7 
/ 
/ 
/ 
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L u y i a r ^ ' n ^ l n i p i 

Mohell, Krkki 

Muikku, Otto 

Nurminen, P211i 

Paasio, Rafael 

Paasivuori, Tyyne 

Peltonen, Onni 

l u o n e n , Edvard 

Rantala, Viljo 

Raunio, Eino 

Salmela-Järvinen, Martta 

Sunilman, Bruno .... 

Suominen, Unto 

Sävelä, Arvo 

T II PuHrr' 

Tikkaoja, Väinö 

Turkka, Arvi 

Turunen, Varma K. 

Virtanen, \ 'iljo 

Väyrynen, Vilho 

ehdotus "Ei' 

Leiv<i-Larsson, Tyyne 

tx pijti-'i, MaKi 

Leskinen, Väinö 

Lindblom, Olavi 

J a a 
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P ö y t ä k i r j a S o s - d e n u - ^ ^ d u s -

l c u n t a r ; ; , ^ h Ä ä n t y ö v a l i o l a m n a n k o k o -

u k s e s t a , j o l c a p i d e t t i i n 1 7 p n ä 

j o u l u k u u t a 1 9 5 7 . P u l i e c n j o h t a j a n a 

t o i r i i ^ t n r i k s i s o n j a s i h t e e r i n ä » 

R a u n i o . P o i s s a o l i P a a s i o . 
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O t e t t i i n k ä s i t e l t ä v ä k s i p a r h a i l l a a n e d u s l a u m a s s a 

k ä s i t e l t ä v ä n ä o l e v a v a j a a a i e l i s l a l i i , 

K e s l o i s t e l u n ^ i p ä ä t y t t y ä p ä ä t e t t i i n 2 0 § h y v U k -

s y ä h a l l i t u l c G e n e s i t t ä j ä s s ä - u u o d o s c a s i l l ä e h d o l l a , 

e t t ä h a l l i t u s n u u t e n p e r u u t t a i s i e s i t y l c s e n s ä . 

P ö y t ä k i r j a n v a l o x u d e k s i : 

II 
• 

- • 

•• f-r;. 

• 1 L J,U 

r.v II -i , tf , I 
- < 

V ; - 1 
1" ' 

rji 

1.- - iiT 

2 y 'Mu' 'li 

G - . H e n r L l e s s ö n , p u h e c n j o h t a j a . 

E . Ä a u n i o ^ s i h t e ^ r i . 
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Pöytäkirja 3os-de3a.'"dus-
m. 

Iaiiitaryh3*än työväliolauman ko-
koulccesta,3oka pidettiin 18 
pnä joulukuuta 1957.Puhtenjoh-
tajana tojkoii î enriksson ja 
cihtterinä •'̂ aunio,Poissa oli 
Pciasio. Saapuvilla olivat työ-
väli oloninan lisiksi •'̂ antala, 
Ptltonon,Hiltunen ja Koldcola. 

LU 

1 5. 
Eri ryhmien k(?skcn käytäviin n«uvotttluihin ta -

lousarviosta valittiin Henriksson/Witala ja Koldcola. 

2 §. 
Otettiin käsiteltäväksi Suoaen Panlcin päî .johta-

jan paikan tl-iytt¿täinen. 
-̂ eltonen esitti virkaan ni^itettavalcsi t r i Klaus 

7ar ikeen. 
L̂ sl-cLnen ka: nätti Piltosen esitystä. 
Raunio esitti virkaan nl itettäväksi A. Sir.iosen. 
Turklca kannatti -̂ '̂uiion esitystä, 
-̂ esloistelun päätyttyä todettiin äilnestylsellä, 

että työväliolcimta 5 äänellä 2 vastaan ehdottaa virkaan 
nixiitettävälcsi t r i Klaus Varikî en. 
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Pöytäkirjan valcuudeksi: 

G. Henriksson, puheen j ohta j a 

E. Raunio, siht«eri. 
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Pöytäkirja Sos-dija.Edus-
kuntaryhaUn työvaliolcuraian ko-
kouksesta, joka p i d e t t i i n 19 pnä 
joulukuuta 1957.Puliö«njolitaja-
na t o i a i gtnriksson j a s i h t t t -
r inu ¿¿aunio. 

I 1 
1 

1 5. 

1. Vi 

1! .-„..-1 
Puhe cnj oilta j a s e lo s t i n e v o t t t l u j a j o i t a o l i 

kLlyty t ae l l i s enä päivi^nä lai ldcitn eduslamtar^diaien 
kesken talousarvion ho i t a - i seks i eduslaintalzilsi b t i lyssä . 

Kaildcien ryhiiien tal iol ta o l i suhtauduttu a s i a l -
l i s e o t i neuvotteluisaa.Halli tUivselta p ä ä t e t t i i n pyytää 
laucimtoa koko talouseLnriosta s i ihen xieimeesä kun tam-
:^ilcuulla kokoonnutaan. 

Asia p ä ä t e t t i i n e s i t t ä ä ryxiaUlle. 

Pöytäkir jan valaiudeksi: 

.n f 

B. Raunio, s i h t e e r i . 

G-.Henriksson, puhe ©n j ohta-
j a . 

•m-
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Pöy täk i r j a Sos-dtÄ.Bdus-

kinitaryhaiän kokoulcs « s ta , j oka 

p i d e t t i i n 19 pnä 'joulukuuta 

1957.Puht®njohtajana to ix i i 

Htnr iksson j a s ih tee r inä Rau-

n io .Po i s sa o l i v a t : Pagorhola, 

Ea ldc i l a ,^d l l o , I I i i l t l ä ,H i l t unen , 

Kaj a l a , l̂ auhan®n, Koklcola, Kulo -

vaara, -^tht o, sk intn, Iul:T:aW.-

ntn,Moh«l l ,Kura inen, iaas io , 

P aas i vuo r i , P e l t onen, Suoisi i n e n, 

Sävelä,Turunen j a V i r tanen. 

f 

/ * 

1 

1 §. 

Pöyt i i k i r jan t a r3 : i s t a j i k s i v a l i t t i i n Jokinen ja 

Kalavainen. 

2 §. 

Puliasnjojltaja s e l o s t i neuvotte lu ja j o i t a o l i 

käyty kaildcien eduslomtaryhi^ien kanssa ta lousarv ion kä-

s i t t e l y s t l l . Ea i l c k i o l i v a t suhtautuneet as iaan myöntei-

s e s t i . ̂ ^allituZzL^sil t a p ä ä t e t t i i n pyytää lausunto koko 

ta lousa rv ios ta s i i hen asnnssä Icun eduslcuiita ta^^ilaxul-

l a kokoontuu. 

3 §. 

iiyliii"in kokous p ä ä t e t t i i n p i t i iÄ 8/1-58 lao 12,30 

j a työvaliolcuniiaji kokous Jilo 11. 

1 4 5 . 
Puli» «nj oilta j a k i i t t i ryhaän jäseniä suor i ta tus-

t a työs tä j a t o i v o t t i hyvää joulua. 

i 

I 



SOSIALIDEMOKRAATTINEN EDUSKUNTARYHMÄ 

* • 

Kokoui . kuun / f . p:nä 1 9 - ^ . klo 

A s i a : 

Ahonen, Arvo 

Alanko, Kustaa 

Brander-Wallin, Laura 

Fagerholm, K.-A 

Flinck, Anni 

II Haapasalo, Kalervo ... 

Hakkila, Väinö 

Heinonen, Vappu 

Helle, Veikko 

Henriksson, Gunnar .., 

Hiilelä, Kaisa 

Hiltu 

ehdotus " J a a " 

Jaa Ei 

1 
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Hult, Mikko 

Hykkäälä, Heikki 

Jokinen, Kalle 

Kalavainen, Meeri 

Karjalainen, Eetu 

Karvonen. Juho 

Kauhanen, Kalle 

i^ilpiliiii m ¥i i 

Kokkola, Veikko 

Koskinen, Artturi 

Jnli-^ 

Kulovaara, Urho 

Käkelä, Valto 

/ 

/ 

/ 
7 

/ 
/ 

Lehto, Lempi 

Leivo-Larsson, Tyyne 

IjiiyiitMi i\ii»ti 

Leskinen, Väinö 

Lindblom, Olavi 

Mohell, Erkki 

Muikku, Otto 

Nurminen, ElU 

Paasio, Rafael 

Paasivuori, Tyyne 

Peltonen, Onni 

Pesonen, Edvard 

Kantala, Viljo 

Raunio, Eino 

Salmela-Järvinen, Martta 

Sundman, Bruno 

Suominen, Unto 

Sävelä, Arvo 

teiMeiflHKi 

Tikkaoja, Väinö 

Turkka, Arvi 

Turunen, Varma K 

Virtanen, Viljo 

Väyrynen, Vilho 

/ 
/ 
/ 

i 

ii 
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Pöytäkirja Soa.dem. Eduakuntaryhmän 
kokoukgesta Eduskuntatalossa 28 p:nä helnäk. "ii 

alkaen klo 13.Kokoukseeni olivat Jääneet}aaapumatta . 
seuraavat sos.dem. vaaliliitoissa olleet kansan- \\ 
edustajat:Heinonen,Vappu,Hult,Mikko,Härkönen,Armas,, ̂  

Kulovaara,Urho,Lukkarinen,Impi,Salmela-Järvinen, 
Mar t ta, S i i skonen, Ai 1 i, Sävelä, Arvo, Turkka, Arvtb, Tu-

•C i runen,Vilho. Puheenjohtajana toimi aluksi Tanner, 

myöhemmin Henriksson,sihteereinä Raunio ja Haapa-
salo. 

Kokouksen avaus. 

k 

f i 
t II 

Eduskunnan ikäpuhemiea Väinö Tanner lauvui sos.dem. ^ 
eduskuntaryhmän jäsenet tervetulleiksi aloittamaan uutta vaali-
kautta. Jokainen täällä oleva tietää,ettei työ tule olemaan help-
poa.Meillä on nyt vasemmistoenemmistöinen eduskunta,mitä ei'ole 
ollut sitten v:n 19l6.Voittajin(|^ vaalikamppailussa ovat selvin-
neet kokoomus ja komm\mi8tlt ,mikä ei lupaa hyvää JÄe olemme kärsi=' 
neet tappion,sillä eripuraisuus puolueessamme on häirinnyt valit-
si joita.Kukaan ei voi saldoa,millaiseksi hallituskysymys muodos-
tuu.Maalaisliitto on julkisuudessa puhunut syrjää^^jäämisestään. 
Kansanvaltaiset puolueet eivät halua kommunisteja mukaan hallituki 
seen.Meidtän on otettava vakavasti asiat ja vaalin tulos opetuk-
seksi.Toivon sopua ja rauhallista työskentelyä,että ryhmä säi-
lyisi yhteäisenä ja onnistuisi tehtävissään. 

Avauspuheen jälkeen toveri Tanner omisti muistosanat '' 
heinäkuussa manan majoille siirtyneelle pitkäaikaisen ja ansiok- > 
kaan päivätyön suorittaaneen pormestari Väinö Hakkilan muistolle, 
mitä kokous kunnioitti hetken hiljaisuudella. agp 2 § 
Nimenhuuto. 

Nimenhuudossa todettiin 38 ryhmän jäsenen olevan mukana. | 
(Liite erikseen) • :|| 

3 § 
Puheen.lohtajien,sihteerien ja tyQvaliolOuinan vaali. 

Hiltunen Haapasalon kannattamana ehdotti ryhmän puheen-
johtajaksi valittavaksi Gunnar Henrikssonin.Yksimielisesti hy- ^ 
väksyttiin. 

Varapuheenjohtajien vaalin kohdalla Plinok ehdotti,että 

4 
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vaalit siirrettäisiin myöhemmäksi.lam 10 ryhmän jäsentä on Jää-
nyt saapumatta kokoukseen. 

Phj. TannertMiksi pitäisi vaali 3iirtää?Kaikki ryhmän jäse. 
net on kutsuttu kokoukseen,en katso sen syyn,että he eivät ole 
noudattaneet kutsua,estävän kokouksen Jatkamista.Voiko mahdolli-
ae.ti ehdotuksen tekijä selostaa asiaa paremmin. 

Plinok:En ole'osallistunut heidän kokoukseensa. 
Asian käsittelyä jatkettaessa Hiltunen ehdotti Lindblomin 

kannattamana,että 1. varapuheenjohtajaksi valittaisiin Paasio ja 
2. varapuheenjohtajaksi Peltonen.Ehdotus hyväksyttiin yksimieli««, 
tl. • 

• > j 

Ryhmän sihteeriksi ehdotti Törmä Rantalan kannattamana Rau-
niota. Hiltunen Paasion kannattamana ehdotti Haapasaloa. Äänes-
tyksessä Raunio sai 5 ääntä ja Haapasalo suuren enemmistön. 

Kokouksen sihteeriksi siirtyi tämän jälkeen Haapasalo ^ 
Ryhmän aloiteaihteeriksi ehdotti Haapasalo Helteen,tätä 

kannatti puheenjohtaja.Ehdotus hyväksyttiin. 
t 

Paaaio ehdotti taloudenhoitajaksi Kalavaiaen sekä muiksi 
työvaliokunnan jäseniksi Lehdon,Raxmion ja Pitsingin.Ehdotusta 
kannatti Hiltunen.Hyväksyttiin yksimielisesti. 

4 §, 
Muita vaaleja^ 

Tämän jälkeen luovutti ikäpuhemies Tanner puheenjohdon 
l^enrikasonille,joka kiitti luottamuksesta ryhmää,joka toivoi ryh-} 
mätyöskentelyn eheytyvän ja päästävän rakentavaan työhön. 

Tilintarkastajiksi valittiin Matilaisen, ehdotuksesta yksi-
mielisesti Rantala,Siltanen ja Virtanen. 

Todettiin,että pöytäkirjan tarkastajina toimivat täss. ) 
kokouksessa Aalto ja Ahonen. 

5 § 
Kansliatoimikunnan jäsen. 

Eduskunnan kansliatoimikuntaan päätettiin ehdottaa valit-
tavaksi Valto Käkelä. 

6 § • • 
Puhemiehen vaali. 

Puheenjohtaja ilmoitti,että o^i käyty alustavia keskuste-
luja puhemiehen vaalista ja näissä päätetty esittää valittavaksi 
eduskunnan puhemieheksi edelleen K.-A. Fagerholm.Ehdotusta kannata 
ti Leskinen.Edelleen päätettiin ehiffottaa muiden puolueiden kanssa 
käytävissä neuvotteluissa,että maalaisliitto saisi 1. varapuhemiei 
hen ja akdl • varapuhemiehen paikan. 

Asiaan palataan tiistaina klo 11 pidettävässä kokouksessa. 
Ryhmän puheenjohtajat velvotittiin neuvottelijoiksi. 

i 
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7 § 
Valitsijamiehet I 

•I 

l 

Otettiin esille kysymys valitsijamiesten valitsemisesta, i 
jolloin ryhmän puheenjohtaja totasi,että vasemmistolla on mahdol-
lisuus vaaliliitossa toimien saada yhden äänen enemmistö välit- t 
sijamiehiin. ' ^ | h 

HiltuneniAsitPitäisi hoitaa näin,sillä valitsijamiehet valrl) 
litsevat valiokunnat,jolloin on mahdollisuus saada valiokuntiin vasemmistoenemmistö, _ r. . ^ . 

Edelliseen yhteyivät Raunio ja Turunen. 
Neuvottelijoiksi nimettiin valiokxmta-asipissa ryhmän pu-

heenjohtajien lisäksi Haapasalo ja Raunio. 
8 § -

Tarkistajat. Tarkistajiksi vallattiin Vakinaiseksi Partanen 
ja varalle Niemi. ' 

, - 9 § 
Ryhmävero. 

Ryhmävero päätettiin korottaa^'700 mk:3ta 1.500 mk:aan sii-
tä syystä,että ryhmälle yritetään saada palkattu tiedoituasihtee-
ri. Jos puolue osallistuu hallitukseen,maksavat ministerit ryh-
mäveroa 5.000 mk kkrssa. 

10 § 
I! 

1̂1 

Hallituskysymys. -
Henriksson:On kulkenut tietoja,ettei nykyinen hallitus van-

han käytännön tavan mukaan jättäisikään paikkaansa käytettäväksi, 
vaan istuisi niin kauan kuin uusi syntyy.Mitä tämän takana on,si-^ 
tä ei vielä tiedetä. 

Tanner:Hallitusneuvottelut on saatava käyntiin ja ryhmän ? 
on \ialittava hallitusneuvottelijat.Puoluetoimikunta on sitä miel- | 
tä,että on saatava aikaan laa japoĥ jainen kansanvaltainen paria-
menttaarinen hallitus,ehkä viiden puolueen pohjalla.Meidän avain-
asemassa ollen on hoidettava asiaa.Ohjelmakysymys on tärkeä ja 
se on tuotava ryhmään. 

Fagerholm yhtyi Tanneriin ja suositteli samaa linjaa. 
Kokous yksimielisesti hyväksyi edellämainitun hallitusneu-

votteluun jasta ja päätettiin saattaa julkisuuteen sanamuoto:"Kos-
ka oletetaan,et)tä hallitus patlamenttaarisen tavan mukaan Jättää 
paikkansa käytettäväksi,ryhmä valitsi hallitusneuvottelijoikseen 
ryhmän puheenjohtajat". 

11 § 
' ^ Aloitevaliokunnan puheenjohtajaksi nimettiin ryhmän 1. vara^ 

puheenjohtaja Paasio,valiokunnan sihteerinä toimii' aloitesihteeri 
Helle ja muut jäsenet ehdottaa työvaliokunta myöhemmin 

JTi E U 
Tu 
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12 § 
Valiokuntapalkat > 

Ilmoitettiin .ryhmän^Jäsenille,että he saavat ilmoittaa r̂  
työvaliokunnalle ryhmän sihteerin kautta,mihin valiokuntiin toi^* 
votaan. 

Nimettiin Haapasalo ja Raunio tekemään suunnitelma vali 
kuntapaikkojen jakamisesta, m , . 

• 13 §1. . 
Ryhmästä' eroavien asia.' ' , 

Tanner, esitti.kirjelmän,minkä 10 ryhmäkokoukseen saapumat 
ta. oli jättänyt osoitettuna puolueen puheenjohtaja Tannerille.K1 
jelmä liitteenä pöytäkirjassa. Tanner totesi,että ryhmä voi neu-
votella näiden kanssa.Sensijaan ei ryhmä eikä puoluetoimikunta. ! 
voi neuvotella Simosen,Liijeströmin ja Uotin asiassa,jotka tuliJ 
vat erillisiltä vaaliliitoilta eduskuntaan valituiksi,vaan tästäj 
päättää puolueneuvosto, joka puolueen* ylimpänä elimenä on tehr )) 
päätöksen. . »ii... . 

• 

:Mikä on ae^pääkyaymys"', josta kirjelmässä puhud 
Eihän ryhmä voi .lähteä koko puolueriitaa selvittelemään,se kuuli 
toisille kuin IvlvfaliMffin̂ ĵ ^ käsiteltäviin asioihin. 

PeltonenrKirjelmä puutteellinen.Tarkoituksena lienee kui-
tenkin saada mukaan ryhmään ottopoikahallituksessa oHwt.Ilmeis 
tä on,ettei aŝ iaa voida ottaa esiin .ilman puolueneuvoston päätög 
On kuitenkin tehtävä ^mitä tehtävissä on ja valittava neuvottel 
jat.Mutta on tehtävä selväksi oppo8itiolai3ille,että puolueen ja 
ryhmän sääntäjä on noudatettava,eivätkä välistävedot saa tulla 
kysymykseen. ' . ¿ 

. Raunio;Valiokuntavaalien vuoksi välttämätöntä,että saadaan 
yhteistyötä aikaan opposition kansaa,sillä silloin"saamme val.Xi 
•kunnissa vasémmistoenemmiston ja sos.demeille 5 paikkaa,kommunis 
tien saadessa 4. 

Törmä:On ikävää,että oppositio on lähtenyt tällä tavoin n 
votteluihin,mutta ei pitäisi jousta jännittää liian kireäksi.En 
ole ollut oppositiolaisten kanssa" neuvottelemassa,mutta luulen ei 
sovinnon mahdollisuuksia on. i 

^ Hiltunen;Vaikka opposition kirjelmä onkin ultimaatumi eiki 
sovintotarjous,olen sitä mieltä,että sovintoon on pyrittävä.Ehdo-
tan puheenjohtajia neuvottelijoiksi. 

Tanner:Eduskunnan sisäisissä vaaleja koskevissa kysymyksisi 
on tuskin vaaraa.Tämän asian hoitaminen kuuluu neuvottelijoille, 
liai Huomautan Peltoselle,että kolmen oppositiolistoilta valitun i 
kohdalla asia kuuluu puolueneuvostolle.Sovintoneuvotteluja on käj 
kuukausisotalla tuloksetta.Suuressa riidassa ei voida neuvotella 
10 allekirjoittajan kanssa,koska heillä ei ole mitään valtuuksia 
näihin neuvotteluihin,vaan toiset miehet päättävät. 

2. I li" 
I 1 T l 

1 l 

Pi^eeÄ^ohtaja 

ijJ^éiyCOáAt^ 

l/Ada 
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Lindblom: Ensimmäinen opposition puolueelle lähettämä kirjelmä 
koski lähinnä 3 riippumatonta,mikä on eduskuntaryhmän päätäntävallan 
ulkopuolella.Meidän on neuvotteluissa korostettava oppositiolle,että 
ryhmäkuria on noudatettava,jos nämä palaavat ryhmään.Kirjelmän lähet-
täjien olisi pitänyt tulla ryhmään selostamaan asiaansa.Ehdotti Henrik« 
sonia ja Tanneria neuvottelijoiksi. ^ 

Virtanen:Ehdotan,että samat jotkä neuvottelevat puhemieshestä neu- ^ 
vottelisivat myös 10 kirjelmän lähettäneen kanssa.Pitäisi saada todel-
linen eheytyminen aikaan,ryhmäkokoukset saatava toisenlaisiksi kuin 
ne olivat keväällä.Irrallinen ryhmätoiminta on lopetettava. 

Tuominen:Tänään ja huomenna'ratkaistaan ei vain puolueen .vaan > f 
koko valtakunnan asioita.Kaikki liiÄovat nyt meihin.On kysyttävä,onko 
oppositio päättänyt tehdä uuden puolueen?Käsitykseni on,ettei päätös-
tä ole vielä tehty.Näillä ei ole mitään ohjelmaa.Puolueen ja ryhmän 
taholta on kysymystä taitavasti hoidettava.Jos oppositio ajaa neuvot-
telut karille,se tekee pahan virheen.Puolueesta eronnutta ryhmää ei 
tietystikään voida sääntöjen vastaisesti ottaa ryhmään. 

FlindKTätä päivää seurataan puolueväen taholla.Meiltä odotetaan, 
että onnistumme kokoamaan ryhmän. 

Valittiin yksimielisesti neuvottelijoiksi ryhmän puheenjohtajat 
ja puolueen puheenjohtaja Tanner. 

'I Ú 
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pöytäkirja SoB.dem. Eduakuntaryhmän työvalio-
kunnan kokouksesta eduakuntatalosaa 28 p:nä jiiill̂ igss 
alkaen klo 17.Kokouksessa mukana kaikki työvaliokun-
nan Jäsenet Ja lisäksi puolueen puheenjohtaja Tanner. 

* • 

Puheenjohtajana toimi Henriksson Ja sihteerinä Haapa-
' salo. ' • * 

^ 1 

Valiokuntaneuvottelut« 1 §. 
Valiokuntaneuvotteluihin 8k(il;n Ja sos.dem. ̂ opposition kanssa 

päätettiin ottaa ryhmässä nimettyjen puheenjohtajien lisäksi Haapasalo 
Ja Raunio. ̂  - ^ 

Päätettiin yrittää saaÄairyhmälle aikaisemmin määriteltyjen va-
liokuntien puheenjohtajien paikkojen lisäksi suuren valiokunnan puheen-
johtajan paikka. - • - • 

g^^>lft^euvo>ttelut OBHIiaition kanssa. ^^ 
' Sovintoneuvotteluja'sos.dem. oppibsition kanssa päätettiin Jatka 

seuraavana päivänä klo 9.30 Ja ryhmän työvaliokunta kutsutaan klo ia.30 
Keskustelun Jälkeen päätettiin Peltosen ehdotuksesta ilmoittaa 

oppositiolle, ne ehdot,Jotka opposition oh täytettävä sovinnon aikaan-
saamiseksi: > I 

1)0ppo3ition on ilmoitettava lopettavansa erillinen ryhmätoimin^ 
2)S 

os.dem. ryhmä antaa lausunnon kolmen riippumattoman palaami-
sista ryhmään aos.dem. puolueneuvostolle, 3)0pposition taholta tehtävä aloite ryhmään palaamisesta, 

4)0pposition on*noudatettava puolueen Ja ryhmän sääntöjä Ja pää= 
t^ksiä, 

5)0pposition on vaikutettava omaan lehdistöönsä Ja henkilökohtaj 
sesti toimittava niin,että rauhoittuminen tapahtuu Ja päästään rakeiJLJl-
vaan työhön. 

I 

Pöytäkirja Sos.dem. Eduskuntaryhmän työvalio-
kunnan kokoukselta Eduskuntatalossa heihäk. 29 p:nä 
1958 alkaen klo 10.30.Mukana kaikki työvaliokunnan Jä5 

net Ja lisäksi puolueen puheenjohtaja Tanner.Puhetta 
Johti Henriksson Ja sihteerinä toimi Haapasalo. 

1 § . . r , 

Puhemiehen vaalia koskeva asia. ' 
Henriksson selosti puhemiehen vaalia koskevia neuvotteluja' tode-

ten, asian olevan vaikean. SKDL:t pitävät kiinni siitä,että heille kuSluJ 

S 
suurimpana ryhmänä tämä paikka esittäen Kilpeä. Maalaisliitto vaatii tä̂ i 
tä p-ikkaa Sukselaiselle.Sos.dem. oppositio Ja ruotsalaiset ovat ilmoit-'| 
taneet hyväksyvänsä Fagerholmin,kokoomuksen taholta on osoitettu myös 
myöntyväisyyttä Fagerholmiin nähden. Päätettiin neuvotella edelleen.Mer-

» ^ 

kittiin myös tiedoksi,että valiokuntien paikoista neuvottelut vielä kesii 

2 §. Ryhmästä eronneet. 
Puheenjohtaja Henriksson totesi,»ttä ns. skogilainen ryhmä oli 

I 

muodostunut omaksi ryhmäkseen siitä huolimatta,että aos.dem. ryhmä oli » 
nimennyt edustajansa neuvotteluun Ja kosketus tässä mielessä oli otettu. , 
Ryhmä oli perustettu Jo edellisenä iltana,Joka viittaa siihen,että oli ^ 
tarkat suunnitelmat omaksi ryhmäksi muodostumisesta^vaikka a 
sovintotarjouksilla koetettiin hämätä yleistä mielipidettä.Skogilaisten 
neuvottelijoista Vilho Turunen oli neuvottelussa ilmoittanut,että koko 
puolueriita on selvitettävä,ennen kuin päätös oman ryhmän perustamisesta 
pirkeutuu.Sävelä korosti,että kolmen - Simosen,Liljeströmin Ja Uotin -
ryhi^än pääsy oli tärkein. 

Ryhmän neuvottelijat olivat todenneet,etteivät nämä aaiat kuulu 
eduskuntaryhmämme ratkaistaviin,vaan kuuluvat puolueelle.Ryhmä oh valmis 
neuvottelemaan siitä,että sos.dem. edusJkus eduskunnassa saataisiin yhte-
näiseksi. 

3 §. 
Valiokuntapaikat. 
Todettiin,että valitsijamiesten Ja suuren valiokunnan vaalit suo-

ritetaan ensimmäisenä,joten näistä on neuvoteltava skdl:n Ja skogilais-
ten kanssa ensimmäiseksi. . 

"i 

johta 

Pöytäkirja Sos.dem. Eduskuntaryhmän kokouk-
sesta 29 päivänä heinäkuuta 1958 alkaen klo 11. 
Mukana kaikki työvaliokunnan jäsenet.Puhetta johti 
Henriksson Ja sihteerinä toimi Haapasalo. 

1 §. 
Nimenhuudossa todettiin poissaoleviksi Leskinen Ja Partanen. 

2 §. 
Pöytäkirjan tarkastajiksi nimettiin Alanko Ja Ericksson. 
Puhemiehen vaali. ' 
Puneenjonxaja Henriksson selosti puhemiehen vaalista käytyjä 

neuvotteluja J^alaisliiton taholta Miettunen ja Virolainen ,olivat ilmoita, 
taneet,että ryhmä on asettanut ehdokkaakseen Sukselaisen,mutta ryhmän si>j 
^eeri^^Rön^^ mitään päätöstä-ole tehty.Skogilais^^^ 
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ruotaalaisten ;)a kokoomuksen taholta oli ilmoitettu,että voidaan yhtyä 
808,dem. ehdokkaaseen Fagerholmiin•Päätettiin suorittaa jatkoneuvotte-• • t 

luja. . 
• 4 §. 

« t - ' • 

Valiokuntapaikat, 
t. 

Haapasalo teki selkoa siitä,millä tavoin oli neuvotteluissa suu» 
teltu valiokuntien paikkojen Jako.Vasemniistolle tulisi enemmistö valio 
kunniasa,ja sos.dem, eduskuntaryhmä yhd^ddä skogilaisryhmän kanssa sai 
si ehden .edustajan enemmän valiokuntiin kilin skdl.^yhmä hyväksyi yksim 
lisesti neuvottelujen tuloksen ja kehoitti tällä pohjalla jatkamaan. 

5 §. 
Ryhmästä ertoneiden aaia. 
.Henriksson teki selkoa neuvotteluista,joita edellisenä iltana oi 

käyty skogilaisryhmän kanssa.Salmela-Järvinen oli tällöin ilmoittanut, 
että ryhmä tulee muodostumaan vielä samana iltana omaksi ryhmäkseen.He 
riksson oli varoittanut tästä huomauttaen,että se tulee vain vaikeu ̂ bi 
maan jälleen sovintoneuvotteluja.HEnriksson kertoi edelleen skohilais-
neuvottelijoista Sävelän ilmoittaneen,että kolmen erillisiltä listoilt 
valituksi tulleen ryhmään pääseminen oli tärkein kysymys,«utta senaija 
Tilho Turunen oli sanonut,ettei se ole tärkein,vaaii koko puolueriita 
on selvitettävä. 

Sos'.dem. ryhmän seuvottelijäin taholta oli ilmoitettu ryhmän ev¿ 
ja korostettu,että ryhmä voisi antaa myös puolueneuvotolle lausuntona 
em. kolmen palaamisesta,mutta muiden pitää palata ryhmään,että sovint 
todella saadaan aikaan.Edelleen neuvottelijamme olivat korostaneet si 
että suuresaa puolueriidassa on niiden,jotka todella johtavat ryhmäto 
mintaa,tultava neuvottelemaan ja tätä kautta koetettava saada »iralli 
ten puolue-elinten kanssa sovinto aikaan.Nyt oli aiheutettu jälleen 
si vaikeus lisää perustamalla erikoinen puolueesta eronnut oppositi^ 
ryhmän. 

Ryhmä hyväksyi neuvottelijäin toiminnan. 

11* 

enjohtaja 

Sihtee^. 

Pöytäkirja Soa.dem. eduskuntaryhmän työvaliokuXi 
nan kokouksesta Eduskuntatalossa 30 päivänä heinäkuu 
1958 alkaen klo 10.30.Kokouksessa kaikki työvaliokur̂  
jäsenet aekä puolueen puheenjohtaja Tanner ja Pagerh 
Puheenjohtajana toimi Henriksson ja sihteerinä Haapa 

1 § 3. 

I 

ii 

Puhemiehen vaali. 
Puheenjohtaja Henriksson selosti tilannetta.Kommunistien ja Skog-

ilaisten tuella oli eduskuntaan valittu puhemieheksi ml:n Sukselainen, 
lxijiu ensimmäisen varapuhemiehen paikan sai äänestykseBsM jälkeen 
edelleen 3kdl:n Kujala ja toiseksi varapuhemieheksi edelleen valit-
tiin vierailla äänillä Peltonen,soa.dem. ryhmän äänestäessä Leskistä 
sen jälkeen,kun Fagerholm oli kieltäytynyt tältä paikalta. SKDL:n kans-l 
sa neuvoteltaessa oli tähän asiaan kiinnitetty huomiota,että heidän ' 
työnsä tuloksena oli vasemmiatoenemmistöiseasä eduskunnassa nyt porva-
rillinen puhemies. Edelleen oli huomautettu,että tämä teko aiheuttaa tl̂  
lanteen kokonaan uudelleen arvioinnin.Erikoiaesti haluamme kiinnittää ^ 
huomiota suuren valiokunnan puheenjohtajan paikkaan. 

2 §. 
Valiokuntavaalit. 
Periaatteessa päätettiin suositella valitsijandesvaaleissa mentävä 

si vaaliliitossa skdl:n ja skpgilaisten kansaa.Lista on kuitenkin teh 
tävä siten,että viimeisenä vakinaisena listalla on skdl:n tai skog-
ilaisryhmän edustaja,koska emme voi luottaa näihin ryhmiin. Edelleen 
kehoitetaan ehdotuksen laatijoita pitämään listoja tehdessään silmäl-
lä sitä,että valitsijamies- ja suuren valiokunnan listoilla on eri pii-
rien edustajia. 

Päätettiin luovuttaa skogilaisille tarkistajien varamiespaikka. 
3 §. 

Pohjoismaiden Neuvostoon päätettiin esittää valittavaksi seuraa-
vat: 

Fagerholm - varalle Henriksson v 
Leskinen - " Lindblom 
Pitsinki - " Paasio. 

Ml 
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enjohtaja 
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pöytäkirja Sos.dem. -q̂ duskuntaryhmän kokouksesta i 
30 päivänä heinäkuuta 1958 alkaen klo l6,P\iheenjoh-^ 
ta jana Henriksson ja sihteerinä Haapasalo. f; 

1 §. 

Nimenhuudossa todettiin poissaoleviksi Partanen ja Tanner. 

Pöytäkirjan tarkastajiksi nimettiin Fagerholm ja Plinck. .. v * 
L a _ 
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Puhemieavaali, 
Henriksson selosti piiheiniesvaalia,Vielä eilen aamupäivällä il-

moitti 303.dem. oppoaitioryhmä /skogilaiset/,ettei se voi muuta äänee-
tää kuin Fagerholmia,mutta äänestyksessä menetteli toisin äänestäen 
Sukselaista.Maalaisliitto oli saanut viime hetkessä muute-^uksi myös 
kokoomuksen kannan,Joka ilmoitti,että sen täytyy vaalia omia etujaan 
ja äänesti'Sukselaista.Kansanpuolue antoi tukensa Sukselaiselle.Vain 
ruotsalaiset pysyivät lupauksessaan ja äänestivät Fagerholmia.Sos.dem. 
ryhmän selän takana käydyissä neuvotteluissa oli annettu myös ohjeet 
äänesf.ää 1. varapuheenjohtakaksi skdl:n Kujala ja 2. varapuheenjohta-
jaksi sos.dem. Peltosta.Maalaisliittolaiselta taholta,oli myöhemmin 
lausuttu valitteluja siitä,että tällaiselle tielle oli lähdetty.On vai 
kea sanoa,sisältyykö^tähän hallituskaavailuja. 

M erkittiin tiedoksi. 
4 §. 

Hallitusneuvottelut. / • 
Ilmoitettiin ryhmälle,että ns. presidentinkierros alkaa tän)|y[i 

% 

hallitusneuvotteluissa. Sos.dem. ryhmän puheenjohtajat on kutsuttu 
presidentinlinnaan klo 17.10.Neuvottelijat voinevat pitää eväinä ai-

( 

kaisempaa ohjetta,että esitetään laajapohjaista parlamenttaarista hali 
tusta. - Tämä hyväksyttiin eväiksi. 

5 §. 
Suuren valiokurinan ji valitsijamiesvaalit. 
Päätettiin neuvotteluja jatkettaessa lausua skdl:b neuvotteli-

joille paheksunta menettelystä puhemisvaalissa.Hyväksyttiin neuvotteli 
joiden tekemäxM±t|a ehdotus suuren valiokunnan ja valitsijamiesten 
jäsenpaikoista.Vaaliliitossa näistä tulee vasemmistoeneinmistöisiä 23-
22 äänin. /Ehdotus liitteenä/. 

6 §. 
Pohjoismaiden Neuvosto. 
Pohjoismaiden Neuvostoon saa sos.dem. ryhmä kolme vakinaista ja 

näille varamiehet.Työvaliokunnan ehdotus neuvoston jäsenistä hyväksyt-
tiin muuten,mutta Lindblom Pitsingin ehdotuksesta nostettiin hänen 
sijalleen vakinaiseksi.Eduskus tulee seuraavaksi: 

Fiigerholm - varalle Henriksson il 
Leskinen - " Pitsinki 
Lindblom - " Paasio. 

7 § ^ 
Ryhmän jäsenille ilmoitettiin,että jokaisen ryhmän jäsenen on 

oltava perjantaisessa kokouksessa,koska silloin tapahtuu valitsija-
miesten ja suuren valiokunnan vaali. 

. í . ^ J a - a - ¡ ^ 

va 
Pöytäkirja Sos.dem. eduskuntaryhmän työ-

l^J^^^an'kokouksesta heinäkuun 31 päivältä 

1 « 

1958.Työvaliokunnan jäsenistä poissa Pitainki. 
Puheenjohtajana ,Henriksson,sihteerinä Haapasalo. 

-1 §. 
it .j' 

' i I ^ , ^ J f i r . 

Aloitevaliokunta. 
Aloitevaliokuntaan päätettiin esittää valittavaksi puheenjoh-

taja Paasion ja aikaisemmin valitun aloitesihteeri Helteen lisäksi: 
Virtanen,Aalto ja Turunen.Yhden jäsenen nimeäminen'jätettiin puolue-
toimikunnalle. , û iT 

2 §. 
Valiokuntapaikat. 
Raunio ja Haapasalo esittelivät laatimansa ehdotuksen valio-

kuntapaikkojen jaoksi. Ehdotus hyväksyttiin muuttamattomana. /Liit-
teenä/ 

I r 
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• ^ • • I i i 
Pöytäkirja Sos.dem. Eduskuntaryhmän koko- ^ 

uksesta 31 päivänä heinäkuuta 1958 alkaen klo U . 
Puheenjohtajana Henriksson,sihteerinä Haapasalo, j 

15. 
Nimenhuudoaaa todettiin polhkaolevikslsAalto,Alanko,Kokkola, 

Lehto,Leskinen,Lindblom ja Partanen. Pöjitäkirjan'tarkastajat: Helle Ja 
Hiltunen. 2 §. 

AloiteYallokunta; i 
Aloitevaliokunta valittiin työvaliokunnan ehdotuksen mukaisena. 

3 §. 
HallituakysvmyB. 
Henriksson teki selkoa ryhmän kannanilmaisusta presidentille. 

Presidentti oli todennut hallituskysymyksen vaikeaksi ilmoittaen,et-
tei maalaisliitto halua olla mukana hallitusvastuussa.Presidentti oli 
sitä mieltä,että enemmistöhallitus olisi saatava.Sos.dem. neuvottelijat:' 
totesivat,ettei laajaa yhteishallitusta saada ilman maalaisliiton mu-
kaantuloa.Mltn ryhmän jäsenten taholta oli myöhemmin ilmcitettu,ettei 
ryhmä ollut päättänyt jäädä hallituksen ulkopuolelle,mutta eivä! halua 
kantaa vastuuta uuden hallituksen mucdostamisesta.Kuka saa tehtäväkseen^ 
ensimmäisenä yrittää hallituksen muodostamista,sitä ei vielä tiedetä. 

I ' » : I 
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Presidentti oli tiedua^tellut neuvotteli joiltamme, onko ryhmä nimenn^ 
ehdokkaan.Henriksson vastasi tähän,että Jos presidentti antaa tämänl 
tehtävän,niin ryhmä nimeää.Emme»ole voineet vielä käsitellä kysymys 
Ryhmäl hyväksyi tiedonannan keskustelutta. 

Valiokunnat. §; 
, Raunio teki selkoa niistä periaatteista,millä pohjalla vali 

kunt%paikkojen jakoa koskeva ehdotus on tehty. --
Karvonen:Olisin ollut mieluummin työvämasiainvaliokunnassa 

kuin maatalousvaliokunnassa, . 
Lindeman toivoi pääsevänsä maatalousvaliokuntaan. 

, Karjalainen esitti Virtasen sijalleen laki- ja talousvaliok 
taan,toivoen saavansa pankki- ja kulkulaitosvaliokunnan paikat. 

Tikkaoja toivoi kulkulaitosvaliokuntaan,olisi valmis luovut 
maan maatalousvaliokunnan paikan. 

Vielä käyttivät puheenvuoroja IIostila,Virtanen ja PagerhoL 
A ^ Keskustelun jälkeen päätettiin tehdä seuraavat muutoksetÄ 
Laki- ja talousvaliokuntaan tulee ehdotuksesta poiketen Karjalaisen 
sijalle Virtanen,Hostilan sijalle varalle Pesonen. Maatalousvaliok 
taai valitaan vakinaiseksi Lindeman,varalle Pesonen.Työväenasiainva 

* -

Paasion sijalle Plinck,varalle Hoatila.Talousvaliokuntaa 
siirtyy Plinckin sijalle Paasio.Kulkulaitosvaliokuntaan Virtasen si 
le vakinaiseksi Pesonen.Puolustusvaliokuntaan Lindemanin sijalle va 
kinaiseksi Väyrynen,varalle Helle. Muuten työvaliokunnan ehdotus hy 
syttiin sellaisenaan. 

Puheenjohtajiksi nimettiin:Valtionvarainvaliokuntaan Rant 
ulkoasiainvaliokuntaan Paasio ja talousvaliokuntaan Helle,varapuhee 
johtajiksi:suureen valiokuntaan Virtanen,sivistyasiainvaliokuntaan 
Kalavainen ja maatalousvaliokunnassa luovutetaan varapuheenjohtaja 
paikka opposition Sävelälle. 

1 
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'liuc^ 
Pöytäkirja Sos.dem. Eduskuntaryhmän työväli 

kunnan kokouksesta 1 päivänä elokuuta 1998 alkaen 
. 14.Kaikki työvaliokunnan jäsenet mukana,lisäk 

^ puolueen puheenjohtaja Tanner.Puheenjohtajana Hen 
riksson ja sihteerinä Haapasalo. 

i n j x , 1 §• Ilituskyayiays. • 
nmyaL)'n "lltaöltti,että skdl:ää edustavalle Kilvelle oli an 

nettu ensimmäinen tilaisuus yrittää hallituksen muodostamista ja hän 
oli jättänyt ryhmälle kirjelmän ja ehdotuksen hallitusohjelmaksi A 

r . / 1 

4. 
mä seuraavat liitteenä/Vastausta pyydetään vielä tämän päivän kulues-
sa. Ryhmämmehän on jo aikaisemmin määritellyt kantansa,että pyritään 
laajapohjaiseen kansanvaltaiset puolueet käsittävään hallitukseen. 

Tanner:Asia on selvä.Mielestäni riittää lyhyt vastaus,eitimer-
kiksi tähän tapaan:Sos.dem. eduskuntaryhmän käsityksen mukaan ei nykyi-' 
siä taloudellisia pulmia kyetä torjumaan muuten kuin muodostamalla 
laajapohjainen kansanvaltaiset eduskuntaryhmät käsittävä hallitus. 
Työvaliokunta yhtyi Tanneriin,mikä esitetään ryhmälle. ^ f 

Kun presidentti oli pyytänyt sos.dem. ryhmää nimeämään ehdok-
kaan seuraavaa kierrosta varten,todettiin,ettei oä» syytä tästä kieltäyi 
tyä ja ehdokkaaksi nimettiin yksimielisesti Hiltunen. ^ 

Pöytäkirja Sos.dem. eduskuntaryhmän koko-
uksesta 1 päivänä elokuuta 1958 alkaen klo 15.Puheen-
johtajana toimi Henriksson ja sihteerinä Haapasalo. 

1 § 
Nimenhuudossa todettiin kaikki ryhmän jäsenet saapuvilla olevik-

si. Pöytäkirjan tarkastavat Hostila ja Kalavainen. 
Hallitusneuvottelut. 2 §. 
Henriksson luki pääministeriehdokas Kilvelta saapuneen kirjel-

män sekä sitä seuranneen hallitusohjelmaluonnoksen.Vastausta odotetaan 
pämän päivän kuluessa. Puheenjohtaja totesi ryhmän määritelleen jo ai-
kaiseiiimin kantansa:On pyrittävä aikaansaamaan mahdollisimman laajapoh-
jainen kansanvaltaiset puolueet käsittävä hallitus. 

Ryhmä hyväksyi yksimielisesti ilman keskustelua työvaliokun-
nan ehdotuksen ja päätettiin lähettää sen pohjalla vastaus Kilvella. 
/Liitteenä jäljennös/ 

Pääministeriehdokas. 
3 §. 

Puheenjohtaja ilmoitti,että presidentti odottaa sos.dem. ryh-
män nimeävän pääministeriehdokkaan.Työvaliokunta on päättänyt yksimie-
lisesti suositella Hiltusta. 

Hiltunen:Keväällä oli tilanne toinen,silloin suostuin.Nyt ha-
luan kieltäytyä,koska en katso Moimieni riittävän siihen tehtävään» 
Ehdotti jonkun toisen valitsemista. 

Leskinen:Vaikka ymmärränkin Hiltusen motiivit.olisi hänen o-
tettava tehtävä vastaan.Olemme jo'nähneet yhtä ja toista,emmekä voi 
antaa näin jatkua 
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Fagerholm:Olemme tottuneet aiihen,että puolue määrää ja kat, 
kuka sopii pääminiateriehdokkaaksi«Tähän ovat saaneet a.istua toi 

% 

kin,niin toivon Hiltusenkin tekevän. V Käkelä yhtyi Fagerholmiin. 
Henriksson:Ryhmä toivoo,ettei Eiiltunen kieltäydy,koska se v * • • • A 

• 

keuttaa tilennetta. ^ , . i 
Päätös:Onni Hiltunen nimettiin.ehdokkaaksi. . _ I ' .. ' - i 
Sd.N aiiliiton kirjelmä. 4 §. ^ 
Luettiin Sso.dem. Naisliitolta saapunut kirjelmä,missä koro » 

tettiin,että naisia olisi nimettävä hallitukseen.Merkittiin tiedok - . • I - • 

johtaja 

Pöytäkirjs Sos.dem. jjduskuntaryhmän työv 
kunnan kokouksesta elok. 8 p:ltä 1953 alkaen k 
15.Poissa Lehto.Mukana puolueen puheenjohtaja 
ner. Puheenjohtajana Henriksson,sihteerinä Haa 
salo. 

PN;n puheen.1ohta.1a. 1 §. 
Keskusteltiin Pohjoismaiden Neuvoston puheenjohtajan paika^ 

Esitetään tälle paikalle Fagerholm,josta neuvotellaan muiden ryhmiej 
kanssa.Varapuheenjohtajan paikan saisivat porvarit. ' 

2 §. 
Edustajat valtion elimiin. 
Suomen Pankin Pankkivaltuusmiehiksi esitetään entiset iTanr. 

ja Peltonen,joista Tanner tulee kolmen miehen suppean valtuusmieste 
jäseneksi.Tanner esitetään pankkivaltuusmiesten puheenjohtajaksi. 

Suomen Pankin tilintarkastajaksi esitetään Kokkola,varalle 
Siltanen. 

Kanaaneläkelaitoksen valtuutetuiksi esitetään Kalavainen ji 
Alanko.Kalavaisen varamiehiksi Lehto ja Flinck,Alangolle Karvonen J" 
Pesonen. 

Valtakunnanoikeuteen Hakkilan sijalle esitetään lakit, toh 
* 

Aimo A.Aaltonen. 
3 §. vy." • 

Hallitusneuvottelut. 
Henriksson teki selkoa hallitusneuvotteluista.Hän kertoi 

* 

K 
»I 

Miikin ilmoittaneen,ettei ryhmä tarkoittanut vastaustaan Hiltuselle 
sellaiseksi.että Hiltunen luopuiai.Samaa mieltä ovat olleet eräät muut-
kin maalaisliittolaiset.Ryhmää on nähtävästi neuvottelijäin taholta ve-
detty huulesta.- Hetemäki operoi pääministeriehdokkaana vain muutaman 
tunnin ajan,tietäen jo etukäteen epäonnistuvansa tehtävässä,minkä vuok- » 
si otti ensimmäisenä kosketuksen maalaisliittoon,saaden kielteisen vas= J 
tauksen.-Maalaisliiton- ryhmän puheenjohtajat oli kutsuttxi presidentin 

il 
luokse edellisenä iltana.Tänään qE kutsuttu^virallisesti ml:n,sos.dem. y ̂  
ja sd. opposition puheenjohtajat presidentin luokseaPresidentti oli sit^ 
mieltä,että ryhmät saavat nyt keskustella eduskunnan piirissä ja ilmoit-|j 
taa hänelle tuloksen. Näissä neuvotteluissa pitäisi keskustella ohjel-
masta,hallituksen pohjasta ja hallituksen muodostajasta.Päämääränä pi-
täisi olla parlamenttaarinen hallitus. Ml:n ryhmän puheenjohtaja Miet-
tunen oli ilmoittanut,että ryhmä on valmis neuvottelemaan.Sos.dem. neu-
vottelijain taholta oli ilmoitettu,että nyt ei saisi toistua viimesyk-
syinen näytelmä,jolloin viisi viikkoa neuvoteltiin ohjelmasta,mutta sit-
ten valittiin "ottopoikahallitus". Miettunen:Ml. on nyt rehellinen.Em= 1 
me halua pääministerin paikkaa.Simonen oli vetänyt esiin sos.dem. puo- ! 
lueriidan,jolloin Henriksson totesi,että tätä kysymystä ei voida halli-! 
tusneuvotteluissa hoitaa,mihin yhtyivät toisetkin. Sos.dem. taholta I 
tiedusteltiin,otettaisiinko toisetkin kansanvaltaiset puolueet neuvot-
teluun mukaan,johon presidentti ilmoitti,ettei hän odota vastausta en-
nen kuin tulos on näkyvissä. Sos.dem. puoluetoimikunnan kokouksessa 
tänä aamuna tuli ehdotukseksi,että ensin neuvotellaan hallituspohjasta. ' 

\ 

Tanner:Puoluetoimikunta on sitä mieltä,ettei oie e uo-
liseen neuvotteluun,vaan kutsutaan koolle kokous, jossa ovat »ib^m kaik-
ki kansanvaltaiset ryhmät. 

i ['•j 

Pöytäkirja Sos.dem. Eduskuntaryhmän kokouksesi ' 
ta 7 päivänä elokuuta 1958 alkaen klo 16.30.Puheenjohta- ! 

» ' 

- Henriksaon,pijptx sihteerinä Haapaaalo. 
1 §. 

Nimenhuudosaa todettiin poiaaaolevaksi 'Leskinen.Pöytäkirjan 
l ! tarkastajat Karjalainen ja Karvonen. ... • 

2 §. 
Hyväksyttiin työvaliokmman ehdotus Suomen Pankin pankkival-

tuusmiesten ja tilintarkastajien.Kansaneläkelaitoksen valtuutettujen i. 
ja Valtakunnanoikeuden paikkojen täyttäfciseatä./Nimet työvaliokunnan I 
kokouksen pöytäkirjassa./ 
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Poh.lolamalden Neuvoston aiibiaen.lpyhmän puheen.1ohta.1a> 
Pohjoismaiden Neuvoston Suomen ryhmän puheenjohtajaksi nime 

ryhmä Fagerholmin työvaliokunnan ehdostukaen mukaan-. 
4 h 

Hallitusneuvottelut. 
Hiltunen teki selkoa tunnusteluistaan.Presidentti oli antan 

tehtäväksi muodostaa enemmistöhallitus.Muilta ryhmiltä tuli nopeast 
myönteinen vastaus,paitsi maalaisliiton viipyi edellisiltana yli 20 
vaikka oli sovittu ennen ko. aikamäärää annettavaksi vastaus.Kirjai; 

» 

vastaus oli kielteinen,mutta suullinen oli epäselvä.Presidentti myö 
totesi vastauksen kielteiseksi.Hiltunen ilmoitti,että jos ml. hai X k . f V 

jatkaa,hän on käytettävissä.Hiltunen oli käynyt ilmoittamassa presli • • 
dentille tehtävänsä päättyneeksi.Presidentti tällöin puhui puolueil 
keskeisistä neuvotteluista. f/cuJ^UL^Z^t^^^ 

Henriksson:Hetemäen yritys oli rfuodollinen.Maalaisliiton v 
us hänelle oli kielteinen,muilta ei kysyttykään.Nyt ei ole annettu 
tävää kenellekään,vaan odotetaan.Ml:n ryhmän puheenjohtajat eilisil 
presidentin luona.- Sos.dem.,maalaisliiton ja sd. opposition ryhmie^ 
puhernjohtajat olivat tänä aamuna presidentin luona.Presidentti eh 
että kriisin hoitaminen siirrettäisiin eduskunnan piiriin.Päämäärärj • » 
täisi olla parlamenttaarisen enemmistöhallituksen aikaansaaminen.Pif 
dentin luona käyneillä puolueille takanaan vain vain 99 paikkaa,eiv| 
muodosta enemmistöä.Maalaisliiton ryhmän puheenjohtaja Miettunen o 
ilmoittanut,että maalaisliitto valmis neuvottelemaan.Henriksson oi 
huomauttanut tähän,että syksyllä oli neuvotellut vain kaksi suurta 
luetta - sos.dem. ja ml - mistä pienet puolueet olivat ärtyneet.Näi 
saisi tapahtua nyt.Simosen ottaessa neuvottelussa puolueriidan esi 
oli sos.dem. taholta huomautettu,että siitä neuvotellaan muualla.T 
oli presidentti yhtynyt.Presidentille luvattiin tuoda asia ryhmäko 
sii?j,mi]:ikä hälkeen otetaan jälleen yhteys häneen,Sos.dem. puoluetoi i tyovali okunta ̂  f ^ 
icunÄanjon enaottanut,että ensin keskusteltaisiin hallituksen pohjaa 
Samaa ehdottaa työvaliokunta nyt ryhmälle. 

• * 

Törmä^ISMielestäni ei'pitäisi ryhmäpää öksestä pitää kiinn 
daanhan neuvotella kapeammallekin pohjalle rakennettavasta hallit 
jolloin kokoomus jätettäisiin syrjään. 

Henrikssonitässä vaiheessa ei voida jättään mitään kansar.' 
taista ryhmää neuvottelujen ulkopuolelle. 

, ^ Lindblom yhtyi Henrikssoniin- ja keskustelu päättyi. ! 
* • -

Ryhmä evästi ykaimieliseati neuvottelijoita työväliokunnar 
esittämällä tavalla. 

,1! 

I, 
Pöytäkirja Sos.dem. Eduskuntaryhmän työvalio= ; 

kunnan kokouksesta 7 p:ltä elok. 1958 alkaen klo 
19»Työvaliokunnan jäsenistä poissa Lehto.Puheen-
johtajana Henriksson ja sihteerinä Haapasalo. 

1 R I' Hallitusneuvottelut. ^ 
Henriksson selosti neuvotteluja maalaisliiton ja sd. oppositio-^ 

ryhmän kanssa,jossa pxihetta johti Virolainen.Hän cli korostanut 3itä,et^ i 
tä ohjelma on tärkein.Tähän vastattiin sos.dem. taholta,että pohjakysyay ̂^ 
mys on ainakin yhtä tärkeä alkuvaiheessa.Neuvotteluun pitäisi saada kaiki 
ki ryhmän kommunisteja lukuunottamatta mxikaan.Oppositibon edustaja SimoM 
nen oli ehdottanut sellaista käsittelyjärjestelyä,että otettaisiin vai- ̂  
keimmat kysymykset ensin käsiteltäväksi ja nähtäisiin siitä,pääatäänkä ^ 
eteenpäin.Ml. Korsimo puolestaan ehdotti,että pannaan pienempi ryhmä 
ohjelmaa käsittelemään.Virolainen ilmoitti,että ml. ottaa perjantain 
kokouksessaan pohjakysymyksen esille.,korostaen sitä,että hallitus on 
rakennettava laajalle pohjalle,mutta jätti mainitsematta,ketä otettai-
siin mukaan. Oppisi tdion Simonen otti jälleen esille puolueriidan, mut ta 
toiset eivät siihen enää kajonneet.Virolainen:Jos 6 ryhmää tulee neuvot-
telemaan, on se liian laaja käsittelemään ohjelmaa.Hän viittasi siihen, 
että ml. on valmis ottamaan kokoomuksen mukaan. Henrikssonin selostusta 
täydensi Peltonen mainiten,että ml. ja Simosella on toinen lähtökohta: 
He haluavat ottaa ohjelmakysymyksen ensin. ' 

I 

Selostus merkittiin kuulluksi ja päätettiin entisin eväin 
jatkaa neuvotteluja. 

•j. 

¿l/t 

/ 
Pöytäkirja sos.dem. eduskuntaryhmän kokouk-

sesta 7 päivänä elokuuta 1958 alkaen klo 19.30. 
Puheenjohtajana toimi Henriksson ja sihteerinä 
Haapasalo. 

1 §. 
Pöytäkirjaan merkittiin kökoiiksessa mukana oleviksi samat kuin 

edellisessä ryhmäkokouksessa.Pöytäkirjan tarkastajat Kokkola ja Käkelä. 
Hallitusneuvottelut. 2 §. 
Henriksson selosti hallitusneuvotteluja maalaisliito^ ja sos.dem. 

oppositioryhmän kanssa samalla tavoin kuin edellä olevassa työvaliokun-
nan kokouksessa. 

A 

fiyhaä yhtyi keskustelutta h 
eaittämääi. kapi;̂  °r 'T i i M 
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tä neuvotteluja jatketaan ja pyritään saamaan kaikki xjöi hallitukseen 
mahdolliseati tulevat ryhmät mukaan myös ohjelmakysymystä käsittelemää 

i-i. 

^ i 

) r: 

ii 

-j: ri.. 
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pi^ytäkirja Sos.dem. Eduskuntaryhmän työvaliokun.' 
nan kokouksesta elokuun JÄ p:ltä 1958 alkaen klo I4.j 

7 

Puheenjohtajana Henriksson ja sihteerinä Haapasalo. 
Kaikki työvaliokunnan jäsenet mukana,lisäksi puolueen 

* . 

puheenjohtaja Tanner. 

Maataloustulolaki. ^ aoveltamsen , 
Todettiin,että kysymys maataloustulolain'lykkäämiaestä jou-

tuu huomenna ratkaisevaan vaiheeseen,jonka vuoksi olisi lopullisesti 
määriteltävä kanta lakiehdotukseen nähden.Kun kysymys kytkeytyy halli-
tusneuvotteluihin,päätettiin asia siirtää vielä seuraavaan päivään, 
jolloin ryhmä kutsutaan koolle klo 12.30. 

2 §. 
Hallitusneuvottelut. 
Kun ryhmä lähtee lomalle,otettiin esille hallitusneuvottelu-

jen jatkaminen.Työvaliokunta päätti ehdottaa ryhmälle,että ryhmän pu-
heenjohtajat toimivat edelleen neuvottelijoina.Edelleen päätettiin esit 
tää ryhmälle,että jäsenet varautuvat siihen,jotta kesken lomaa tullaan 

« 

kutsumaan ryhmäkokoukseen hallitusneuvottelujen sitä vaatiessa. 

f 

Pöytäkirja sos.dem. Bduskimtaryhmän kokouksesta 12 
päivänä elokuuta 1958 alkaen klo 14.30.Puheenjohtajana 
Henriksson ja sihteerinä Haapasalo. 

1 §. 
Nimenhuudossa todettiin poissaoleviksi Fagerholm,Karjalainen, 

Karvonen,Kokkola ja Törmä.Pöytäkirjan tarkastajat Lehto ja Leskinen. 
2 Hallitusneuvottelut. 

Henriksson teki selkoa hallitusneuvotteluista.Virolainen w 
moitti maalaisliiton kantana,että muodostettavassa hallituksessa pitäi-
si olla mukana ainakin 2/3 eduskunnasta,siis kokoomus mukaanluettuna. 

I 1 

• ) 

\ 

Tiedusteluun,onko tarkoituksena perustaa kuuden puolueen hallitus,hän ii 
jätti kuitenkin vastaamatta.Tästä syystä ruotsalaisten taholla pelätään,-!' ̂  
että maalaisliitto suunnittelee heidän jättämistä ulkopuolelle,koska gf 
ruotsalaiset eivät puhemiehen.vaalissa äänestäneet heidän ehdokastaan, lijf 
Ohjelmaa valmistelemaan valittiin toimikunta,johon tulivat Pitsinki 
(sos.dem),Virolainen ( ml ) ja Uoti (sd. opposit.)Näyttää siltä,että 
maalaisliiton taholta vaikeimmiksi kysymyksiksi tulevat maataloustulo- \]} f 
laki ja rasvatullit. 

Kun eduskunta lähtee huomenna lomalle,mikä kestää 16.9. saak-
ka, päätettiin työväliokunAaa kantaan yhtyen kutsu% ryhmä koolle halli-
tuskysymyksen niin vaatiessa.Hallitusneuvottelijoiksi nimettiin edel-
leen ryhmän puheenjohtajat. 

2 §. 
Maataloustulolaki. 
Maataloustulolain toteuttamisen ajankohdan lykkääminen kah-

della kuukaudella näyttää aiheuttavan riitaa.Kysymyksessä on n. 7 mrd:n 
mk:n ulosmittaaMneh kuluttajiltaJMaalaisliiton taholta ilmoitettu,et-
tä jos lykkäyslaki hyväksytään,he tulevat äänestämään sen yli vaalien. 
On myös tehty esitys,että asia poistettaisiin eduskunnan päiväjärjes-
tyksestä ja |>giattMtittx kutsuttaisiin eduskunta koolle asiasta päättä-
mään ennen juiix syyskuun 1 ptääjehkä elokuun 28 päivänä. 

Päätettiin kutsua ryhmä koolle asiaa käsittelemään seuraavana 
päivänä klo 12.30. 

Pitsinkmekl selkoa'kolmen miehen ohjelmaneuvotteluista.Mitä 
tähän asti on tehty,se on tapahtunut sitomuksetta.Jokainen neuvottelija 
on tehnyt oman luonnoksensa.Eräissä ohjelmakohdissa saavutettu yksimie- ^̂ HIS 
lisyyttä.Maataloustulokysymys näyttää muodostuvan vaikeimmaksi.Virolai-
nen oli ehdottanut,ettei vielä otettaisi lykkäämisehdotukseen lopullis-
ta kantaa.On ilmennyt erimielisyyksiä maatal U8tulolai3ta,vain siinä 
ollaan yksimielisiä,että mtMtmnmrmtttlrtntjmt^mMm uusi maatalous-
tulolaki annetaan. Maataloustulolain perusteella ulosmitattavasta mää-
rästä 7 mrd. on 5 mrd. mk kompensatiota palkkojen nousustax ja 2 mrd. .¡i 
mk siitä,että vientimaksut jääneet tämän verran alhaisemmiksi.Virolai-
sen ilmoituksen mukaan tuo 7 mrd. voitaisiin korvata pienemmälläkin 
summalla,esim. 2 mrd:lla,jos saataisiin viiden vuoden maataloustulolaki, -jj 
Maalaisliitto ei suostu lykkäämään lakia'ensi kevääseen. 

1 
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Pöytäkirja Sos.dem, Eduskuntaryhmän työval 
kunnan kokouksesta 13 päivänä elokuuta 1958 alken 
klo 12.Poissa'oitsinki »Peltonen ja Raunio.Px;iheen-
johtajaaia Henriksson ja sihteerinä Haapasalo 

« 1 §. ; 
' Hallitusneuvottelut. 

Henriksson selosti hallituan^uvotteluja. i%;ty luonnos oli yleis-
keskustelussa.Kolme asiaa ovat vaikeimmat:maataloustulolaki,rasv&kysy 
'ja'polttoainevero. .Neuvottelu jatkuu torstaina pidettävää ial:n valtu 
kunnan kokouksen jälkeen.i^os.dem. n€iUvottelijäin taholta ilmoltettiir; 

» • 

että nykyisestä maatalouden sidonnaisuudesta päästävä pois.Ml. 
esittänyt,että maataloustulolain lykkäämisesitya olisi poistettava 
väjärjastyksestä.Edell^öT! siltä taholta koroatetaan,että uusi aiÄatkl 
ustulolaki L.erk-*tsisi 5 mkdtn iitk:n säästöä kuluttahillo tänä vuoteni. 

« 

Ta.nher:Kim asia on näin kivessä,antaisin nykyisen hallituksen aa 
sattaa maataloustulolain mkiiar laskun 7 mrd. iJc.Se olisi hautapatsas 
koko iLmataloustulolaille. 

Työvaliokunta pMätti ehdot taa, ette puhbinisneuvostolle aimettaisl 
oikeus jättää pöydälle maataloustulolain lykkäämisehdotra. 

Valtuuskunta. 
Keskusteltiin sääntöjen edellyttämän ryhsän valtuuskunnan perustâ  

misesta,mutta päätöksen tekeminen jät^tiia myöhäisempään ajankohtaâ ; 
. I 

.e/ 

- h 
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Pöytäkirja Sos.dem. Eduskuntaryhmän kpkou 
sesta 131 päivänä elokuuta 195B alkaen klo 12.30.Rv 
heenjohtajana toimi Henriksson ja sihteerinä Haapa! 

• 1 i. 
, i • I . 

Nimenhuudosaa todet+iin poisaaolevikai Pagerholn.Plinck.Hiltxuie^ 
Raunio ja Törmö. ' Pöytäkirjan tarkastajat Linclem».n. 

2 §. 
Hallitusneuvottelut. 
Henriksson totesi,että hallitusohjelman laatijat saivat paperin 

takaisin evästyskeskustelun Jälkeen.Keskustolvin vaikutelma oli se,ett 
maata]ou3tulolaki,ra8vakysymy8 ja ulkolaiset polttoaineet ovat hallit 
ohielman vaikeimpia kohtia.Torstainamaalaisliiton valtuuskunnan * 
kokouksen jälkeen yhteinen suuri neuvottelukokous.Parin viikon kulutt 
voinee ryhmä kokoontua neuvottelun tuloksia tarkastelemaan. 

» • • ' '. (M 

Ä 

fi» 

Maataloustulolaki. 
Pitsinki selosti asiaa todeten,että toteuttamisajankohdan lykkää-

miren kahdella kuukaudella merkitsee vain .,44lLt®iöUdelle suoritettavan l 
tulonlisän siirtämistä parilla kuukaudella,mutta toisaalta silloin tuo I' 
suoritusaika jäÄ vain 10 kk:n mittaiseksi,jolloin hintoja on korotet- ) 

* I 

tava ilmeisesti enemmän kuin jaettaessa maksettava erä koko vuoden osali 
le.Tällä ehdotuksella ei siis mitään voiteta kuluttajille. 

Käkelä tiedusteli,miten on laita työehtosopiiLUsten? 
Lindblom:Jos maataloustulolaki lykätään,on vaikea arvioida in-

deksilukua joulukuun puolivälissä.Tämä vaikeuttaa jossain mielessä työ- oi 
ehtosopimusneuvotteluja.Me häviämme siinä,ettei kansa saa nähdä,mitä hir' 
nankorotukset merkitsevät .Toinen pa::.j puolx on se,että uusi hallitus saa 
hinnankorotukset syykseen.Jos me taas antaisimme esityksen mennä nurin, 
syytettäisiin eduskuntaa siitä,että hintojenkorotus tuli.Tämä asia oli-
si pitänyt käsitellä ryhmässä,ennen kuin valiokunta teki päätieksensä. 

TikkaojarValiokunnassa jouduimme omilla eväillä toimimaan,kun 
asiaa ei ehditty ryhmässä käsittelemään.Asiantuntija Lähdeojalta lip 
sahti valiokunnassa,että uusi maataloustulolaki on kuluttajieu kannalta 
parempi.Sallittaneen ainakin maatalousvaliokunnan jäsenille oikeus ää-
nestää lykkäämisesityksen puolesta.Olen valmis siihen,että asia jää e- f- | 
duskunnassa pöydälle. 

Haapasalo:Tikkaoja pyrki tuomaan asian ryhmään ja ilmoitin sen 
puheenjohtajalle,mutta hallitusneuvottelujen vuoksi on neuvottelijäin 
aika ollut niin kiinni,ettei asiaa ole vcitu täällii käsitfcllä.MaataDous 
valiokuntaa ei voida syyttää siitä,ettei ae ole toiminut asiallisesti, i 

Lindblom:!^ tarkoita syyttää ketään,vaan ainoastaan,että tästä: 
otetaan oppia. j 

LeskinenrOleellista tä^sä kaikessa on se,että ryhmän käsitys 
maataloustulolaista on selvennyt.Nykyistä lakia eime voi hyväksyä,uusi 
on tarkoin tutkittava.Tämä laki on eräs vaalikauden tärkeimmistä.Kulut-
tajan kuormaa on lilaksi lisätty viime vuosina.Hyväksyn työvaliokunnan 
ehdotuksen,että asia jää pöydälle. 

HenrlkssoniPeriaatteessa on sovittu linjasta,ettei maatalous- I 
tuloa saa sillä tavoin sitoa kuin nykyinen laki tekee. , 

Lindeman:Käsitykseni on,että lykkäämällä lain toimeenpanon jä-
tämme mahdollisuuden neuvotella uudesta laista.Meidän on pelattava täs-P; 
sä asiassa kov^a peliä,eikä ole vahinkoa siltä,vaikkei tällaista lakia 
tule la inkaan. Eväs ti hallit,uaneuvotteli joita :Mi3sään tapauksessa ei saaj 
samanlaista lakia hyväksyä. 

Karvonen:Maalai3liitto on pelannut monenlaista peliä.Minusta s 
on uusi laki palempi kuin nykyinen:, 5 v:n,sidonnaisuus 100 ja vienti 
palkkioita ei lueta maatalouden tuloksi.' 

Virtanen:Asian hoitamisessa on ryhmän työvaliokunnalle annet-
tava pieni näpäytys.Asettui sille kannalle,ettfi»äänestettävä lykkäys 

ii 
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lain puolesta. 
•Tanner:Ryhmän on lyötävä joitakin aitoja hallituaneuvottelijoille 

Onko ayytä lainkaan ottaa sellaista ie»tä kuin mitf. maataloustulolaki W 
kitsee?Pahimmas3a tapauksesta tulee tästä 7 mrdrsta hautapatsas maataloi, 
tulolaille.Emme saa hankkia lisärasituksia tämän lain pohjalla. 

Lindeman:Ehdotti,ettei 5 v:n lakia hyväksyttäisi,mutta sensijaan 
100 i-.n sidonnaisuus voidaan hyväksyä, Jcs reaaliansiot ja työttömyys hu 
oidaan,eikä nimellistä palkkaa. 

Pitsinki:Jos-lain sisältöä ei saada mieleiseksi,on sen voimaasaol 
aikaa lyheilitettävä. 

Tuom^nen:On syytä kysyä,että jos me hallitusneuvottelut torpetoi-
daan maataloustulolailla,mitä sitten seuraa? Pyritäänkö eräällä taholla 
kavasti kansanrintamaan,jossa ovat konmunistit.skogilaiset ja osa maala: 
liittoa.On myös kysyttävä,mitä me voimme tehdä silloin oppositiossa.Kyk 
nemmekö antamaan työtä ja leipää oppositiossa.Päivän Sanomissa näkyy hä 
huuto siitä,että kortit ovat liukumassa pois sen pelaajien käsistä. 

Le3kinen:Me tiedämme,miten anurimerkityksellinen maataloustulolaki 
on,sehän oli vaalitaistelun eräs keskeisimmistä kysymyksistä.Jos me mer. 
me matkaan maalaisliittolaiseen politiikkaan,ovat kortit pois käsistä 

Keskustelun jälkeen päätettiin työvaliokunnan kantaan yhtyen,että 
ryhmä kutsutaan koolle,kun hallitusneuvottelut ovat kehittyneet tarpeek 
si pitkälle tai nämä neuvottelut \ihkaavat katketa. 

Tuomisen ehdotuksesta päätettiin antaa tilanteesta julkilausuma 
yhdessä sos.dem. puoluetoimikunnan Jtanssa. 

I 

\ 

Sihteeri., 

I 

Pöytäkirja Sos.dem. Eduskuntaryhmän kokoukses' 
ta 28 p:nä elok. 1158 alkaen klo 18.Puheenjohtajana 

, toimi Henriksson ja sihteerinä Haapasalo. 
1 §. 

Nimenhuudossa todettiin poissaoleviksi Ericksson,Karvonen,Lehti 
Niemi,Eantala.Tikkaoja ja Virtanet. Pöytäkirjan tarkastajina ManninenI 
Matilainen. 

2 §. 
jSettiin!em'hallituaky käsitellään ÄIXK tarkemmin vaa-

ta sen jälkeen,kun ryhmän jäsenet ovat aaaneet tutustua täaaä kokouksei 
jaettavaan hallitusohjelmaan. 

Henriksson teki selkoa hallitusneuvottelulataHän totesi,että 
eduskunta oli kutsuttu koolle sen vuoksi,että pitäisi ratkaista kanta 
maataloustulolain lykkäämisesi^ykseen. 

HenrikssoniKun eduskuntaryhmien puheenjohtajat kutsuttiin presi-
dentin 'luokse 27.e.-58,tuli esille iiäämiuisterikygymys.Kun Hiltunen kiel| 
täytyi,oli vaikea löytää uutta.Puoluetoimikuntamme suositteli jotain 
talousmies^.Presidentti ilmoitti maalaisliiton toivovan,että tehtävän 
ottaisi joku sosialidemokraatti.Kokoomus,ruotsalaiset ja kansanpuolue ei-„ 
vät ̂ halunneet nimetä omaansa.Kun tilanne oli tällainen,antoi presidentti 
hallituksenmuodostajan tehtävän Fagerholmille.Aluksi keskusteltiin seit-
semän puolueen hallituksesta,mutta pian ilmeni,ettei sellaista synny, 
vaan oli lähdettävä mahdollisimman laajalle pohjalle rakentuvaa enem-
mistöhallitusta. Puoluetoimikuntamme on hyväksyjiyt tämän. Tänään poistui-
vat neuvottelusta skogilaiset ( sos.dem. oppositio) .Perusteluna sanotaan,'̂  
etteivät hslua olla matkassa suunnitellun laisessa hallituksessa.Halli-

s 

tusohjelma ei ole so s.dem. ohjelma,vaan kuuden puolueen neuvottelujen 
0 

tulos.Maataloustulolaki on edelleenkin auki maalaisliiton vaatiessa 
neljän vuoden lakia. 

Fagerholm: Presidentti pyysi minut tUstai-iltana luokseen palattu-
ani Tukivoimasta.Esitin ensiksi tarjoukseen vastalauseita.Presidentti pu-' 
hui seitsemän puolueen hallituksesta,mutta totesin ajatuksen sellaisek-
si, ettei siitä mitään tule.On suoritettu nopea selvitys kysymyksessä ja 
sos.dem. puoluetoimikunta hyväksyi ehdokkuuteni keskiviikkona.Kaikki 
muut ryhmät ovat vastanneet tiedusteluuni myöntävästi,pait3i Simonen 
(sos.dem. oppos.) asetti ehdoksi puoluesovinnon ja SAJCin kannan. SAK:n 
puheenjohtaja Antikainen suositteli kommunistien mukaantuloa.Tämän jäl-
keen on käsitelty ohjelmaa,jossa on vielä eräitä avoimia kohtia.Synk-
kiä kohtia maataloustulolain lisäksi mm. polttoainatulli.Ryhmällä on 
nyt vapaus harkita,mennäänkö hallitukseen vai ei.Mutta on myös ajatelta- V' 
va,mitä sitten seuraa,jos torjumme tilaisuuden.Maalaisliiton ja sos.dem. 
opposition läheiset välit näyttävät katkenneen.Ml. jostain syystä muut-
tanut kantaansa,eikä halua muodostaa hallitusta,jossa ml ja aos.dem. 
oppositio soittavat ensiviulua.Vaikea työttömyyskausi edessä.Kxm kokoo-
mus saadaan sidotuksi hallitukseen,on syytä uskoa,että rahamaailman ote 
meille helpottuu.-Paikkojen jako on vaikea kysymys.Ennen sos.dem. on 
voinut laskea kommunistien mandaatin omakseen,nyt se ei käy päinsä. 
On tultu lopputulokseen: sos.dem. 5,maalaisliitto 5 ja muut porvarilliset 
puolueet 5 paikkaa.Jos muutoin sovitaan hallitukseen menosta,en usko 
yhden paikan merkitsevän niin paljoa. 

tt Henriksson:Skogilaiset hyväksyneet ohjelman.He esittivät heti alkuu 
mm. maataloustulolaille kolme vuotta,mutta olisivat ilmeisesti taipuneet ] 
neljäänkin.Meidän taholta on toivottu saatavan paikkoja yksi lisää. 

Pitsinki:Kolmen miehen neuvottelut olivat vaikeäta siksi,että ml. 
oli alinomaa niskan päällä,koska skogilaisedustaja* Uoti tuki sitä tahoa.' 
Tuntui,kuin vastakkaisella puolella olisi^ollut kaksi edustajaa.On pai-
kallaan hiukan lähemmin esitellä hallitusohjelman luonnosta: 

Työllisyyspolitiikassa ja teollisuudessa saata lävitse periaate, 
että suoritetaan perusteellinen valtakunnan käsittävä'tutkimus.Teollis-
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jbamiaeasa Otaninäen teräs= Ja rautatehtaalla keakeinen asema. - Polttoa! 
neiden tulli vaii^,olemme esittäneet vain aaian tutkimista. -Maatalous-
tuloasia samoin vaikea.On pidetty lähtökohtana,'ettei sitä saa sitoa sa-̂l 

« 

maila tavoin yleiseen ansiotasoon kuin aikaisemmin.Ehdotuksen mukaan sej 
rataan maatalouden kustannukala aen maksamiin hintoihin,siis maataloudi 
kustannukset pohjana.Sos.dem. taholta ehdotettu,että otetaan lähtökohdki 
vain palkattu työvoima.Siltä mitä tämä Järjestelmä maksaa,ei ole laskel; t 
olemassa.Tämä on erittäin vaika asia.Nyt voimassa oleva laki nostaisi 
talouden tuloa 9 mrd. mk,mutta tästä 2 mrd. on kirjanpidollinen nousua, 
todellisen nous'un ollessa 7 mrd.Uusi lakiesitys antaisi maataloudelle 
vain 2.160 mllj. mk. Ml. lähti lakiesityksen kestoäikaan nähden 3 v:sta 
nyt se neljäli vuoden kannalta.Tarjosin heille 1 v:n lakia Ja viimeksi k 
den vuoden.-Vielä ollut väittelyä erikoisen syyn korotuksen kohdalla. 
Vlentipalkkioita koskeva kohta myös vaikea.Ehdotin säädettäväksi erikoi 
vientimaksulain,mutta ml. ehdottaa,että asetettaisiin erikoistoimikunta 
u t u tutkimaain,miten maatalous voisi maksaa osan vientlpalkklolsta.-Ba 
vatullien kohdalla on sovittu,että nykyinen hinnantasaua korvataan tuli; 
la Ja valmisteverolla,mikä ei saa aiheuttaa latmiiM margariinin hinnanko 
tusta.On myös neuvoteltu vakiomaidon rasvaprosentin nostamisesta 4 
tähän liittyy vain kysymys,voidaeoiko vastaavasti korottaa maidon hinta 
eli 2 mk:lla 1. - Sosiaalipolitiikassa on tärkein työttömyysvakuutuslak: 
Ml. sitä mieltä,että sen pitäisi ulottua pienviljeliJäväkeenkin.-Valtioi 
iaiftHSöKfilffiilftudJetin vajaus 31-42 mrd. Eri tahoilla päädytään eroaviir. 

^SbloivL^liapään Takin arvio liikkuu 40 mrd:m paikkeilla. 
Eäxi on todennut menojen nousevan 320 mrd,:iiin Ja tulojen 280 mrdtiin.Tri 
Vaivanne taas arvioi vajauksen 22-25 mrd:kai.Viimeinen laskelma osoittaa 
vajauksen 42 mrd:kai.Takilla on oma ehdotuksensa,mikä sisältää mm. lapsi 
lisäjärjestelmäaaä 4 mrd:n mk:n,hinnanalennuksissa 4 mrd:n mk:n .Ja kans 
läkkeissä 4 mrd:n. mkjn supistukset.Olemme keskusteluissa todenneet,että 
talpuselämän aktiviteettia voidaan lisätä,Jolloin työttömyysmenoja void 
vähentää Ja tulot lisäänTyvät.Verojen korotuksiin ei voida menna.Lainan-
saantimahdollisuudet paremmat kuin vuosi sitten. \meikälälaille tärM 

Alanko:Epäilen,saammeko tässäkään hallituaohjelmassa oievaxiasi?̂  
viedyksi lävitse.Polttoainetulli nostaa asumiskustannuksia.MaataloustuK* 
lakia ei saisi hyväksyä 2 vuotta pitemmäksi.Kysyi,onko opposion kanssa 
lut yiiteyttä puolueriidan selvittämiseksi. 

Henriksson:Simonen puolusteli kovasti polttoainetullia.ML-laise] 
lakaan taholla ei.lähdetä lapsilisien kaventamisesta keskustelemaan. 

Lindblom:Takki teki ehdotuksen maatalouden tukimäärärahojen kav< 
tamisesta.Polttopuu vaikuttaa työttömyyteen,siksi asia on tutkittava tai 

Hiltunen:Maataloustulolaki on pelottava uudessakin muodossaan.Pl 
sapuolelle laskettava se,ettei sitä rinnasteta nyt yleiseen ansiotasoonj 
Hän kosketteli myös polttiainekysymystä todeten aen työlliayysasiaksi.Ki' 
kin keinoin pitäisi saada maahan parlamenttaarinen enemmistöhallitus. 

Plinck:Meillä pitäisi olla varmuus siitä,että erältä tärkeitä asi 

H 
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7. 
oita,kuten työttömyysvakuutuslaki,saadaah lävitse.Sosiaalisissa menoissa 
ei saa tehiä huonoja supistuksia.Työttömyysasiat on hoidettava.Jos pää-
omia hallitsevat piirit saadaan antamaan työtä,olemme saavuttaneet huo-
mattavan voiton.Tekstiilitehtaille on varattava valtion hankintojen kaut-
ta työtilaisuuksia. 

Aalto:Maatalou3tulolaki pelottaa.Oli sitä mieltä,että annetaan 
vanhan hallituksen tehdä päätös maataloustulolain pohjalla. 

TörmätJos saamme pankki- ja muut pääomapiirit liikkeelle tätä kaut 
ta,on se erittäin hyvä.On kuitenkin valitettavaa,että Joudumme vasemmia-
toenemmistöisen edaskunnan aikana hallitukseen,missä on porvarillinen e-
nemmistö.Pelkäsi sitä,että Joustetaan liikaa työttömyyavakuutuksessa.Olen 
maataloustulolaissa kahden vuoden kannalla,mutta voidaan mennä kolmeenkin. 
Puhuja kosketteli myös TUL:n valtionapua. 

Fagerholm:On turhaa puhua vasemmistoenemmiatöisestä eduskunnasta, 
kun se on työkyvytön.Meitä on vain 38 Ja on siitä lähdettävä.Ohjelmassa 
ei enää paljon saada muutoksia tässä vaiheessa.Polttoainekysymys peittaa. 
Se on kuitenkin työllisyyskysymys,siitä on lähdettävä. 

HostilarKeskustelu vaseiimiistoenemmistäisestä eduskunnasta on hyö-
dytön. Mitä kommunistien mukaantuloon tulee,siitä on puolueellamme selvä 
kanta.Työllisyyskysymyksen hoitaminen tärkein.Piti 2 vuotta pitempää maat 
loustulolakia arveluttavana. 

« 

Haapasalo:On muitettava,mitä seuraa,Jos neuvottelut katkeavat. 
Ilmeisesti syntyy maalaisliiton,kommunistien Ja skogilaisten hallitus, 
siis se.mihin eräät tähtäävät.Tai voi muodostua hallitus vain ml;n Ja 
skogilaisten muodostamana,mutta Joka nojaa kommunistien tukeen,siis ot-
topoikasysteemi Jatkuu.Arvosteli sitä,että teollisuuden rakentamisesta 
hallitusohjelmassa puhutaan vain Pohjois-Suomen kohdalla,vaikka sitä kai-3 
vataan muuallakin.Polttopuukysymys työllisyysaiia,5 milj. m polttopuuta 
merkitsee n. 5 milj. työpäivää,se muistettava. 

Tanner:HallitU30hJelmat eivät paljon merkitse,sillä monasti hy-
vät asiat Jääneet niissä toteutumatta.Maataloustulolaki on huolestuttava. 
Kukaan ei tiedä,mihin ajaudutaan.Ei saa tehdä lii%n suurta riitaa siitä, 
onko laki 2 vai 3 vuotinen,sillä laki voidaan muuttaa,Jos näyttää huonol-
ta.Täällä ihmetellään,että vasemmistoenemmistöisen eduskunnan aikana syn-
tyy porvarisenemmistäinen h%llitus.Meillä ollut päinvastaisiakin tapauksii 
Kun kommunistien panos on näin 3yyri,ei vasemmistoenemniyydeatä ole hyötyä» 
Alanko kysyi,onko puolueriidassa yritetty sovintoa.Hallitusneuvottelujen 
yhteydessä on neuvoteltu.Mutta kun on otettu esille SAK:n tai TUL:n asiat] 

; "t I 

ei oppositio sano voivansa niille mitään.Samoin laita Päivän Sanomien. 'ii,j: 
Heille vain kipein kysymys päästä puoluetoimikuntaan.Tätä ei voida JärJesiij 
tää ilman puoluekokousta,sillä Jos yksikin puoluetoimikunnan jäsen välit-
taa,ei puolueneuvosto voi vaalia suorittaa.Nyt vaaditaan entisen vaalin 
pohjalla suoritetun puoluekokouksen koollekutsumista.Mikä se sellainen 
kokous olisiyjossa päättämässä olisivat monia vuosia taaksepäin valitut 
puoluekokousedustajat. 
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Kegkuatelun jälkeen päätettiin kokoontua seuraavana aamuna klo 10 
s 

käsittelemään edelleen hallituskysymystä. 

•'V- ! 

Ouyit^ 

pöytäkirja Soa.dem. Eduskuntaryhmän työvalio-
m 

kunnan kokouksesta 28 p:nä elok. 1958 alkaen klo 20»Muk 
» 

na kaikki työvaliokunnan jäsenet ja lisäksi Tanner ja 
gerholm. Puheenjohtajana Henriksson ja sihteerinä Flaapai i 

1 
Hallituskysymys. 
Keskustelun jälkeen .päätettiin esittää neuvottelijoille 3euraavalj[|; 

ohjeet: 
1)Maataloustulolain korkeimmaksi kestoa jaksi hyväksyttiin kol| 

me vuotta,mutta koetetaan vielä pitää kiinni akhdesta vuodesta. 
2)0tanmäen teräs- ja rautatehtaaseen nähden todettiin,että 

arkumentit niin vahvat,ettei hallitus voi niitä vastustaa,vaan asia 
saadaan vihdoin vireille. 

3)Työttömyy3vakuutu3laki pidetään tärkeänä ja tämä täytyy saj 
da selvästi esille hallitusohjelmassa. 

4)Yritetään vielä saada paikkojen jaossa sellainen muutos,et|_ 
sos.dem. saisi 6 paikkaa,ml. 5|kokoom. 2 ja ruotsal.^ja kansanp. 1 
paikan. 

i. 

r . 

'' Pöytäkirja Soa.dem. Eduskuntaryhmän työvaliokunn:' 
kokouksesta"29 p:nä elok. 1958 alkaen klo 9.Mukana kaikk 
työvaliokunnan jäsenet,lisäksi Tanner ja Fagerholm.Puhee 
johtajana Henriksson ja sihteerinä Haapasalo. 

t , X 
Hallituskysymys. 1 §. 

Henriksson totesi,ettei ohjelmaan enää saada muutoksia.Maa-

laisliitto pitää kiinni edelleen neljästä vuodesta maataloustulolaise 
sa,mutta sensijaan kokoomus ja kansanpuolueet ovat valmiit kolmen vuo 

• 

den lakiin. Kuuden paikan saaminen mahdotonta,ml. Sukselainen esit-
ti vain neljää paikkaa,jossa laskelmassa sanotaan,että pääministerin 
paikka vastaa kahta paikkaa.Paikkojen jaostakin on alustaisasti kes-
kusteltu, jolloin sos.dem. neuvottelijat ovat vaatineet kauppa- ja te-fi 
ollisuusministerin,sosiaaliministerin,työministerin ja sisäministerin 
paikkaa. 

Keskustelun jälkeen päätettiin yksimielisesti esittää ryhmäl-
le nimettäväksi seuraavat ehdokkaat:kauppa- ja teollisuusministeriksi! 
Leakinen,työministerikdi Hiltunen,sosiaaliministeriksi Lindblom ja j 
sisäministeriksi Paasio. Kun puoluekokouksen päät ös edellyttää,ettei . 

r 

II 

puoluetoimikunnasta ole yhtä aikaa hallituksessa enempää kuin kolma 
jäsentä,tulee Paasio jättämään eronpyynnön,jos hänestä tulee valtio-
neuvoston jäsen. 

Pääministerin sihteeriksi päätettiin pyytää tohtori Ahti Sa-
lonen. 

t ) 
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Pöytäkirja Sos.dem. Eduskuntaryhmän kokouksesta 

29 päivänä elokuuta 1958 alkaen klo 10.Puheenjohtajana 
Henriksson ja sihteerinä Haapasalo. 

, 1 §• 
Nimenhuudossa todettiin kaikki ryhmän jäsenet olevan läsnä. 

Pöytäkirjan tarkastusvuorossa Niemi ja Paasio. 
2 

Hallitusneuvottelut. 
Henriksson selosti hallitusneuvotteluja.Hän totesi,että halli-̂ i 

tusohjelma on viikkojen työn tulos,eikä muutoksia enää juuri saada 
Työvaliokunta suorittelee yksimielisesti hallitusohjelmaluonnosta ja i 

I 

pöytäkirjaa,jotka edustajille jaettu (Liitteenä).Paikkojen lukua 
ryhmämme kohdalla ei voida myös lisätä.Ml. suosittelee ammattiminis- , 
terien mukaanottoa,jolloin vielä paikkojen luku vähenisi,ehkä 4:ään. 
Maataloustulolain^voimassaoloajasta vielä erimielisyyksiä. , 

Alanko:Alanko lausui vakavan kehoituksen pääministeriehdokas 
Fagerholmille,ettei hän samalla tavoin ylimääräisen puoluekokouksen t. 
jälkeen tekisi omin päinsä ratkaisuja,mitkä saattavat meidät vaikeaan 

l" 

"il 

asemaan. 
Raunio:Kukaan tässä huoneessa ei tiedä,mitä uusi maataloustulo-

laki merkitsee.Halusi,että ryhmälle vielä tarkemmin tultaisiin tekeMÄl.E o M 1J i 
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mään selkoa maataloustulolaistÄ.On paikallaan,että uudet edustajat, 
jotka ovat arvostelleet maataloustulolakia,saavat nyt vastata täst 
Mandaattinako sellainen,että joudutaan^selostaaaan.En halua olla ka 
aanrintaman luoja,mutta olisin^antanut pari paikkaa hallituksessa 
munisteille. 

Turunen:Ilveily pyhemiehenvaalissa osoitti,mitä merkitsee nyk\ 
senlainen vasemmistoenemmistö.On âivari eri asia kunnallispolitiika 
olla kommunistien kanssa yhteistyössä kUin maan ¿allituksessa. 

Ahonen¡Kuononpää hallituspolitiikkaa kuin mitä miu ottopoika 
hallitukset oVat harjoittîné'e't,ei voida harjoittaa.Jos kansalaisil 
ôn työtä,bvat*asiat hyvin,kommunisteihin nähden on tämä parasta po-
litiikkaa, ' " ' ' ' ^ t t *** 

'HostilarMaataloustulolaki'kius'allinen,mutta nyt sitä ei enää 
voida muuttaa,siksi keskustelukin saa riittää.Katsotaan,pystyvätkö 
nisterimme asioita hoitamaan oikealla tavalla. ' r 

Manninen:En uskalla mennä Joensuuhun,ellei hallitusta synny.U-s 
kbn,että tämä maataloustulolaki on järkevämpi ratkaisu kuin entinen 

Keskustelun päätyttyä esitettiin työvaliokunnan hyväksymä mini 
terilista,minkä johdosta käytettiin seuraavat puheenvuorot: 

Matilainen:Toivon,että Kymen piiri saisi ministeripaikan. 
Törmä:Olisi kokonaisuuden edun kannalta toivottavaa,etteivät 

puolueriidan nykyvimmät miehet olisi ministerilistalla.Tämä koskee ! rikoisesti L'iâkistâ. 
Raunio:Henkilöihin nähden pitää antaa pääministeriehdokkaalle 

harkintavaltaa. 
Turunen yhtyi työvaliokunnan kantaan. 
Hostila:Ryhmän parhaimmistoon kuuluvat nimetty ehdokkaiksi,hy-

väksyn. Mutta ei tarvitse näiden miesten luulla,että he istuvat kymi 
niä vuosia.Simosta ei enää pidä tuoda esiin,kuten Törmä teki.Kymen 
läänin ja Pohjois-Karjalan olisi pitänyt saada edustus,mutta hyväk:jl 
tällä kertaa listan. 

Pitsinki:Meidän mentävä hallitukseen nyt lujalla* ja hyvällä j 
kolia.Sanon Törmälle:Kun 'meitä on puolueena diskriminoitu,emme erJ , I saa keskuudessamme tehdä samaa. 

( 

Keskustelun jälkeen hyväksyttiin yksimielisesti työvaliokunnan 
'ehdotus, jonka mukaan tulee sos.dem. edustus 3eui*aavaksi: 

* * 

Pääministeri • ' ' ' K.-A.Fagerholm 
Kauppa-'ja teollisuusministeri Vfflnö Le ikinen 

. ' ' Sosiaaliministeri ' Olavi Lindblom 
Sisäministeri ' ̂  - ' - Rafael Paasio. 
Pääministerin sihteeri tri Ahti KsrJalainen Cct&iyi^^ 

" • -Pääministeriehdokkaalle jätettiin valtuudet vielä neuvotella 
tarkemmin paikoista. 

Oi 
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8. 
Maataloustuimain lykkMys.^ 
Päätettiin yksimielisesti hyväksyä maataloustulolain lykkää-

mislakiehdotus. 4 §. 
Julkilausuma. 
Kun piiheenjohtaja ilmoitti asioiden tulleekÄl käsitellyiksi, 

pyysi Tuominen puheenvuoron ehdottaen,että eduskuntaryhmä yhdessä 
puoluetoimikunnan kanssa antaisi julkilausuman,missä selostetaan,miks 
si mentiin hallitukseen. 

Ehdotus yksimielisesti hyväksyttiin. 
Puheenjohtaja toivotti kansanedustajille hyvää lomanjatkoa. 

j mi 
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Pöytäkirja Sos.dem. Eduskuntaryhmän työvaliokunnan 
kokouksesta 16 p:nä syysku 1958 alkaen klo 14.30.Puheen-
johtajana Henriksson ja sihteerinä Haapasalo.Mukana kaik-
ki työvaliokunnan jäsenet. 

1 §. 
Vara puhe en .1 oh ta j a. 

Kun ryhmän varapuheenjohtaja Paasio oli tullut nimetjnk-
si valtioneuvoston jäseneksi,otettiin esille kysymys,voiko hän toimia 
ryhmän varapuheenjohtajana tämän jälkeen.Todettiin,että oli hyvä,kun 
ryhmällä tällä tavoin on suora yhteys maan hallitukseeh^minkä vuoksi 
päätettiin ehdottaa ryhmälle,että Paasio jäisi varapuheenjohtajan 
paikalle 

2 §. 
Valiokuntien täydentäminen. 

Ryhmän jäa4ni3tä viiden tultua valtioneuvoston jäseneksi, 
päätettiin e-sittää heidän valiokuntapaikkansa täydennettäväksi seu-
raavasti: 

Paasion sijalle ulkoasiainvaliokunnan puheenjohtajaksi 
Henriksson.Pargerholmin ja Leskisen sijalle ulkoasiainvaliokunnan va-
kinaisiksi jäseniksi Tanner ja Peltonen,Peltosen sijalle varajäsenek-
si Lehto. » 

Valtionvarainvaliokuntaan Hiltusen sijalle vakinaiseksi 
Väyrynen. 

J H Q Työväenasiainvaliokuntaan Lindblomin sijalle vakinaiseks: 

r 
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Karvonen j» Karvosen aijalle varajäaenekai Lindeman 

Talousvaliokuntaan Paasion sijalle vakinaiseksi Kalavainen ;ji 
Kalavaisen "sijalle varajäaineksi Plinck. | 

Lakivaliokuntaan Väyrysen sijalle vakinaiseksi Manninen,puo 
lustusaaiainvaliokuntaan samoin Niemi Ja pankkivaliokuntaan varajäâ * 
nekai samoin Pesonen. ' 

3 §. 
Pohjoismaiden Neuvosto. ' ' 

Pohjoismaiden Neuvoston paikkojen täyttäminen Jätettiin myö-
heojEin pidettävään, kokoukseen. * 

4 
Tiedoituasihteeri. 

Avoinna olevaan tiedoitusaihteerin tehtävään päätettiin esit 
valittavaksi toimittaja Aaro Kärkkäinen,Joka on toiminut puolueen 
veluksesisa. Ryhmä maksaa hänen palkastaan 30.000 mk kk:33^,loput p 
luetoimi'3to. Kärkkäinen astuu toimeensa 16.9•1958. 

5 §. 
Valiokuntaryhmien järjestyminen. 

Valiokuntaryhmiä kehoitetaan ensitilassa järjestymään,ta. va 
aemaan ryhmille puheenjohtajat ja "piiskurit". 

6 §. ' 
Toimitsijapalkkiot. 

Päätettiin maksaa sihteerille palkkiona 250 mk pöytökirJalta 
rahastonhoitajalle 2.000 mk kk:33a. 

7 
Työttömyysavustuslaki. 

Keskusteltiin Jätetystä työttömyysavuatuslaiata.Asiasta neuv 
teilaan sos.dem. hallitusryhmän kansaa,koska tähän liittyy myös an 
nettava työttömyysvakuutuslakikin.Kehoitettiin* Pabiaiota ottamaan *e3 
le kysymys miniateriryhmäasä. 

Pöytäkirja Soa.dem. "Eduskuntaryhmän kokouksesta 
16 p:nä syysk. 1958 alkaen klo 15.30.Ppi3sa ryhmäkokouk-
seata olivat:Hiltunen,Kokkola,Käkelä,Leskinen,Peltonen, 
Tanner Ja Väyrynen.Puheenjohtajana Henrikason Ja sihteei 

.V 

^ nä Haapasalo. 
1 § . • • • 

Toimitettiin nimenhuuto. -Pöytäkirjan tarkastajina toi-
mivat Partanen ja Pesonen. 

U MII 

2 §. 
Varapuheenjohtajan paikka. 
Keskuatelun Jälkeen päätettiin työvaliokuntaan yhtyen,ettei va-

rapuheenjohtaja Paasion paikkaa täytetä,vaan Paaaio saa yhdysmiehenä h 
hallitukseen, hoitaa sen. 

Valiokuntapaikkojen täydentäminen. 
Valtioneuvoston Jäseniksi nimettyjen Fagerholmin,Laakisen,Hiltu^e 

sen,Lindblomin Ja Paasion paikat päätettiin .täyttää työvaliokunnan 
ehdottamalla tavall. 

4 §. 
Hankasalmen Sahan lähe-^vstö. 
Otettiin vastaan Hankasalmen Sahan lähftyatö,Joka esitti huoles-

tumisensa sen Johdosta,että tämä Rautatiehallituksen alaisen sahan 
toiminta aiotaan lopettaa, Jolloin 130 miestä Jäiai työttömäksi.Lähe-
tystön taholta toivottiin,että sahan toiminnan Jatkamiseen otettai- J 
siin määräraha ensi vuoden budjettiin. " 

Henkiksaon ilmoitti aaian kiinnoatavan ryhmää,Jonka vuoksi otam-
me asiassa yhteyden Sos.dem.e hallitusryhmään. » 

^ . . 'intj ;ri. 5 
Tiedoituasihteeri. 

I 

Ryhmä hyväksyi yksimielisesti työvaliokunnan ehdotuksen,että 
tiedoitusaihteeriksi valitaan toimittaja Aaro Kärkkäinen.Ryhmä mak-• I 
saa hänen palkastaan 30.000 mk kk.-asa.Toimikausi ilkaa 16.9.1958. 

6 §. 
Valiokuntaryhmien järjestyminen. 
Valiokuntaryhmiä kehoitettiin järjestymään 23.9.1958 mennessä 

ja on puheenjohtajista ja"pii3kurei3ta"annettava tieto sihteerille, 
7 §. 

, J J 
I 

Sakot. K; 

Ryhmä hyväkayi entiset sakot,eli täysistunnoista luvattomasta 
poissaolosta 100 mk koneäänestyksessä Ja valiokunnan istunnoista 2(D0 

? mk kokoukselta. 
8 §. 

Tilannekatsaus. 
Ministeri Lindblom antoi tilannekatsauksen.Hallituksen toiminta 

keskittyy kahdelle sektorille:valtiontalouteen - budjettiesityksessä- j 
ipielä 40 mrd:n vajaus -sekä työllisyyteen Ja talouselämäjnme pohjan | 
laajentfiuniseen,Hallitiiksen sisäinen henki hyvä;Tyött..myys näyttää 
muodostuvfin raskaammaksi kuin edellisinä talvenaiValldca kaikki toi-
menpiteet onnistuisivat ¿vie kaksi kuukauttaieraien kuin päästään hei- j 
pompaan tilanteeseen;T.^öttömyysvaroja käytetty 28 mrd,nykyinen Jako- f 
vauhti 500-800 milj. viikossapTyöllisyyslainavatoJa käytettävänä 3 
mrdjvientimaksuvaroja 8 mxd Ja investointl^ahoja 4 mrd^Työllisyys-
lalnoja anottu 12 mrd - Jaettavana 3 mrd¿Työpaikkoja teoollsuuden 

h I 
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. t i i l emt kot imais i l ta t e h t a i l t a ti>:attujen kona^ 
den rakennustyöt;^ SP:n pääjohtaja Waris palattuaan USA:sta kertoi , 
e t t ä vuoden vaihteessa voidaan saada 20 milj» skxx dollarin, luott 
ehkä enemmänkiniNeuvostoliiton 1 inan ehtoja ei ole saatu selvi te 
s i ,Neuvostol i i tos ta kauppasaamisemine 130 mi l j ; ruplaa e l i 12 mrd« |||j 
Täällä kysytään varmasti¿missä viipyvät so8,demi' kannalta tärkeät 
lakiesi tykset» Arava tulee huomenna ministerivaliokuntaan^Määrära-
ha e e i te tään. v:n 1964 7$3 iiurdi v:ssa,koska rakennuskustannukset 
ovat nousseetiPerheenasuntoavustuslaki tulee erikseeniRahal^itoksà 
ta tu l laan poistamaan verohelpotus asuntotuotantoon käytetyis tä lal 
noistai^ Työttömyys vakuutus la in periaatekeskustelu Jatkuui Budjetin 
väikeJdet s j J re t iLakies i tys asu tus to l l i tukses ta esillä,Ason t e h t ï j 
vät suuret,maatalousministeriöön Jä i s i vain pieni osastoi'Asia kora 

teassa»^ 
Keskustelu: 

.RauniozOnko Jä te t ty työl l i syys lq inoja lisää?Elokuussa ilmoit 
t l i n ^ e t t e i ole käsittelemättä;Onko myönnetty luottoa ostaa ulkola 
s ia dieselvetureja:^ Jos 50 ve tur ia s aa t a i s i in kot imaisi l le tehtai 
l e , o l i s i se suuri tjö.* 

Lindblom:TyöllisyyslainoJa anomusten Jät töaika päättyi 15« 
k ä s t t r l l ^ ^ Jatlmvasti*Rautatiehallituksen pääjohtaja Aalto pyrk • f 

Saamaan kaksi diewelveturia koekäyttöön» Kotimaiset tehtaat ovat \ 
mi i t rakentamaan määräajassa 24 raskasta Ja 24 kevyttä veturia.H 
tus e i lähde tilaamaan ulkolaisi^ vetureja» 

Hostila:On hyvä,että a s i a t se l i te tään.kuten LindblomiHyvieiJ 
suunnitelmien l i s äks i ta rv i taan myös tekoja« 

Virtanaa:Arava korkoa o l i s i tu tk i t t ava ; ^oi ta is i inko esimi 
t e l l i a ¿et tä puolet saadustaolis i verovapaa »On muistet tava,et täI 
vanhimmilta Arava- ta l ïo i l ta pian päättyy verovapaus;^ " 

Lindblom:On o l lu t pxihetta,että vanhempien Arava-lainojen k 
koa nos te taan ,n i i ss , on edullisempi* asua; 

.f - . 
r 'J ' 

I 

t-i 

i I 
9. 

Pöytäkirja Sos.dem, Beuskuntaryhmän työml io-
kunnan kokouksesta 19*9.-58 alkaen klo 13»Mukana 
kaikki työvaliokunnan Jäsenet •Puheenjohtajana Hen-
riksson ja s ihteerinä Haapasalo, 

1 §• 
Pää t e t t i i n e s i t t ä ä Pohjoismaiden Neuvoston jäseniksi va l t io -

neuvoston Jäseniksi s i i r tyneiden s i j a l l e seuraavat:Fagerholmin s i -
j a l l e Henriksson,Leskisen s i j a l l e Pi t s inki Ja Lindblomin s i j a l l e 
Lehto,varalle Henriksonille Lindeman,Pitsingille Väyrynen Ja Leh-
dolle Kalavainen,PN:n puheenjohtajaksi es i te tään Henriksson»^ 

2 §; 
Henriksson lausui ryhmän puolesta t i edo i tuss ih tee r i Aaro Kärk-

käisen te rve tu l leeks i , joka o l i ryhtynyt hoitamaan tehtäväänsä 16.9; 
4<-

•li 

1 ' 
>1-

Pöytäkir ja Sos.demi^ Eduskuntaryhmän kokoukses*^ g 
t a 19;9.-59 alkaen klo 13«30;Nimenhuudossa todet - ^ 
t i i n poissaoleviksi Ericksson,Fagerholm,Hiltunen, ' 
Kokkola,Leskinen,Lindblom,Peltonen,Pesonen, Tanner, 
Tuominen j a Virtanen; Puhe en joh ta ja ^enriksson j a sihteeri 'Haapasalo; 

* ptilii 
P ä ä t e t t i i n v a l i t a Pohjoismaiden neuvostoon ministerien s i -

j a l l e seuraavat eduskunnan Jäsenet:Fagerholmin s i j a l l e Henriksson, 
Leskisen s i j a l l e Pitsinki,Lindblomin s i j a l l e Lehto,varaniehiksi Hen-' 
r iksson i l l e Lindeman,Pitsingille Täyrynen ja Lehdolle Kalavainen. 
Suomen ryhmän puheenjohtajaksi es i te tään Henriksson; 
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Pöytäkir ja sosidem, eduskuntaryhmän työvalio-
, kunnan kokouksesta 25i'9i-58 alkaen klo 15i30;'Koko- ( 

\iksessa saapuvil la Henriksson,Peltonen,Helle,Kalav^ I 
vainen Haapa salo, l i s ä k s i pääministeri Pagerholm, 
minis te r i Lesttnenjgggjj^n^|terin s i h t e e r i Salonen 
ja puoluetoimikunnan f ^ s e n Rantalai^ 

. 1 §; 
:md je t t i kä s i t t e l y ; 
Henriksson to tes i j^e t te i .budje t t i luonnos ta v ie l ä voida käs i -

t e l l ä e i k ä ' e s i t t ä ä ryhmälle; ' ' ' 
* » 

Fagerholm:Eilen i l takoulussa sov i t t i i n ; ' e t t ä viedään as i a ^ | j 
ryhmiinimutta t ä t ä pe läs ty i va l t iovara inminis te r i tEdel l i sen i i 
Kuuskosken ha l l i tuksen vajaus budje t i ssa o l i 42,5 mrd; mk,Joka 
o l i tehnyt myös supistussuunnitelman,minkä pohjal la o l i s i lap-
s i l i s i ä vähennetty 8 mrdikansaneläkksitä 4 mrdivoisuBventioita 
vähennetty 5 mrd, v i i Jan kaksihinta jär jes te lmän pois tamisel la 
o l i s i o te t tu 3f6 mrd,Aravan koron korottamisella i ; i 5 5 milJt 
maatalousmiljardista o l i s i " p o i s t e t t u i ;450 mil j^ä i t iysavustuk-

• 

s i a o l i s i sup i s te t tu 400 milj» mk,sotaJ)alveluksessa olevien huol 
tokoirvauksista 200 mi l j j a perhe l i s iä 225 mi l j i mk,mitä sosiaa^p 
l i s e t supistukset o l i s i v a t tehneet 25f8 miljardia'mk;Tämä h a l l i - « ' 
tus e i lähde samalle t i e l l e j v a a n pyrimme pitämään sos i aa l i s e t 
saavutukset koskemattomina»On.Jo sovi t tu s i i t ä j e t t ä Suomen Pank-
ki antaa 15 mrd:n mkxn luoton#Se helpot taa Ja on paikallaan täss i 
suhdannetilanteessa;Vanhempia Arava-korkoja Icyllä Joudutaan ko- i 
rottamaan sekä mikiin hintaa kaksihinta jär jes te lmän p u i t t e i s s a 
korottamaan; 

Merki t t i in kuulluksi. ' 
2 

Ason j u t t u , 
Fagerholm se lo s t i Ason kysyniystäi^Edellisen ha l l i tuksen 

maatalousministeri o l i k i i r e e l l i s e s t i ase t tanut 3-miehisen t o i -
( n 

mikunnan vaLT-istelemaan ASON lope t tamis ta ;As ia l l i s tak in as iaa 
^ * f oniei ole l a i t a a ^ e t t ä Vennamo yksin päät tää mi l ja rd ien Jaosta 

E s i t e t t y muutettavaksi n i in i e t t ä t i l a l l e tu lee kol legiaa l inen 
Järjestelmä;Tämä ei tyydyttänyt;'Sos,dem;' hallitusryhmä k ä s i t e l -

^ * * 

l y t as iaa;Ei ole varmaa,voidaanko Vennamo nimit tää osas topääl l i -
köksi tähän uuteen maataloushallituksen osastooni Hal l i t-usryhmä 
e s i t t ä ä vaihtoehdot: l ) e t t ä Vennamo pääsee osas topääl l iköksi , 

2)as ia jää lepäämään ja s i t ä tu tk i t aan ; 
Hyväksyttiin t ä l l a inen ratkaisu» 
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3§; 
Työ tt gmyy sva Icuutnsl akl»' 
Kuultiin,ett» ministeri Leskinen on valmis esittelemään ryh-

mälletyöttömyy^Takuutuslakiluonnoksen,josta voidaan keskustella 
ja tehdi evästyksiä jatkokäsittelyä varten;̂  

Pöytäkirja. Sosjviemi' eduskuntaryhmän 
' kokouksesta 25;9;-58 alkaen klo.le.Poissa 

ryhmäkokouksestatninckiKokkola,Käkelä,Paas 
Partanm ,Rantala;Rauniö ja TurunenlPuheenjo 
- taj'ana Henriksson ja sihteerinä Haapasalo;* 

1 §;• 
Toimitettiin nlaenhuuto;>Pöytäkirjan tarkastajina toi-

« 

mivat Pesonen ja Pitsinki. 
2 

Puheenjohtaja lausui tervetulleeksi Aiateemisen sos; 
Yhdistyksen jä^enet,yhte nsä yli 20.jotka olivat saapuneet seurai 
maan* ryhmäkokousta • 

3 §. 
Sosiaaliministeri Leskinen teki selkoa sosiaalisen 1 

säädännön alalla tehdyistä suunnitelmista.Tällä alalla prof;-« He 
Waris ministerikaudellaan oli tehnyt hyvän suunnitelman. 

Metsätyöpalkkajen tarkkailu on uudistettava;Metwätyii. 
palkkojen tarkkailijoina ovat pääasiassa vanhat metsänhoitajat,J 
ka eivät toimi parhaalla mahdollisella tavalla.' 

• Myös työtuomiiistuiiia koskevat lait ovact valmisteli 
Tuotantokomitea-asioita Jioit^ vain yksi mies,tämä)di. 

on uudistettava; 
fgyöttömrp̂ vakautuslaki ehdotus 
Tätä asiaa harkinnut.kaksi komiteaa.Lakiehdotus pohj 

tuu Suontaustan komitean työhön.KoLnas komietea Pentikäisen johi 
la saa huomenna työnsä päätökseen.Tärkeimmät asiat,joissa pyydai 
ryhmän neuvoa,ovat seuraavat: -. 

•M-̂ kä linja otetaanî onko mentävä työttömyysvakuuvakuu 
' seen vai päästäänkö eteenpäin työttömyystyölinjalla?Työttömyyst 
töissä maksaa työpaikka valtiolle 100.000 mk kks8sa,vakuutusUn 
la vain 750 mk p:ltä eli•l/5iKehitetäänkö Ruotsin tyyliin vap'" 
toista linjaa vai menaä^ö pakolliseen?Lain piiriin kuuluisi 
2 milj;̂  ih-ristä meillä:'vapaaehtoisen työttömyysvakuutuks® pi^ 
kuuluu meillä vain 20.̂ 000 henkilöä,pitäisi olla 600;000.0n V^m 

I S 

liiV' 

laan,että työssä olevat lietr̂ ntävät työttömien hätää;Järjestelmän J;; ̂  
varjopuolena se,että saattaa työttömyysvakuutuksen saajiksi tulla 1!;. 
sellaisia,Jatka eivät ole oikeutettuja saam^^i Komitea esittää 150 
p:ää rajaksi,mikä. vuodessa täytyy olla toisen työssä mieli päästä va- | 
kuutuksen piiriin, ehkä tämä-raja on alennettava 120 pj ään; 

Vakuutuksen rahoittavat vaiti o, kunnat, työnänî ) at Ja työntekijät 
siteii,että 1/6 tulee työntekijöiden Ja kuntien osuudeksi, vaiti on Ja 
työnantajien suorittaessa l/3;Tahana työttömyyskautena tämä merkit-
see ehkä n; 10 mrd;* vuodessa.Maksut kannettaisiin verojen yhteydessä' 
Ja maksettaisiin Kansaneläkelaitoksen kautta.Kunnissa asian hoitai-
sivat 3-miehiset lautakunnat;' j 

Aaialla dn^vankka poliittinen puolensa;Mi;'̂  yrittää laajentaa" 
vakuutuksen saajien piiriä;'SAK aikaisemmin pakollisen vakuutuksen » 
kanrialla,nyt puhutaan työnantajien kanssa vapaaehtoisesta vakuutuk-
sesta;Hallituksessa olevat työnantajien edustajat vastustavat laajaa ̂  
pakollista vakuutusta^lPinanssipoliittisesti vakuutus edusllinen rat-
k.nisu;̂ Jos lausunnot saapuvät pian,voimme antaa lakiehdotuksen syk-
syn kulurssa;̂  ' ''̂¡Ji" 

SairausvakuutuslalcL komiteassa;luvataan vuodenvaihteeseen mie-
tinnön valraistamista;'Jos tämä - tosin kallis uudistus - voidaan tote- ; 
uttaa, olemme saavuttaneet sosiaaisella a^lla suuria parannuksia;-* 

Työaikalait ovat työn alla;Maataiouden työaikalaki saadaan 
ensimmäisenä Ja luvassa on aikaisempaa inrempi ehdotus;Sen Jälkeen 
tulee metsä- Ja uittotyöaika}ski;Myös valmistellaan nuoria työnteki-
jältä koskevaa työaikalakia sekä vuosilomî lain uudistusta. ( Keskustelu: 

Törmä:Ei ole oikeiniettä tätä kautta kunnille annetaan lisä-
< 

rasituksia!Icunnat ovat muutenkin tiukallai 
Virtanen:Metsätyöpalkkatarkkailua tehostettava.̂ Olen saanut I 

Sulkavalta sellaisia .terveisiä,että palkat mets&t?̂ -issä ovat huomat-
tavasti alentuneet.' -Tiedusteli¿miksi lasten sairaalamaksuja oli ko-

Aalto yhtyi Törmään kuntien rasituksessa;̂  ̂  rotettu? 
Haapasalo:On mentävä pakolliseen'vakuutukseen;-Ei ole selvi-

tetty; että kuntien rasitus lisääntyy¿kuten Törmä Ja Aalto puhuvat» 
Kuntien perusosuus työttömyystöissä on raskas¿voi käydä niinkin,et-
tä kunnat* selviävät vakuutuksen turvin vähemmällä;* ^ I 

, Lindblom:Yhtyi Haapasaloon.Kunnat saavat valita Joko työlinjaf-
tai työttömyysvakuutuksen;* J 

• » « , - I Manninen kiinnitti huomiota nuorisotyöttömyyteen, Joka on pai-
sunut pelottavasti; 

Karvonê i kiinnitti huomiota työttömyysavustuslakiin,mikä 
on eduskunnan käsiteltävänä,pitäen sitä outona köyhäinhoitomuotonai 
Pitäisi olla työttömyysvakuutua;!Metsätyöpalkkatarkkailu saatava' voi-
^ maan. Tähän hallituksen kiinnitettävä' vakavaa huoMpta;' 

Ahonen oli pidättyväinen Inintien osuuden lisäämiseen;Oikeis-
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tb la is issa lomnissa kukaties keinotel laan t ä l l ä , a s i a l l a ; ' 
PeltoneniOn se lvää ie t tä t ä l l a inen laki . on saatava'; jonka avu]̂  

vältytään, el t i i l o u d e i l i s i l t a työttömyystöiltä^ihiskln kuntien osui: 
lisääntyyiiCiiiHiitti huomiota m y ö s >inetBätyöpalkkojen tarkkailuun;^ 

' Törniäi750 mk ei' ole l i i k a a '^mleluunmiin. r e i p p a a l l e . l i n j a l l e 
kuin pieniiniMeidän' on ote t tava huomioon myös maaseutu,voidaanko 
hprlTi kontrolloida? i 

TuominentMillaisia työttömyysvakuutuelakeja muualla maailma 
Onko t ä s t ä maJcsettava ke - l a i t okse l l e 30? milj ; ' mk? Työssä käyvien 
äo l t a murissaan vastaan,mutta emine aahda mitään,työttömät on hoid|^ 
tavai* ' t 

Leskinen : Uskoni e t t e i kuntien r a s i t u s kasva ¿mutta as ia void= 
tarkistaaiMetsätyöpalkkatarkkaiJ-u nykyisellään epätyydyttävä,on u 
leen organisoitavat Sairaalamaksujen korotus Johtuu s i i t ä ^ e t t ä ma} 
Jen p i tää o l la yhtä-suuret , muut en e i va l t ion avustusta tule; i lmoi 
Tuomiselle,että katsaus' .eri m a i d e n ^ työttömyysvakuutusjärjestelmii: 
on Ja tu l l aan antamaan aikanaan ryhmällekin; 

Keskustelu pää t ty i tähän Ja puheenjohtaja t o t e s i keskustelm 
olleen ohjeena ministeXi Leskisel le i 

- 4 §; 
Muut agiat;^ ? -
Alanko i l j ao i t t i ryhmälle, e t t e i hän ole se ̂  Alanko i J oka on n̂ j 

nyt' ol leen skogi la is ten kokouksessa .Tampereellai^ 
Tikkaoja t iedusteli*ministereil tä,olemmeko maatalousvaliobt 

nassa maataloustulolakiesityksen takanai' 
t 

HenrikssoniLakiesitys on hallitussopimuksen mukainen,tuslci 
s i t ä voidaan lähteä muuttelemaani* 

Salonen s e l o s t i maa ta lous tu lo la^a i lmoi t taen, e t t ä sekä sos 
puolue kuin oppositiokin ovat havainneet tämän sidonnaisuusmenefc 
parhaaksi;Työpallat merkitsevät 64 jiiUudella l a i l l a täfaä syksynä 
r i merkitys,kun vanha o l i s i ulosmitannut 9 mrd,niin tämä ottaa 
2 ,1 mrd.Laki l y ö t i i n ha l l i tusneuvot te lu i s sa luldcoon,vain pieniä 
Jaukeia on tapahtunutiYerotuksessa luontoise tu jen .korotus ta syytä 
vastustaa,koska se nos t a i s i palkkatyökustarmuksiai' < 

P ä ä t e t t i i n , ' e t t e i lähdetä muutoksia tekemääni-* 
Salonen:kommunistien ehdotus t a loude l l i ses t i . to lku ton ,mi tä 

nommin hoidettu t i l a , s i t ä paremmat hinnat se s a i s i i 
rikkaoJaTikkaoJa:Onko Päivän Sanomien uut i sessa ulkopoliit 

ten suhteiden k i r i s ty , i s e s t ä perää? 
Lindblom:Kommunistilehdet Ja PS-:'t haluaa mustata ha l l i tus 

kuten väär i s t e levä t P^gerholmin puhettakinil i^uvostoli i ton ka;Qssa 
pan tasapainottamisesta neuvoteltu Ja tässä mielessä hankitaan ^ i - . . -

muusvarastoJakin-fS^QUien asennoituminen YKissa as iassa pitif. 
meneväiL^^l^edev on p is tunut ,mut ta ei t i ede tä ,mis tä syystäiH^-,ntii 
on pyrkinyt tekemään kaiklcensa hyvien suhteAen a i k a a n s a a m i s e k s i i S 

\ 
14. 

mosen esiintyminen provokatoorinan^Jolla pa l j a s te taan todel l inen 
minä;^ 

Paasio:Vuonna 1948 Fagerholmin l i ha l l i tuksen aikana käyt i in ^ 
samalla tavoin pääl le• Nyt.käyttää PS:n lyhmä vain vain samoja keino 
Ja kuin kommunistit-silloiniKun omat voiaat eivät r i i t i tu rvaudutaan ' -
ulkopuoliseen ^puun« 

j./af^ Zo./fi. ry. 
Pöytäkir ja Sosi'dem. Iduskuntaryhmän työval io- . 1 J 

kunnan kokouksesta 23«10;-58 alkaen.klo 15#Saapu- i 
v i l l a kaikki työvaliokunnan Jäsene t f l i säks i päämi»- j ' , im, 'fii 

f: 

I -
• 

i k 
t f 

n i s t e r i n s i h t e e r i SaloneniPiiheenJohtaJana Henriksson«!'^ ij • 
Ja sihteerinä.Haapasalo« 

' 1 ' 
O t e t t i i n vastaan Suomen Rauta t ie lä i s ten Unionin lähe tys tö . 

Joka e s i t t i tbi¥omuksen peruste lujen muutokseksi talousarvion 18 
Pt I I luvi* 2 mom# f-kohtaani'Asia anne t t i in valtiovarainvaliokunnan 
kulkulai tos Jaoston tehtäväks i , Jonka puheenjohtajana on RaunioiSa-
malla e s i t t i lähetystö käsityksensä Pohjolan l i iken teen kul je tuk-
s i a koskevassa as iassa .Asia p ä ä t e t t i i n tutkia ,antaako a ihe t t a t o i -
menpiteisi ini ' 

2 §. 
Karkkilan kunnan lähetystö kävi esit tämässä kunnal l i s ia va l l ' 

keuksiaiSamalla se koros t i s i t ä ,mi t ä s a i r aa l a l a in muutos merki t s i -
s i kunnalle •-Ryhmän [uolesta Henriksson i lmoit i f i , e t t e i ryhmä ole 
v i e l ä määr i te l ly t kantaansa s a i r aa l a - Ja työttömyysavustuslakiini -

3 
o 

Helle i l m o i t t i , e t t ä talousvaliokunnassa o l i kuultu s a i -
f 

r a a l a l a i s s a 10 asiantimtiJaai*Asia p ä ä t e t t i i n s i i r t ä ä myöhemmin 
ra t kai s ta vaks i 

» 

• Salonen e s i t t e l e e ryhmälle ha l l i tuksessa esii^lä olevat kysy* 
mykset,kuten v i l j a n hinnan korottamisen maataloustulolain poh ja l l a 
polt toaineveron ymi\ 

4 . > 

5 
« 

Laki- Ja talousvaliokunnalle p ä ä t e t t i i n antaa val tuus antaa 
lausunto työväenasiainvaliokunnalle työttömyysavustuslaissaiLausun«1 t ^ 
nossa e s i t e l l ä ä n l a i n heikkoudeti' 

6 
As iana ja ja lak i p ä ä t e t t i i n o t taa käsiteltäväksi;^ 

f 

I f 
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Asun:^otuotantolain verohuojennuslaki hyväksyttiin pienellä 
muutoksellaoAsiasta oli' neuvoteltu hallituksen Jäsenten kanssa.̂  

'Asuntotuotr̂ ntolaista päätettiin ottaa sos.demv hallitusryhmän 
lausunto ¿missä tiedustellacX minists rien.mielipidettä Biitä,voidaakQ 
rintamamiehille ja asutuskeskusten siirtoväelle antaa eriko^ta li! 
lainaa® 

L , i . i 

Törmä;» 

Pöytäkirja Sosidem^ Eduskuntaryhmän k'( 
sesta 23;io;-58 alkaen klo l6;Poissa olivatxFai 
' erhoM,Hiltunen,Karjalainen,Kokkola,Lehto,Leskij 
nen, Lindblom, Partanen, Peltonen, Rauni o, Tixrunen j| 
Täyryneni' 

1 §. 
Toimitettiin nimenhuuto.-Pöytäkirjan tarkastajat Raunio ja 

2 §.-

ti 

Asianaja.iaDaki; 
Kysymystä selosti tri SuontaustaiHän suositteli lain hyväk 

symistä korostaen sitä,että pohjoisissa-naapurimaissammekin on sajn-V: 
lainen laki. 

Tanner:Yhdyn Suontaustaan,olemme jäljellä tässä asiassai 
Alanko:li*Äka Olisi'saatava Joitakin pieniä korjauksia,et 

voidaan toisaalta kaikille päteville lakimiehille turvata pääsy Asi-
anajajaliittoon; toisaalta, että maallikkoasianajajdt voisivat hoitaa 
tehtäviään. 

MatilaineniKylttlasia on painavaî että siinä näkyy selvästi, 
onko kysymyksessä maallikko vai lainoppinut .Pelätään,että pyritään 
dostamaan suppea korjieapalkkainen asianajaja kunt^;Tämä estää maali i 
hyväksymästä lakiaî  ' • - 1 1 

Manninen:Maa:iikkoasianaJaJille,Jo-s ovat päteviä,pitäisi ani 
taa oikeus käyttää titteliä«Ja heidät pitäisi laskea järjestöön; . 

Tanner:Papin Ja tovastin titteliä ei anneta saarnaajille;̂  
Suontausta: Asioitsi Joiden kontrollia pitäisi-lisätä,mut ta si 

ei tapahdu tässä 
Virtanen Ei saa muireostaa uutta Lääkäriliittoa.Pitää sorva 

Ja hyväksyä,mutta päätetään,annetaanko vapaat kädet. 
Ahonen-.Valkeus siiääjettä maallikkoasianajajilta riistetäĉ  

titteli Ja saman tien lei-päi' 
TörmäiKOetetaan.Tnut)dostaa erikoinen uusi ryhmä,maallikko 

Ui 

• ^ L 

anajajista;Tällä lailla el ̂ ästä ammattikunnan valvontaani 
Annettiin valiokunta,?^ valluus yrittää sopivin kohd kohdin kor- i! 

Jata lakia,Jonka Jälkeen se hyväksytään. 
3.§- ' • 

T^l Salonen, selosti maatalou. 9tulolain soveltamis ta ;Maa1a lou-'fl, ^ ~ '11' 
delle'annettava 2.170 miljî 'mk:n lisäysiHlntatoimikunnan enemmistö Mi' 
ehdottaa rukiin hintaa korotettavaksi 4:-,sianlihan talaiuhintaa 10 
Ja.kananmunien takuuhuntaa 15i-.Tosiasiassa nousisi vain leivän hin-
ta; Kuluttajien edustajat Ja Kuusela ehdottavat rukiin hintaa ko-
rotettavaksi 2:-,sianlihan 15:- Ja kananmunien 19:-Kompromi4Bina 

r 
» « 

ehdotettu:ruis 3:-,sianliha 1":- Ja kananmunat 17:-;0n heitetty j 
myös hyvityksen antaminen perunan hinnassa. 

Virtanon:Pitäisi katsella budjettia sillä silmällä,että saam-
me muualta varat,ettei hintoja tarvitse korottaa;inflatio on pidet*! 

• I tävä kurissa,ettemme. Joudu vuodenvaihteessa pal^joja korottamaan;̂  « 
Voltí^siko ottaa Aravalta Ja Asolta kummaltakin 1/2 mrd? 

» (> Hostilft:Elintarvikkeisiin kohdistuva hintojen korotus ei 
lliää hallituksen hyvää .mainetta;El pitäisi .nostaa leivän hintaa. 

• t 

Plinok:Hfllltussopimuksessa sanot aan, ettei hintojen koro-
tuksiin mennä;vaikea tällainen selittää,pitäisi muulla tavoin hoi-
taa;' 

* ' • * 

Aalto yhtyi edelliseen;Saisi mennä tämä kaksi pistettä vai-
tion kukkarostaî  

Haapasalo kiinnitti huomiota siihen kohtuuttomaan väli-
tyspalkkioon,minkä meijeriiiikkeet saavat,maksaessaan tuottajille I 
28-30 mk lktrasta,lek .kaavat siltä 0,5-0,8 ̂  kermaa Ja myyvät mai- ^ 
don sen Jälkeen 37 nik l:lta#i'-

Ahonen:B1 hyvä aekään,että Aravan Ja Ason varoja ryhdytään ' 
syömään,'mutta elinkustannusindeksi olisi pidettävä kurissa. • 

Pitsinki:Aravan korko Ja hintojen korotukset vaikein hai- ' 
lituskysyiiiys;Titäisi pitää taukoa hintojen korotuksessa ;!iyiaatalous-
tulolain mukaan maatalous osallistuu vientimaksuihin 3f2 mrd: 11a 
mk:11a,teoreettisesti se merkitsee Bitä,ettS maatalous maksaa enem-
män kuin saa. ^ . ' 

• » 

Tanner:Voidaan sanoa,että leivän hinta alenee,kun vanhan 
mantaloiB tulolain mukaan sen hinta olisi noussut 10 mk;̂ -Virtanen 
koettaa syöttää vanhaa aijsaâ että valtio maksaa;'Valtlon taloutta 
ei saa saaattaa enää sekasortoon. Leivän hinta tarpeeksi korkea, 
Jos löytäisi muita'artikkeleja¿voisi koettaa esim. perunaa;« 
. ̂  . Törmä:Hallitussopimuksessa puhutaan,ettei hintoja koro-
teta; Ylimenokautena voitaisiin turvautua epäterveisiin subventi-
oihinkin. 

Tuominen:Kenttä sellainen,miksi luodaan,toiset pilaavat;' 
Hintojen- korotukseen kiinnitetään tarkoituksella huomiota;0n ole-
massa suuri vaara,että hallitus kaatuu ennen Joulua.Joudumme suu-

i i r „ ! ; 

it 

1 



m 
I f 

M _ 

r I 

riin vaikeuksiin silloin hintojen korotusten kanssai' j. ** .. -.. , 
Niemi:Kenttä' on altis skogi-laisten ja kommunistien kuisku-

tuskampanJalle,Fagerholmin hallituksesta tehdään hintoja korot-
• * 

tava kentän'mielestä^Kuistan kun" Tanner varóitti Tervoa subventi. 
öiksi,"risuaitojen^purkaminen nyt vaikeaai' 

.1 

»71rtanen:Pitäisi lopettaa riuhtominen milloin mihinkin SUUJQ. 
taaniEikö voitáisi subventióida esim! puoleksi vuodeksi•ilaapasap 
puheessa perääkin,Yalio muodostunut valtioksi valtiossai* » 

• Rantala ¡Luottamus'hallitukseen lisääntynyt,mutta hinnankoro M 
tukset pahasta#Yhdyn Tanneriin siinä,ettei subventioita saa käyt. 
tää^iiikevaihtoveroesitystä olisi lykittävä. ^ » 

Tikkaoja:Keskusteliii8sa ml:n edustajien kanssa saa käsityk 
sen,etteivät; kaikki hintojen korotukset ole heidänkään mieleen, 
ne vaikuttavat ns;' reppuselkä-maalaisliittolaisiin.Viljan.hinta-
kysymys olisi ratkaistava yhdessä ml:n ministerien kanssa» 

Paasio:Vain vehnän hinta tähän mennessä noussutiKaidon kaus • « 
korotusta lykättyiKolcoomuskin vastustaa hinnankorotuksiaiRaivaa 
vuosikausien ryteikköä i Pääpaino pantava nyt työllisyyteeniKun vrn 
vierähtää,voimme tode'ta jotain saavutetunkin. 

Salonen: Liikevaihtovero '¿epaleinen,mutta lykätä äni Poltto ai 
tullit tulevat' eduskuntaani Sen mukaan kiinteiden paolttoaineiden 
tulli nousisi,mutta.öljyn .laskisi iMitä voitetaan 'tuomiissa,mer.e 
te tään viennissä mm. kaivospuiden kohdallai^ 

Päätös:Suositellaan hallituksen j'äsenille maataloustulokysj 
myksessä kompromissilin|aa. 

Pöytäkirja Sosi'dem; Eduskuntaryhmän työvalio-
kunnan koko\iksesta 29.10;-58 alkaen klo 13iiyiu/.ana kaikjc 
työvaliokunnan jäsenet,lisäksi'miniLeskineniPuheenjohta' 
Henriksson ja sihteerinä Haapasalo; 

il §. ^ 
Otettiin vastaan Pieksämäen kauppalan lähetystö,joi®, esitteli 
hinnä kauppalan vaikeaa työttömyyskysymystäjesitellen työkohtei 
rautatiesillan rakentamista,vaunukorjauspa jan laajentamista,!!^ 
sämäen uutta asemataloa ja ratapihan laajentamista,Naarajärven 
tokenttää ym.Henriksson "vastauspuheessaan ilmotti,että.ryhmä "t̂j 
lee esitettyihin näkökohtiin syventymään-tunnollisesti,sillä ty' 
tömyys on hoidettava.' 

li,' 
2 §. . I I. 

i I < 

t 
Käsiteltiin w-valiokunnassa parhaillaan käsittelyn alaisena 

oleva moottoriajoneuvojen liikevaihtoveroa koskeva asia ja päätet- j 
tiin,että koetetaan s^da.pieniltä moottoripyöriltä Iv-vero pois, ' | 
koska niitä on kaupoissa n. 1000 kpl ja niitä on muuten vaikea saada 1' 
kaupaksiî  

Annettiin vv-valiokunnan kulkulaitos jaoston phj;' Rauniolle ' ^ 
Tampereen Rintamamiesten lähetystön ehdote- ^ 
taan asuntotuotantolain korjausta siten,että/rrntamamiehet saavat 

li lisälainaa; • ^ IjTî ' 
¡¡ijil 

* Pöytäkirja Sos;dem;̂  Eduskuntaryhmän , 
kokouksesta 30.10.-58'alkaen klo 13i30;Puheen- i 
johtajina Henriksson ja sihteerinä Haapasalo;* 

1 §. ! • I 
Toimitettiin nimenhuuto;Pöytäkirjan tarkastavat Täyrynen ja 

Alanko i 
» 

2 Maataloustulo;* 
Tri baionen teki.selkoa maataloustulolain soveltamisestaiMlî  

taholta tuli uusi esitys:rukiin hinta nousisi 2 mk,mikä merkitsee 
kuluttajahinnan nousemista 3 mk:11a;Sianlihan ja kananmunien tavoi-
tehinta nousee,mutta ei kuluttajahinta¡Maidon tuottajahinta nousee 
20 piKun vilja vapautetaan säännöstelystä,voi käydä niinkin,et- „ 
tei leivän hinta ainakaan kaikkialla nouse kilpailun vuoksi ¡Mai-
don kuluttajahinta nousee Helsingissä marrask. 1 p:stä kausikoro-
tuksen vuoksi 1 mkrllaimuualla TOsta tammik;' 1 p:nä;7oin hinta ei j 
nouse tänä vuotena,sillä se subventioidaaniRukiin tuottajahinta por i rastetaan,korotuksen ollessa pohjoisemmassa suuremman kuin etelässä 

Tikkaoja:Ratkaisu ryhmän linjojen mukainen; Mi;̂  teki taktil- . 
lisessa mielessä.tällaisen ehdotuksen. y . . I 

.Lindblom:Ml. ryhmä taivjxtti min;* Miettusen.Linja meidän pien-
viljelijäväen etujen mukainen.Ellei keväällä.päästä korottamaan 
maidon rasvaprosenttia,poistuu hinnankorotuŝ ^ ' 

Hostila: Kenttä* on kriitillinen, väike a selittää i että ihinnanir 
korotus on vain 2 tai 3 mk;' Varoen ajettava; < ' . 

Paasi o: Ky gr my s siitä,mi ten .jakotoimitus tapahtuu;yiljatuottei-
den vapautuminen voi merkitä sitä,ettei hinta nouse; 

I. 
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. Virbanen:MyUyt ja leipomot eivät anna hintaa lculuttajille,| 
Osuuskauppaliikkeen olisi näytettävä tietä;' 

Salonen-.HinnaakorotukBia ei tule lisää.kuin opposition pro 
pagandassavTämä ratkaisu.meic itsee 0,3 pist.^ nousua elinkustarai 
indeksissä.aikoise mat 1,5'pistjKriitillinen 136 pistettä tulee 
aikaisintaan ensi kesänä,mikäli utisi liikevaihtovero tule®;« 

Lindblom selosti työehtosopimusneuvottelu3a;^y8nantajien tai 
la ollaan valmiit antamaan korotus jo vuodenvaihteessa; J 
. Leskinen.selosti Otanmäen asiaa,kun sekin on tullut viime p ' 

. vinä opposition taholta puheenaiheeksi;"Otantnäen hallintoneuvosto 
la oli kaikki'valtuudet pääsuunnitelman tilaamiseen Länsi-Saksa 
mistä saatiin paras suunnite la a; Kun on sanottu,ettemme halunneet 
Neuvostoliitosta,on todettava,ettei tämä'pidä paikkaansaiKshtee 
kertaan olemme - nimenneet edustajat neuvottelemaan;mutta meitä ei. 
otettu vastaan;Kuii hallintoneuvoston edustajia ei huolittu - el-iM 
puheenjohtajan vuoksi -,niin nimesimme teknillisen delegation,ni 
senkin matka peruutettiin 2 tuntia-ennen junan lähtöä;'Otanmäki e 
ole tilannut.mistään terästehdasta,vaan 76 milj;' mk fcaksavan.pää. 
suunnktelman;Vasta enSi kesänä tulee tehtaan ostaminen eteen;^ 

" • • t. 

3 
Kun kansaneläkelaitoksen johtajan kysymyksessä valtuutette u 

jen kokouksesta.oli lähetetty vain pöytäkirjaa,eikä eh-
dolle asettelua,todettiin asian palaavan takaisin,' 

. 4 §;. 
Leskinen ilmoitti, että ev; Kalle Lehmuksen asia oli nyt ¿»i* 

listettu salaiseksi,ettei siitä voi kertoa;Hän kertoi myös tnlriri 
teriössä tutkittava metsätyöpalkkatarkkailua koskevaa asiaa;* • 
Maatyöväen työaikalaki juuttunut kiinni ml:n jarrutuksen vuOksi;' ' 

A 

, Pöytäkirja Sosî demi« Eduskuntaryhmän työvaliok 
kokouksesta 6;'li;-58 alkaen klo 15;30;Pois8a Henri-
ja Lehto;Puheenjohtajana Peltonen ja sihteerinä Hai 
salo,' • • 1 §;• 

Sairaalalain muutosesityksiä selostivat kokoukselle Ililt 
nen¿Käkelä,Helle; Tarkoituksena on säästää valtion menoja 1.05! 
i;iOO milj;" mk vuodessa; , 

Keskustelun Jälkeen päätettiin,että ryhmien puheenjoht 
neuvottelevat v i e l ä a ö ^ e i f t j r ^ l t i ö i L a r a i n m i n i s t e ^ la^auiden miPJ 
rien kanssa;' 

ll=T n Ú r i: r̂. Pöytäkirja Sosî deniô  i^duBkuntaryhmän kokotik-
seeta 6.'ll#-58 alkaen klo 16;Poissa:Aalto,Alanko^ 
HenriksBoniHostila,Kokkola,lehto,LindblomiLinde-j 

. man,Partanen.TanneriVäy2y.neni'PiiheenJohtaJa Pel* 
n ' töhenon ja sihteeri Haapasaloi 

' '. 1 
Toimitettiin nimenhuuto;Pöytäkirjan tarkastajat Ahon® ja Brioks-

iv 1 • 
r». I Iiii 

son, 
2 §• 

Otettiin esille sairaalalain muutosesitys evästyskeskustelua 
varten: 

Hostila:Tässä tilanteessa ei voida enää lähteä tekemään muutok-
sia,on pidettävä kiinni'annetusta esityksestä» 

Haunio:On saatava ensiksi nähdä,miten paljon paikalliss€draalat 
saavat,puhutaan vain 5-30 5i:n välilläilaiettelon saaminen ei ole mah-* '4 
dotonta» 

Helle:Tarkoituksena on asiasta vielä neuvotella,ei niinkään pal-
jon muutoksen kuin selvyyden saamisen vuoksii . 

Hiltimen:Eduskunnassa ei puhuta mitään siitä,että tämä hallitus 
• 

on torjunut 13 mrd:n supistukset sosiaialisella alalla,mutta sensijaai 
nostetaan suuri meteli 1 mrd:n mk:n supistuksista«Jos ml vetää vä-
listä, ei meidänkään tarvitse sitoutua kannattamaani 

Keskustelu päättyi tähän. 
3 

Otettiin vastaan lahtelainen 16 ammatillista järjestöä edustava 
lähetystö,joka esitti huolestumisensa työttömyystilanteen johdostai* 
Peltonen vastasi ryhmän puolesta selostaen työttömyysvakuutuslaki, 
työpalkkakysymysta ja hallituksen toimintaa tilanteen helpottamiseksj 

Virtanen kysyi,onko rylfällä mitään sitä vastaan,että uudet edus-
tajat muodostavat "aapiskerhon^iHyväksyttiin toimenpide sillä edel-
lytyksellä, ettei siitä'muodostu mitään junttakerhoa;-

. 5 §;' 
Kalavainen ilmoitti,että USA:sta vieraaksi saapunut senattori To-

koi haluaisi tulla ryhmään tutustumaan keskiviikkona^Aikaa ei ole 
vielä sovittu; 

Tuominen: Olet an, että, Tokoi i:ia iltapäivä vapaa, jolloin esim. klo 
16 voitaisiin pitää tilaisuus;- ^ ^ ' ' 

Hyväksyttiin,että Tökoi pyydetään klo 16 ja tarjotaan kahvit; 
6 . • . 

• I 

Hiltunen selosti margariinivalmisteveroa.Lailla el tarkoitus ' 
muuttaa hintasuhteitaiKotimainen tali»ja luurasrasva olisivat vapai-
ta.Kotimaisen kasviöljyn kohdalla hallituksessa erimielisyyksiä.Kek-
sitehtaisen verovapaus harkittavana. 

Raunio:Onko hallituksella tiedossa,miten paljon Raision tehdas 

í'i'l 
• ä • 

i I] 

"i 

•T Í 
r. 

fi 

' f 
• ' i n il ' 



TFR -̂
à I 

i: 1 

ik. 

I, 

i: I 

i i 

rv 

Jj vieziyt soij^aa u los j a paljonko malcsettu v ient i tukea? 
Hiltunen:Otan selvyydeni Soi jaa tuotu e n t i s t ä vähemmän,kopraa'' * - • • • 

enemmän,mutta.siitä saadaan vähemmän väkirehuai 
RauniojBudjetissa m a a t a l o u d e l l i s i l l e - o p p i l a i t o k s i l l e saatu p 

jon paikkoja vakinais te tuks i ,muut oppi la i tokset"saaneet perin vähä 
Voi le ipäkeksien h inta ndussut 30 i k i M • " , 

_ 'Paasi0ÎLeivän hinta nousöut He l s ing i s sä vain 1 mk:l la ,en t i e 
vo i l e ipäkeks ien hintaa,mitkä v e i s t e t ä ä n pääasiassa perunajauhosi 
M y l l y j e n . k i l p a i l u voi e l iminoida v i l j a n hinnankorotukseni 

Törmä: r ä i t e t ä ä n , e t t ä idän kauppa-lamassa, mit en a s i a n l a i t a ? 
Virtanen:Tehnäleseen h inta noussut pitkän aikaa» Jos t ä t ä hin+ 

n o s t e t a a n , p i t ä i s i vehnäjauhon hinnan Ifskea» 
Hiltunen: Jos nousee vehnäleseen hinta ,merki tsee se maataloust 

l o s s a nousua myös.Yastasi .Törmälle:Idän kauppa e i o l e muuttunut la 
kaan,se ^ jatkuu ennallaan;'»13 mrd:n-mkin saamiset N : l i i s o s t a Irälit. nt 
neet l o mrd:i in . 

Pagerholm:Bnsi vuoden kauppaneuvotteluja ei o l e päästy ialkruna 
Kun tämä h a . l i t u s ryhtyi toimeensa e lokuussa ,o l iva t o s t o l i s t a t vie 
I î : l i i t tc ion lähettämättä;Nämä s a a t i i n t o i m i t e t u k s i ' v a s t a 8,10,kun t 
v a l l i s e s t i ne lähetetään e l o k u u s s a . N : l i i t t o e i o l e sanonut misBäaii 
v a i h e e s s a , e t t e i se neuvotte le.Sama koskee lainaneuvotteluja;KekIco^ 
saama lainalupaus kalcsipiippxiinen; Tästä e i kannata surra. 

Keskustelu päät ty i a&iasta tähäni 

Pöytäkirja ^os.den. Eduskuntiirjhiifcn tyÖT;il: 
kunn-in koko^ikaesta i l . 1 1 . - 5 8 alki^en kio 15.PoiJsa-W 
Paasio,Bit>imiö.Puheenjohtajana Henriksson ja s ih te«n i • - • » 1 . 
Haapasalo. ' I 

• 1 §. ! 
P ä i i t f t t i i n p i tää k i i n n i , e t t ä «aafiaitii 2 Tak in i i s ta Talt ion ti l 

tarkastajaa ja 1 Tara^Ses: . lakinaisiksi Santala ja Virtanen,Tar» 11 
Karjalainen.A«iaata neuTottel-iTat Henrikaaob ja .He l l e 

2 • 

-I 

-rr [ 
I I 

r I « 

r-r , T J ^ 1T j i 

-

Pöytäkirja Sosialidemokraatti-

sen 17 du s kun ta ryhmän kokouksesta, 

joka pidetti in 8 pnä lal958 klo 

16 Eduskuntatalossa ryhmän kokous 

huoneessa.Puhetta johti Gunnar 

Henriksson ja sihteerinä toimi 

tiedotussihteeri Aaro Kärkkäinen. 
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. £el88a.Beara&vat'xiytan^ Jfidazurbt^ 

Karj alainen,Käkelä,Lehto,Leskinen 
Lindb lom, Part ane n, Ran t a i a, Rauni o, 
S i l tanen ja Tänner;Pöytäkirjan tar-
kas ta ja t Tikkaoja ja Tuominen; 

Pohjois-Pohja lal sen osakunnan järjestömSän keskustelutilaisuuteen 

v a l i t t i i n ryhmän edustajaksi Kaarlo Pitsinki, 

TULm urheiluopiston vlhkälslln el voitu valita edusta jaa, koska 

juuri s i l l ä hetkellä ol i eduskunnan Istunto. 

Saatettiin t iedoksi ,että Valtion SeerumiaItoksen tutustumistilai-

suus on 6.10. 

Saatettiin tiedoksi,että Ranskan messujen avajaisiin ovat edusta-

jat tervetulleita 16.10. 

2 §. 

pääministerin sihteeri t r i Salonen selosti valtion ensi vuoden 

talousarviota .ilän ma inl tsl ,että budjettin tasapainoon saattami-

seksi o l i hankittava lainoja 15 miljardia ma rkkaa .Kun vajaus ^ ^ 

S muodostuflBEEC kaikkiaan 30 miljardiksi markaksi,oli ryhdyttävä 

supistamaan meno Ja, koska suurempaa lainoitusta el oHsl voitu saa-

da eikä laljMXK suuremman lainan hankkiminen kotimaasta o l i s i o l -

lut viIsasta.Kun,verojen korotuksiin ei ole voitu mennä,oli käytä-

vä käsiksi subventlolhln.Voin subventioiden poistaminen supisti 

valtion menoja 3,9 miljardia ma rkrka a, mistä, aiheutuu kuluttajahin-

nan nousu 50 markalla kilolta.Lyös margariinin hinta nousee samas-

sa suhteessa .Tehnän osalta päätettiin mennä ykslhlnta järjestelmää^ 

,mistä aiheutuu vehnän hlnnanx nousu.Tämä merkitsee va l t io l l e t u - j J 

loja 3,5 miljardia nurkkaa Maataloustuotteiden v l e n t l p a l k k i o l d e n ™ 

• I 
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supistamiseen on myös päästy Ja maatalous el voi enää tämän J ä l -

keen laskea v ient ipäIkklo l ta maataloustuloksl.Liaatalous i t s ek in 

o s a l l i s t u u nyt t i e t y l l ä määrällä vlent lpalkklolden suori t tamiseen 

mikä on suuri parannus aikaisempaan maataloustulolakiin v e r r a t t u -

na. 
I 

Budjettiehdotukseen s i sä l tyy myös Aravakoron korottaminen vanhem-

missa taloissa.Korko nousee vv.l949 - 51 rakennetuissa t a l o i s s a 

3:een p rosen t t i i n Ja vv.l951 - 56 rakernetulasa t a lo i s sa 2:een 

p r o s e n t t i i n . S i t ä myöhemmin rakennettujen ta lo jen Aravakorko Jää 

edelleen l : k s l prosent iks i .On laske t tu , e t t ä yleisen korkokannan 
« » 

alentumisen Johdosta tämän ei p i t ä i s i a iheut taa mainittavaa koro-

tusta maini t tu jen ta lo jen vuokratasoon.Tästä toimenpiteestä alheu 

tuu v a l t l o U e 0 ,6 mi l j a rd in markan t u o t t o . 

Suunni t te i l la on myös maidon vakio in t iprosent in korottaminen,mis-

t ä aiheutuu .va l t i o l l e 0,4 mi l j a rd in markan t u o t t o . 

Näiden ikävien seikkojen vastapainona on s u l k u u n vajaus n ä y t t i 

budje t in va jaus muodostuvan 40 -42 mi l j a rd iks i .markaksl.iiftliitxz 

Biaqptstelutiiazpfiä&ittliaxiQattsiikis Supistusten ja .eräiden maksujen 
k 

korottamisella pääs t i in kuitenkin edel läkerrotunla iseen t a sapa i -

noon.Toinen ilahduttava p i i r r e on s e , e t t ä sosiaalimenoista e i 

ole tarvinnut lainkaan tlnkiä;Yhteenkään sosiaalimäärärahaan e i 

ole ka jo t tu .Edel leen on hyvälle puolel le merkittävä AraTaraääräro- j 

hau korotus 0 , 5 m i l j a r d i l l a markalla.Se merkitsee rakennustoltninna: 

vi lkastumista .Työllisyysmäärärahoja on budje t i ssa suoranaises t i 

23,2 mi l jardia markkaa sekä sen l i s äks i e r i l a i s i i n t yö l l i syys t ä r -
f 

koi tuks l in määrärahoja n i i n , e t t ä kaikkiaan voidaan katsoa tähän 

tarkoitukseen olevan varattuna tÄjf 29,5 mi l jardia ,mikä on lähes 

mi l j a rd in markkaa enemmän kuin. kuluvan vuoden vars ina isessa t a -
lousarviossa . 

3 §. 

Asiasta käy t i in seuraava keskustelu: . , 

'Henriksson; Mitä va ikut tavat b u d j e t t i i n s i s ä l tyvä t hinnankorotuRs 

se t e l inkustannusindeksi in .? . , ^ 

Salonen;Voin osuus tekee arvion mukaan 0 ,7 p i s t e t t ä ,marga r i in in 

osuus 0 ,3 p is te t tä ,muut 0 , 5 p i s t e t t ä e l i yhteensä 1 ,5 p i s t e t t ä^ 

Kun elinkustannualndeksl on nyt 132 'p i s t e t t ä ,noused^ä lden t o i -

menpiteiden kautta 133,5 pis teeseen, johon s i sä l tyy myös maidon 

vak io ln t lp rosen t in nousun aiheuttama hinnanko ro tus,mutta e ivät 

maataloustulolain mukanaan tuomat hintojen korotukset . 
« 

VirtanenS Sai raa la lakien siirtäminen l i s ä ä kuntien r a s i t u k s i a , 

mikä on e r i t t ä i n va l i t e t t avaa .Hin to jen korotuksia on ken tä l lä 

hyvin t » huono puolustella.Ivlutta jotakin on n i e l t ä , e t t ä t y ö l l i -

syys voidaan hoitaa^ 

Alanko: Aravakoron porras tus ma in i tu i l l e vuos i l l e ei tunnu o i - , 

kea l ta , s i l l i vv.1954-56 t u l i v a t esim.oma koti t a lo j en rakennuskus-

• tannukset kaikkein korkelmmlksi. 

Törmä I Yhdyn Alankoon s i inä , e t t ä Arava koron porras tus ta o l i s i 

v i e l ä koetettava muuttaa.Samoin yhdyn Vir taseen sa i r aa la l ak ien 
suhteen. 

Fagerholm; Aravalaina on vain yksi osa t a lo jen l a i n o i s t a . P o r r a s -

tusta voidaan v i e l ä mcuattaa tutkia,mutta a s i a n t u n t i j a t ovat p i t ä -

neet t ä t ä porras tusta oikeana. 

A lanko; Kyllä o l i s i a i h e e l l i s t a tu tk ia mainitsemieni vuosien raken* 

nuskustannuksia Ja vetää s i i t ä johtopäätökset . 

Fagerholmj Eall i tusohjelman mukaisesti on lähdetty l i i k k e e l l e myös 

vähävaraisten hinnanalennusmshdollisuuksien tu tk imiseks i .Tarkoi -

tukseen on tänään a s e t e t t u komitea. 

Flinok; h i i l tä mahtaa työttömyyskehltys näyttä&?suuri asla on, jos 

se voidaan kunnialla hoitaa ja ensiarvoisena pidän s i t ä , e t t ä so-

s i a a l i s i i n määrärahoihin el ole tarvinnut ka jo t a . 

Fagerholm'.Kokoomus on y r i t t ä n y t muuttaa suhtautumistaan s o s i a a l i -

s i i n määrärahoihin nähden.Fieandt el o l i s i koskaan voinut budje-

t i n näin suurta la ino i t tamis ta hyväksyä,tuskin mikään muukkan 

h a l l i t u s . L a a l a l s l i i t o n rakentava osa suhtautuu a s io ih in h a l l i t u k -

sessa myös melko mukavasti. 
. -
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Tttomlnen; Yhteiskunnallisen Korkeakoulun Tampereelle s i i r toa var-

ten o l i s i budjett i in saatava vai lekapa Vain 100 miljoonan markan 

määräraha,että työtä päästä i s i in aloittamaan.Se parantaisi alueen 

t y ö l l i s y y t t ä huomattavasti. 

Kea taistelu pää t tyy . 

4 5. 
L-t-Oii'" 

pf iä te t t l ln . e t tä budjettlkeskustelassa ryimän puheenjohtaja Hen-

riksson es i intyy y l e i s i s s ä as io issa Ja edustaja Tlkkaoja maaseu 
T 

tukysymykslssä. 

13. I 

^ ' I 

-1 ^ 1J 

P ä y t ä k i r j a j^oi.den, Ediiiskvuiitörjrhiiän t j ö -
A 

Taliok¥iniian kokov-kiestc 13 .11 . -58 alkaen klo 15. 
Po i3»a :Leh to ,P i t i i nk i ja Paaiio.M«kana puolmefiBi 
pTiheenjohtaja Tanner.Pmheenjohtajana Henriksson ja 
» ih t ee r inä Haapasalo. 

' 1 §. 
K e s k u s t e l t i i n s a i r a a l a l a i n «MMtosehdotnksi-sta.MAalaisli i t to, ' 

Skdl ja skogilaiset o l i r a t po i s t anee t lain p i i r i s t ä k u n n a l l i s k o t i e n 
c i e l i s a i r a s o s a s t o t , ) i i i k ä n e r k i t s e e n, 300 l i i l j . iik:n l i s ä y s t ä r a i t i o n 
»eno ih in .As ias t a tehtjr i l n o i t u s p ä ä m i n i s t e r i l l e . P ä ä t e t t i i n , e t t e i a s i -
aa T i e l ä Tiedä rjhÄään^raan r a s t a h a l l i t u k s e n k a n n a n n a a r i t t e l j n jäl-
keen. 2 §. * I *j 

Tanner t e k i selkoa p j^reän puun r i e n t i ä koakerss ta *as ias ta , i i ikä o«|" ^ 
k ä s i t t e l y n a l a i s e n a p e r u s t u s l a k i r a l i o k u n n a s s a . Asia p ä ä t e t t i i n r i e -
dä rjrhmään.Rjhiiä a s e t t u i , k u t e n M a a l a i s l i i t t o k i n , r i e n t i s ä ä n n ö s t e l y n 
k a n n a l l e . 
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P ö y t ä k i r j a sos .den , Eduskuntaryhnän kokouk-
s e s t a 13.11'.-58 alkaen klo 16 .Poissa kokouksesta: 
Kokkola , Leskinen, Lindhl on, Väyrynen. Piiheen johtaf 
jana Henriksson ja s i h t e e r i n ä Haapasalo. 

1 §. I 
T o i c i t e t t i i n n imenhuuto . -Pöytäki r jan t a r k a s t a r a t Pagerholn ja 

P l inok . ^ : p ^ ^ n k 

2 §. 
Pe rus tus lak i ra l iokunnan jäsen Tuoninen t e k i selkoa pyöreän puun 

r i e n t i s ä ä n n ö s t e l r n j a t k b t n i s e s t a , j o t a " j a t h e t t u " t o i s t a r i i kkoa r a l i o -a 

kunnassa läh innä Vennamon a l o i t t e e n poh ja l l a .Kon i iun i s t i t y r i t t ä r ä t 
k i e l t ä ä h a l l i t u k s e l t a r a l t u u d e t . 

P ä ä t e t t i i n p i t ä ä k i i n n i pröresja puutararan r i i^n t i i säännös te lys tä . 

P ä ä c i n i j t - r i Fagerholm i l m o i t t i , e t t ä hän o l i k e h o i t t a n u t maalais 
l i i ^ t t o l a i s i a m i n i s t e r e j ä riejcään sa i raala l -Lin ryhmäkokoukseen,että i a 
1-iki t u l e e hyräksy tyks i .La in ro imassaoloa jan lyhenny» kahteen ruotee* 
Toidaan jo ten kuten n i e l l ä . y 

Hos t i l a :As ian renyttäminen r i e n y t h s r h a a n . % i d ä n p i t ä i s i saada 
t a r k a t oh jee t . M a a l a i s l i i t t o ^ i saa retäsi r ä l i s t ä . " 

P e l t o n e n : A s i a l l a p o l i i t t i n e n puolenaa^neidön e i s o r i yksin p i -
t ä ä k i i n n i . 

Törmä:Laista hyödyn saara"? y l i o p i s t o l l i s e t k e s k u s s a i r a a l a t ja 
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k-ijkui«airaalat..fu0lta otetaam poli Iiii»laätänä apu. 
K-iku-it̂ ilu» Jällrt-a atia jätettjin ri^la harkittarakii. 

' ^ ^ A S . 4 S• f - I 
Kî skuiteltil»̂ : afimtotuotani^on r-srohelpotuilaista ja aiiii«ttik 

< r ^ 
edelliieÄ hoitaiiiia«Ä Jaoito» tehtärak^si. 

5 §. 
Hiltunen selosti ryhniille Ka*«aÄ?lakeliiitok»en henkil(5kumnaa 

aiunto-oiakeyhtlö asiaa todeten,että'useilla raition,laitoksilla o; 
edullis-inpiakin asuintaloja kuin KE-laitoksella.HÖÄ ilnoitti selot 
ransa asiaa tärkeilyin tyÖTäenasiainTaliokunnan kokouksessa. 

6 §. 
Hiltuni-n teki selkoa polttoainatulleista hallituksen esitjb 

se» pohjalla.Vain rannikkoseudulla'läiiiiityskustannukset hiukan noij 
Tat.A«ia »i«ältjjr haliitussopi«ukseen. 

Edelleen teki Hiltuaen selkoa Vehniin tullista,iiikk tulee 1| 
ukiksi ja rukiin tulli 8 iik:ksi. VähittHisiijrjrntihinnat eirät nouie 
ojullitariffilautakunta oli ehdottanut eräitä «uita" »uutoksia, ¿ot 
ka oli onnistuttu torjunakin. 

7 
Tuoiiinen selosti nt. karttalain kohtaloa perustuslakirali 

kunnassa. Tämä ViherTeimon allekirjoittana laki ilreinen erehdys, 
siinä käydään kiinni jopa painorapauslakiin. 

TurunentMissäan nuussa «aassa ei näin ankaraa lainsäädänti. 
tällä alalla,tuskin kumaan sitä puolustusasiainraliokunnassakaan 
puoltaa. ' 

Nieiii:Viisainta untsia läksy takaisin,pitäisi kehoittaa 
hTheinoa peruuttaaaa» e.ity». 

HiltuB<;»:Tu»ki» hallitu.ta .iitä kirltitääa, jo» Tetää tâ  
kal.i». 
- ' ' Tikkao2a:"Sota»iss" Airokin «itä ttieltä,*ett» e.it^i hrli 
täTä. 

Otettiia Taitaa» ns. puMaiBTaliidiea ja pu»akaartilalst 
lähfftj.tö.joka -«itti.ettii heidän a«iam«aJoka o« aloitteen iiuodo 
• jätetty edutkuniian ratkai.taTak.i,oli«i «jrt •elTiteettäTa.Fielleeil 
eitettiin,että Tankila.«_a kaiaialai.sodan aikana olleille punTaB%'j 

0 I I 
le anaettaitiin taanpehtira korrau«. 

Kokoukaen lopuina puhe-njohtajana toiainut Peltonen toti 
että korjauk.ia nnäisaäa«ioi«»a .aatu aikaan,uutta lopulli.ta rat) 
«ua ei rielä.Sos.deii. rjhnä työikentelee näiden .epäkohtien korjaa'| 
• ̂  > 

filseksi. 
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Pöytäkirja Sos.de®. -pduskuntaryhnä» 
kokouksesta 20.11.-58 alkaen klo 16.Poissa. 
Poissa:Pagerholii,Hiltunen,Leskinen,Lehto,Lind- , ̂  
bloÄ,Piia«io,Tirtanen. Puheenjohtajana Henriks-jjiiiij] • 
son ja sihte«*rinä :Haapasalo; 
• -t.. .1 §. ,, - .pj 

Toinitöttiin Mimenhuuto.-Pöytäkirjan tarkastajat Helle ja Hostils 

• 

li 
h' 1 

l 2 §. 
Päätettiin kehoittaa hallituksen edustajaa seuraaralla riikolla 

tulenaan' ryhmään selostauaan rasra- yn. tulleja 

Yhdyttiin tilintarkastajain asiassa tyÖTaliokun»an eslttäiiää» 
kantyan,että on saatara kaksi raklnaista ja yksi rara tilintarkasta j a , J 
Ehdokkaatrarntala ja Virtanen,raralla Karjalainen.Neurottelijoiksi s, i » * w . 
ninettiin Henriksion,Helle ja Virtanen. 1 4 _ ~ 

Puheenjohtaja ilmoitti,että raition rirkaniesten 3 palkan-
korotus tulee lähiaikoina emille.Olisi näärättärä kanta asiaan. 

Asiaan päätettiin palata iiyöheÄii:in,kun esitys nähdään. 
' • ' 5 §. 

« 

Otettiii e iille parhaillaan työräenasiainraliokuinnassa olera 
työttÖKyysarustuslakiesitys. 

Karronen:Asiantuntijoita kuultu paljon,otettu lausunnot laki-
ja talousraliokunnilta.Selosti läheiiiiiy raliokunsan tekei^iä »uutoksi« , 
Asiantuntijain lausunnan uuk^an laki paisuttaisi työttön.ryikortistoi-
hi» otettujen näärää ja lisäisi raition ja kuntien «enoja.Qliii rat-
kaittara,hyräksytäiuikö rai hylätkänkö laki. . 

Rau»io:Lailla olisi raikutusta tekstiilialalla,jossa rajaatyöl-
lisyyttä.Arustusta ei pitäisi antaa,ennen kuin kunta on perusosuu-
te»sa sijoittanut. 

Virtanen;Laissa paljon puutteellisuuksia jaheikkouksia.MikääJi kunl 
ta ei pääse fiaksauaan arustusta ilnan raltioneuroston lupaa.Maksuaiks" 
ka»» tehtiin laki- ja talousraliokunnasfa cuutos.Pitäisi saada halli-i 
tukien kanta enne» Inpullista päätöstä. 

Puheenjohtaja tiedusteli-,roldaanko lakia rielä riiryttäa? 
Karronen:Lakia on riirytetty jo paljon,hi^oiienna yleiskeskustelu. 
Plinok:Pitääkö hallitus kiinni esityksestään rai hyräksyykö 

Buutokiet saatara lelräksi.» 
Matilainen oli rariia,että i*in roinaantulo lisää kortistoituja. tl.]/, 

Olisi hylkääaisen kannalla .Hallitukselta saatara' selrä kanta .Perheel-
liiet naiset eirät tule arustuksella töineen. f-Mi 

Törnä oli sitä mieltä,ettei e^iitystä olisi pitänyt antaakaan. " 
Jos tänä hyräksytäiiji,riirästyy byöttönyysrakuutuslaki.Laki pitäisi 
ajaa läritse rain räliaikaisena,helpottaisi tilaiinetta "jonkin rerran. 

Hi 
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LehtotLalcl o* lyhytiiikainfi». Joi täuai o* oBiteeiö tjöttöfijjnr̂ k 
tuilaill«,o» kjfjuY« Tuikea. 

Puhê jijohtajatAfiaaÄ oä «aatara koko rsltiOÄ̂ iUTOf̂ to* kifHta,«! 
riitä rai» o«»* hallituaryhnäiine. 

pit«i*ki:Hallitukien jäiemte» »ukaAaolo ryhnam kokonkii««a 
heikko,Heill<5 o» huoEautottara täjtä. 

Pöät^ttiiA ott&a halli^kte* jäseniltä «elrjryt aiiaiifa. 

• , Pöjtäkirja Soi-cisu. eduikuatarjbrän työrallok 
nam 'kokouk«5«ta 25.11.-58 alkaen klo 15.Poi«ia tjÖTi 

liokumaa* ,1ä«eji Peltonen.Pubftrnjohtcijaia Henriknuoi 
• iht-icrijiä Haapaialo, 

•15. 
Puheenjohtaja kertoi valtioneuvoston asettuneen sille kan-

nalle^että jos työväe_nasiainvaliokunnassa ehdotetaan työttömyys-
avustuslaki hylättäväksi,vetää hallitus lakiehdotuksen pois. 

Päätettiin esittää 3ryhmässä,että tässä vaiheessa ei kantaa 
määritellä ko] lakiehdotukseen,vaan'asia pidetään pöydällä työväer-
asiainvaliokflnnassai • --

' S 2 §. 
Polttoainekulut ja ravintoSasvojen valmistevero päätettiin 

pitää valtiovarainvaliokannassa samoin pöydälläi , 
Päätettiin pitää seuraava, ryhmäkokous en-

si torstaina klo 16. Työvaliokunta kokoontuu klo 
^ //V 

ai- t 

- V , , . . . 

Pöytäkirja Sos.dem. eduskuntaryhmän kokouks 
ta 25.11.-58 alkaen klo 16.Kokouksesta poissa: 
AaltoiKokkolaPeltonen.Puheenjohtajana Henriks, 
ja sihteerinä Haapasalo. . 

1 §.. Toimitettiin nimenhuuto.Pöytäkitjan tarkastajat laitunen ja 
Kalavalne» . = 

j 2 §, -11 i 
, JDyöttömyysavnstuslak» päätettkkn ptefcää työyäenasiainvalio 

sa pöydällä Icunnes tilanne selviääi' 
J i i. t p 

14. 
3 §. 

Huoltoapulain kohdalla päätettiin säilyttää entiset linjat. 
4 §• 

Henxiksson selosti tilannetta:Kokoomuksen edustajat kutsuttu presi-
dentin luokse;Ulkoasiainvaliokunnassa Virolainen provosoi perjantaina 
keskustelun idän kaupasta;Kiitti lopussa hyvästijätön muodossa.Tämän 
jälkeen hän selosti käyntiään. erä.^ suurvallan edustajan luona loka-
kuussa, joka oli moittinut sosî dem. puolueen edustajia hallituksessa, 
nimittäen eräitä heistä "Atlantin liiton :asiamiehiksi",tarkoittaen 
erikoisesti leskistä.Keskustelu katkesi Henrikssonin huomautettua,että 
virkamies loukkaa so^idem. puoluetta.Myöhemmin virkamies otti uudel-^ 
leen yhteyden Kiinan lähettilään kttsuilla.Seuraavan tapaamisen yhtey-
dessä oli virkamies pyytänyt anteeksi käyttäytymistään,mutta huomaut-
tanut samalla,että Neuvostoliitto pitää huolen siitä,että raja pysyy 
turvattuna;Hän huomautti Leskisen käynnistä Lansi-SaksassaiKaupp^eu-
votteluja koskevaan tiedusteluun hän vastasi-, että listat tulivat myö-
hään,muttâ  niitä tutkitaan.Koskette li vielä kesiaistelussa uuden ammatti-
järjestön julkilausumaa. - Samaan aikaan soi puhelin,missä käytyään 
vi»lamie» kertoi,että kokoomuspuolue pyysi häneltä audienssia,korosta-
en: "Näin tekevät muut ryhmät";Seuraavana päivänä oli kokoomuksen tahol-
ta tuotu julki huolestuneisuus työllisyydestä sekä korostettu,että ryh-
mä on pyytänyt ulkopoliittisen information;Käynyt ilmi,että kokoomuksen 
ryhmässä o^ nimettu tietoja Neuvostoliitosta;Kansanpuolue on hermona; 
Syytä tarkastella asiaa rauhallisesti; 

Pagerholm:Neuvostoliiton kaupallinen edustaja antanut tietoja, 
että kauppaneuvotteluja päästään pian alkamaan.Toisaalta, on tapahtunut 
tilausten peruutuksia,mikä aiheuttanut hermostuneisuutta.Osa maalais-
liitosta ei hyväksy hallitusta,alkaen valtion päämiehestä.Maalaislii-
ton lehdistö kärjistää tilannetta;Hallituksen sisällä tämä ei ole vie-
lä vaikuttamut.Hallitus on paras- kokoomushallitus,missä olen ollut. 
Presidentinkin on pitänyt tunnustaa,ettei hallitus ole tehnyt mitään 
sellaista,mikä vaikeuttaisi ulkopolitiikan hoitamista.Virolaisen kan-
ta muuttunut erikoisesti Oslosta tulnsa jälkeen,esiintyminen Kurikas-
sa suorastaan lapsellista;Sunnuntaina kä¥i kaksi kokoomuksen ministeriä 
ja Saiikkonen presidentin luona .Presidentillä oli käsitys,ettei ulospää-
syä ole tilanteesta,vaan hallitus hajoaa tiistaina.Hallituksen ulko-
asiainvaliokunta kokoontuu tiistaina.Kokoomus esittää hallituksen si-
säistä remonttia,jolloin Lekinen ja Virolainen vaihdettaisiin uusiin 
miehiin.Meidän on luonnollisesti otettava ulkopoliittiset näkökannat 
huomioon;Mutta pääsemmekö muutoksilla ulos,se epävarmaa»Esitin tämän 
q̂̂ symyksen presidentille,hän oli melko selvästi sillä kannalla,ettei 
auta.PuoJiUeriitamL-ekin vaikeuttaa asiaa. Tästä neuvottelut käynnissä;̂  
Simoslaiset iloisia tilanteesta»Surkeaa,ettei Suomen kansa ja Musfainta 
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voi määrätä maansa asioista.-Presidentin kanssa keskustelun tulos:tä* 
näön ei vielä hallituä hajoa.Ml:n ryhmässä paljon, jotka njplcyisen hai-
lituksen takanaiEivät myös muut maalaisliiton ministerit Virolaista 
lukuunottamatta halua hajoittaa hallitustaiKokoomuksen toiminta sOt* 
kenut asioitatNl:n ryhmä yrittää toimia niin,eLtä hallitus liajoaisi 
ilman ettei ryhmä vedä miehiään poisiPâ rerholm suositteli,että jäUm$ 
Edottavalle kannalle.Jos mi; hajoittaa,kantaa se myös vastuun; 

Paasio:Presidedtti ilmoitti ulkoasia4valiokunnan koollekutsu-
misen;Tbtesi suurvaltatilanteessa tapahtuneen muutoksenipainopiste 
Eiirtynyt Aasiasta Eurooppaan ja Suomp. valokeilassa;Hän totesi kaupp: 
tilanteen huolestuttavaksi¡Virolainen jatkoi kauppapolitiikasta ja i: 
Moitti käsityksenään,että hallituksen on jätettävä paikkansa;Hy8hernjij 
suositteli vielä kaikkien puolueiden yhteishallitusta.Viherheimo oli 
tfedennut ristiriidan yleisen mielipiteen ja hallitukgen harjoittamani 
politiikan välillä.Hän suositteli vähin Ä H elein suoritettavaa hal^" 
tuksen muutosta. Olisi odotettava viej-ä muutama päivä;Presidentti san: 
ettei hallituksen paikkaamisella päästä, jatkamaan, mut ta ilmoitti tekeij 
vänsä parhaansa,että "kansallinen hätätila" voidaan sivuuttaa.Paasio 
totesi, ettei yleistilaiiiie ole muuttunut .Meidän kauppamme itään on va 
paisunut liian suureksi,emnekä jaksa niellä massatuotteita nyl<yisess 
määrässä. 

Merkittiin kuulluksi sejp̂ teot;' /O^yf^i?' 

/ ^ / 

Pöytäkirja Sos.dem, edu3lamtD;ryhmän työvalio-
kunnan kokouksesta 2.12.-58 alkken klo 10.Poissa: j 
Pitsinki,Paasio,Lehto -ja.Kalavainen.xMukana puolu- • 
een puheenjohtaja Taumer.Puheenjohtajana Henriksson liJi 
ja sihteerinä Haapasalo. 

_ ̂  Keskusteltaessa eduskuntatyöstä päätettiin,ettei hallitusohjel- j 
maan kuuluvia kysymyksiä oteta käsiteltäväksi ennen kuin hallituskrii- » 
si selviäli. 

2 §. 
Henriksson teki selkoa edellisenä päivänä pidetyistä eduskun-

taryhmien edustjien neuvotteluista.Aluksi sävy kireä Kleemolan ehdot- ijî:. 
taessa,että tehtäisiin presidentille ilmoitus hallituksen hajoamisesta. [ 'tP \ 
Ml:n Jaa>kola oli purkanut sisuaan,että-heidän peräänsä pantu kaikki J JiH 
"vainukoirat.Sos.dem. edustajien taholta todettiin,että asiasta pitäisi 
neuvotella rauhallisesti.Kokoomuksen,kansanpuolueen ja ruotsalaisten 
taholta ilmoitettiin,että kun tapahtimut uutta,olisi ilmeisesti koko 
hallituksen erottava ja nyt neuvoteltava hallituspohjasta.Ml:n tahol-
ta ilmoitettiin,ettei heillä ̂ SMläg nähden ole ryhmän kantaa.Samoin 
ilmoittivat skogilaiset.Kleemola kehoitti asian viemään ryhmiin,oli si-^J^J' 
tä mieltä,että pitäisi ilmoittaa virallisesti presidentille kokouksen êljĵi 

^ toteams hallituksen tilasta.Pemutti kuitenkin kun todettiin,että il-
meisesti presidentti tämän tietää.Huotsalaisten Österholm oli sitä miel-̂ "} 
tä,että pitäisi myös ohjelmasta neuvotella.Toiset eivät vielä tähän yh-
tyneet. I 

» i TannerrOlisi selvitettävä se,kenen kanssa ke'skurbellaan.10 skog-¿.'/J 
ilaisryhmään lukeutuvaa on valittu sos,dem. äänillä,eivät he voi vaikut-
taa simosen ryhmän hyväksi.Ei vielä ole hallituskriisiä,hallituksen 
pitää ensin erota. 

Henriksson:Huodollista kriisiä ei ole,mutta porvarilliset ryh-
mät ovat sitä mieltä,että on hallituskriisi. 

Raunio:Tilanne on kauhea.Kerrotaan,että Värtsilä-yhtymiä panee 
tehtaansa jouluviikolla seisomaan,kenen asialla tässä oikein kuljetaan. 

Peltonen:Ensi selvitettävä,millä pohjalla hallitus syntyy.Heidän 
ei kannata tehdä riitaa siitä,että skogilaiset saavat paikan.Annetann 

• ml:n paljastaa korttinsa. 
Haapasalo:Meidän on toimittava varovaisesti,sill^ esiintyy sel-

viä pyrkimyksiä heittää meidät ulos;Voimme.antaa paikan skogilaisille, 
jos sillä pelastaudumme joutmasta syrjään. 

Helle:Kun ml. toimii näin,olisi asiat niputettava ja sitten 
vaafitaan hallituksen eroa. 

Päätettiin viedä tiedonÄnto^ryhmään. 
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P ö y t ä k i r j a Sos,dam;. eduskurutaryhmän 

2.12.-58 alkaen klo, 10i30^Poissa:Aalto,Ahosten,Alanko, 
Ericksaon,Hiltunen,lIieiniiTuominen;PuheenJohtajana Han 
riksson ja sihteerinä Haapasaloi 

•1 §. 
Toimitettiin nitenhuuto.Pöytäkirjan tarkastajat Kiikelä ja Kok 

kolai 2 
Todettiin,ettei budjetti lähinnä hallituskriisitä johtuen val 

mistu tämän vuoden aikana« . 3 §• 
Henriksson teid. selkoa hallT!ituskysymyk8e'stä kuten työvaliol 

nan kokouksesta;Totesi,että oppositio otettu mukaan ja että ruotsal 
sella taholla ollaan valmiit vaihtamaan vaikka kaikki miehet,kunhan 

p 
hallituspohja säilytetään« . ^ 

Päätös:H3^äksyttj.in linja,että asiasta neuvotellaan 

pien ohjeiden mukaan. Käkelä:Sost'dem, ministerien olisi tässä vaiheessa otettava e 
le sellaiset meitä lähellä olevat kysymykset,jotka hallituksen muu 
tuessa saattavat jäädä hoitamatta» ^ • ' 

Virtanen lqrsyi,että seisattuuko lisäbudjetinkin käsittely;Ou 
doksui sitä,että lisäbudjettiin oli otettu jälleen subventio matai 
bensiinille, jonka eduslcunta o4 aikaisanmin poistanut; 

Raunio¡Lisäbudjetissa työttömyysmäärärahoja,jotka eivät sief 

viivästelyä;̂  ^ / Y ^ / y ö 
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Pöytäkirja gos.äezn; eduskuntaryhmän tŷ v»Liotati:n 
nan kokouksetsa 12.12.-58 alkaen klo 15.Poissa lehto. 
Puheenjohtajana^^Henriksson ja sihteerinä Haapasaloi* ».llif 
Kokouksessa^Äufeana pääministeri Pagerholm ja puolueen 
puheenjohtaja Tanner;' 

• 'I- 1 ' ' 
Todettiin,että hallituskriisin vuoksi monet asiat olivat juuttu-

neet valtiovarainvaO-iokuntaaniPagerholm mainitsi,että asia oli ollut 
esillä hallituksen iltakoixtussa, jossa syntyi sanaharkkaai' 

Henriksson selosti hallitusneuvotteluja Sukselaisen johdolla;Simo-
nen oli jälleen ottanut esille puolueriidani. ja vaati,että erottamisista 

stn— 
oli.luovuttavaiHenriksson totesi, ettei tämä kuulu hallitusneuvo t te lui-
hin,häneai oli Sukselainen yhtynyt.Käyttää siltä,että tämän pohjalla ^^ 
Simonen jää neuv.ttelujen ulkopuolille.Presidentti oli lausunut kanta-
naan,että ennen joulua on hallitus saatava muodostetuksi;Sukselainai 
oli puhunut neljän puolueen hallituksesta,mutta ei niaininnut,ketkä jää-
vät ulkopuolelle 

Päätettiin esittää ryhmälle:lieuvotteluissa edustavat ryhmää sen . jĉ a-illlii 
puheenjohtajat ja työvaliokunta.on tarpeen vaatiessa koolle saatavissa;* ̂ ^ ̂ Uliir'* 

Todettiin,että kun polttoainetulli-ja margariinirasvo jen valmiste-
veroehdotukset eivät ole hallitusneuvottelujen mukaiset,otetaan kysy-
mykset käytävissä neuvotteluissa esillei 

4 §; 
Päätettiin antaa ryhmän kassasta eduskunnan henkilökunnalle jou-

lurahaa. . . 
5' §• 

jiyöväen Ak temialle ja Vojonmaa-opistolle päätettiin antaa apura- * " ̂  
hat vanhan tavan mukaan, eikä ryhmä itse jaa näitä apuraha ja, vaan an-
taa toverilcuntien tehtäväksi jaon suorittamisen; 

6 §. 
Päätettiin ryhmätoveri Juho Karvoselle lahjoittaa taulu hänen 

täyttäessään 14.1«; 70 vuotta; 
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Pöytäkirja Ssoi^demv Edu^untaryhmän kokoukses-
ta 12;ia;-58 alkaen klo.16. PoissafEricksson,Hiltunen, 
lehto,'Lindblom,Lindeman,Manninen,Pesonen,TikkaojaiPu-
heenjohtajana Henriksson ja sihteerinä Haapasalot 

1 ® 
Toimitettiin nimenhuuto.Pöytäkirjan tarkastajat 'Fagerholm ja 
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Päätettiin antaa Tjrövä̂ n -Akatemialle 40;000:- Ja Voionmaa-ciLBtoli 
30i000:—apurahat toverikuntien jaettaviksi; 

Eduskunnan henkilökunnalle päätettiin antaa joulurahaa 400-500 c 
ryhmän jäsentä kohti¿Tehtävä jäi taloudenhoitaja Kalavaiselle; " 

Hyväksyttiin valtiovarainvali9kunnan toimenpiteet tulli- ja eräid 
muiden lakien siirtämisostä hai- ituskriisin vuoksi. 

, Henriksson teki selkoa hallitusneuvotteluista kuten edellä työva* 
liokunnan kiöcouksessa mainiten,että Kleemolan tehtäväksi oli annettu 
hallitixksen muodostaminen tähtäimenä enemnistöhallitus^Sukseläinen oli 
todennut,että kailckien puolueiden tai edes kuuden puolueen hallitus 
on mahdollisuuksien ulkopuolella,joten jää mahdollisuudeksi korkeintnc 
entinen pohjai r 

Annettiin ryhmän^pikeenjoht jille valtuudet neuvotella aiiasta; 
6 §• 

Rantala selosti vv-valiokunnan työskentelyä todeten,että oli 
kehoittanut valtiovarainministeriä valmistumaan siihen,jotta tullien j! 
eräiden muiden jatkolait tuleva^ky^mykseen. ^ 
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... ^ ; Pöyt&kirja Sx)s.dem# Eduskuntaryhmän kokouksesta 
ij' ' 15#i2*-58 â l̂ aen klo 18;30;Poissa:BrickssonilIiemii 

i ' I Partanon,Tikkaoja,Tuiunen,törmä ja Väyrynen» Puheen-
johtajana Henriksson ja sihteerinä Haapasaloi 

1 §• ^ 
Toimitettiin nimenhuutoiPöytäkirjan tarkastajat Hiltunen ja HelleT 

^ (L ' . 2 §; . ^ 
Henriksson tek i selkoa haiLltu8neuvottelui6ta;Perjantaina oli 

Iceskustelu Kleemolan ja.ml:n varapuheenjohtaja Jaakkolan kanssaiOuto 
tilanne,aillä Ijysyttiin,millä tavoin suhtaudumnie oppositiooni Ilmoitim-
me,ettei tämä kuulu hallitusneuvotteluihini Sitten tiedusteltiin,miten 
suhtaudtimme ministerikysymykseen. Ilmoitimme, ett ei dekreetti voi tulle 
kysyr^kseen,mutta muuten neuvottelemme herrasmiesmäisesti.Lypsämällä 
saimme tiedon,että Kleemola vielä kaavailee enemmistöhallitustaiNyö-
hemmin on käynyt ilmi,että Kleemola on suunnitellut skogilaisten mukaan- -i 
ottoa edustamaan soŝ dem». ryhmääJ jopa puhutaan,että sille taholle an- •||'¡ij 
nei;taisiin 5 paikkaaiRuotsalaiselta taholta ilmoitettu,että yritys tyr-
•iiiäytyy ainakin heidän osalta8Ln,onhan suhteetonta,että 13 henkilön skog-
ilais2ryhmä saisi 5 paikkaa ja ruotsalaisten 14 henkilön ryhmä yhden. 
Kokoomus pitää k inni vanhasta pohjasta,mutta kansanpuolue-puhuu jo 
poliittisestaA presidentinhallituksesta,johon puolueet antaisivat luvan. 
Kiertääpä jo huhuja,että tällainen hallitus olisi valmisiKeskuste11essa-. 
ni tänään Iclo 12 Kleemolan kanssa ilmoitti hän,että eräät ulkopoliittiset 
lausunnot telcevät mahdottomaksi sos,dem.̂  mukaantuloni M : n ryhmä pitää 
tänäiln istunnon, jonka ¿Jälkeen Kleemola menee presidentin luokse.Kleemola 
ei halua muodostaa vähemmistöhallitustai-Lauantaina eräs ulkomaalainen ^ > 

keskusteli kanssani ¿hänen esittämänsä ajatukset käyvät yksiin Kleemolan 
lausuman kanssai" Hän viittasi radiokeskusteluun ja .. sanoi: "se teki lopun 1' 
kaikesta,ette tunnusta mitään" - , « ^ \ 

Karjalainen:Meille ei ole kerrottu mitään sähkösanomain vaihdos- E 
ta,eikö meille anneta mitään tietojai 

Henriksson:Meille ei ole annettu mitään sähkösanomia eikä muu-
takaan sellaista,mikä tukisi näitä vihjailujaî  
• ' Päätettiin jktkaa asian käsittelyä seuraavana päivänä pidettä-* ^ . f t vässä ryhmäkokouksessai' 
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PBytäkiija SoSfdem. Edusktintaryhmän koko-
Uksesta l6«12,-58*Poissa:Pagerholm,Plinok>Hlltunen 
Kala vainen, Lehto ,Lindbloini^heen3ohta j ana Henrikss; 
Ja sihteerinä Haapasalo. 

1 §• • 
Toimitettiin nimenhuuto.PöytäkirJan tarkastajat Leskinen ja Lia-

demani' 
2 §. 

Henriksson selosti hallitusneuvo-tteluja, joita nyt joMuttu sete 
* 

maan syrjästä^PresideAtti ilmoittanut kokoomukselle ja ruotsalaisille 
että olisi harkittava Kleemolan'ehdotusta pohjalla 5.kokoomus 61 
lut pahan paineen alla ja uhattu presidentin hallituksella ¡»Ruotsalai 
dsittäneet nykyistä hallituspohjaa lisättynä skogilaisillailCokoomus e 
dottanut,että annettaisiin viisi paikka sosialidemokraatteihin lukeut 
ville, mut ta ei määri te Itäisi, ketä nämä ovat i Ovat ehdottaneet toista !: 
lituksenmuodostajaa Kleemolan sijalle.Skogilaiset vaatineet 7 pailcb 
mutta tyytyvät vilneisesti 5: eenî nutta pitäisi ottaa mukaan kaksi k 
munistiakiniNäinä mainitaan Kilpi ja Saarinen taiMeltti ja Saarinen. 
Presidentti tuskin pitkittää neuvottelujaiKansanpuolueen ehdotus po-
liittisesta presidentinhallituksesta tullut muualta kuin sen omasta 
kaaiUäyttää siltä;että kokoom ksen taholla o4 myös niitäj jotka val-
miit poliittiseen presidentinJiallitukseeni 

Tanne3P:Hylmän on jollain tifvoin määriteltävä kantansa siihen r 
den,että jota kuta pyydetään hallitukseeni 

Henriksson:Ehkä toteamme,ettei ryhmä mene presidc-ntinhallitul'j 
ja hallitukseen menness''-aiS noudatetaan puolueen ja eduskuntaryhmän ;: 
töjä ja'päätöksiä; 

Peltonen:On päätetty,että'lenkilökysyrayksistä ryhmä neuvottele 
Piti vahinlcoja, jos taloudellisten noususuhdanteiden edessä jäisimme 
oppositiooniOn saatu tarpeeksi opetusta ottopojista.On ajettava kai 

4 • 

voimin enemmistöliallitusta.Puoluetoimikiimnan olisi mietittävä keino 
ettemme kommunis iön kanssa tai yksin jäisi oppositiooni' » • 

Raunio:Ei tehdä päätöstä,jota voi me joutua katu iaaniYhtyi Pe 
seenî Asioita olisi voitu pareteiinkin hoitaa,Ei hyväksynyt kokoomuks 
kanssa toimimistai 

Pitsinki:Puoluetoimikunta työvaliokunnan Icanssa samalla linjal 
Olemme valmiit enemmistöhallitukseen ja toimimme niin. 

Lindeman:Pitäisi saada katsauksia,joissa ei salata totuutta. 
Lindblom: Ryhmän jäsenet varteasti' havainne et, että ajatuksia joi 

taan toisaalta kuin - eduskunnasta.Olen käynyt lävitse hallituksen ̂  
portit,niissä ei mitään sellaista,mitä ml:n ryhmässä esitettyiKun 
me syksynä mentiin presidentin^ ottopoikahallitukseen,sanottiin eti 
5le muuta tietäiNähtiin,etta^^ämku -'̂  pitänyt pailc^^sa. . I , ...... y /^^r /0t ̂ / y 1 

Ei tehty mitaan pa: ^ i 

-r 
- >- Pöytäkirja Sos.den. ^duskuntaryhnän työra-

liokunnan kokouksesta 17 prnä joi^ukuuta 1958 ai- .1 
käen klo IS.Kukoukseaaa olirat uukana'työvalio-
kunnan jäsenet:Henrik83on,Pitsinki,Peltonen,Helle, 
Kalarainen,Raunio ja Haapasalo.Puheenjohtajana 
Henriksson,sihteerinä Haapasalo. 

1 §. • ̂  
Puheenjohtaja Henriksson selosti presidentiltä tullutta kir-

jelmää, jonka hän oli saanut edellisenä iltana klo 23.30.Siinä tiedus- if 
teltiin ryhÄän mielipidettä presideijtin suunnitteleiiaan toinitusfii- N 
nisteriöön nähden.Sos.de«, puoluetoimikunta oli käsitellyt aamulla ^ ̂ ^ 
Itysyiiystä ja asettunn-h i ' --

- — U X I Käsitellyt aamulla kyayi^ystä ja asettunut sille k a n n a n . i 
sxiie icctnnalle,ettei ole syytä osallistua täi-« 

laiseen presidentinhallitulc5,...v, - -oxe syytä osallistua täi-* 
laiseen presidentinhallitukaeen,eikä ole syytä neuvotella tällaisen ' 
muodostamisesta.Puheenjohtaja kertoi edelleen saaneensa kuulla,että 
kokoomuksen taholta oli mainittmm *kirjelmäLn jo aujinniteltu vastaus, „ j 

' j083a:l)valitetaan,että jouduttu tällaiseen tilanteeseen,2)kokoomu8 
» 

tulee suhtautumaan hallitukseen sen tekojen mukaan,3)ei voida vastata 
I muuten kysymykseen,kun ei ole tiedossa hallituksen pohja.Karsanpuo- -

» lueen taholta ilmoitetaan - saadun tiedon mukaan - selvästi,että jos 
1 i 

tällainen hallitus muodostetaan,on se tehtärä kansallisista roimis-
ta,ts. jätettäYä kojoÄJunistit syrjään.Ruotsalaisella taholta ilmoi-
tetaan tiettäirä3ti,että asetutaan hallituksen pohjaan nähden kansan-

• puolueen kannalle,eikä tulla antamaan avointa raitakirjaa. 
Keskustelussa todettiin,e ttei kirjelmän sisältämää arointa 

valtakirjaa missään tapauksessa voida antaa,sekä asetuttiin peri-
aatteea3a puoluetoimikunnan kannalle,että on pidettävä loppuun saakkmjui 

5. 
kiinni parlamenttaarisen hallituksen muodostamisesta,minkä ruoksi ei ji 
voida neuvotella presidentinhallituksesta. ' [ 

Päätettiin kokoontua samana päivänä uudelleen asiaa käsit-
telemään,kun saadaan parempia tietoja toisten ryhmien kannanotoista. 

> £ 
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Pc7:iJtirja sos.den. Eduskunt&ryhiiän kokouksesta 
17 p:na joulukuuta 1958 alkaen klo 14.Puheenjoht 
jana Henriksson,sihteerinä Haapasalo. 

Ninenhuudossa todettiin poissaoleriksirHiltxmen,Lehto,Manninen ja 
Tanner.Pöytäkirjantarkastajat Matilainen ja Ilieai. 

Henriksson luki presidentiltä saapuneen kirjeen,jossa .tiëus-
teltiin ryhnan kantaa Kleemolan auodoatettaraksi suunniteltuun toi-
liituaninisteristöön.Lisäksi hän selosti tilanteen riine raiheitft. 
16.12. oli Henrikssonille saapunut ryhnälle osoitettu presidentin 
kirjelmä, iiissä kysyttiin yastausta, »iten ryhnä tulisi suhteutuiiâ n J 
presidentin suunnittelenaan toiiiitusiiinisteris-̂ öön.Kokooiiuksella on̂  
raliiisteilla raataus,missä tiettärästi on seuraaTaa:l)Valitetaan,et 
tällaiseen tilanteeseen on ajauduttu,2)kokooiiuks®n suhtautuminen ri 
puu hallituksen t oista,3)' ei voida ilmoittaa miuta,kun ei olt tis.i 
sa hallituksen pohjaa•Kansanpuolue tulee titttärästi ilmoittamaan,e^ 
JUäxtJalMm hallitus olisi muodostettara kansallisiista roimista,ts. jä 
tettärä kom̂ à̂ unistit siruun.Ruotsalaiselta taholta tiettärästi pohja: 
nähden ollaan kansanpuolueen kannalla,mutta ei anneta arointa raita 
kirjaa. Asia oli ollut aamulla sos.dem. puoluetoimikunnassa,joka oi 
asettunut sille kanralle,ettei aikaisempaan nähden ole tarris tarkl 
taa kantaa,eikä roida neurotella preaidentinhallituksen muodostami-
st;5ta,raan pitäisi pyrkiä muodos+amaan parlamenttaarinen enewristô-
hallitua. Ei ole myös syytä neurotexia tällaisen hallituksen muodoî 
tamisé s ta. Ryhmän työraliokunta oli asettunut periaatteellisesti 
luetoimikurnan k̂ innalle ,ettei arointa raltakirjaa anneta ja että ¡i 
kurasti pyritään muado.stamaan parlamentaarinen hallitus. 

Alanko:En luota kokoojaukaen aenontoihin,Vastaus lähetettära I 

ei ole herkullista jäädä yksin oppositioon. 
Raunio:Kokoomuksen sanamuoto näyttää muuttuneen.Teollisuudi 

inrestoinnit merkittärät,se muuttaa jopa kokoomuksen asonnoitumiswM 
komiuuristeihin nähden.En pidä edulliaena jäädä yksin hallituksen ul^ t kopuolölle.Ulkopoliittisesti roiaume joutua diskrimint.iduiksi,se on 
paha kentän kannalta. ^̂  

TörEä:Sos.dem. puolue joutunut heittopussiksi.Ei ole raraa' 
taa jyrkän kielteistä rastausta. I ' "l'y 

Kokkola : Tyydytyksellä merkitsen puoluetoimikunnan kannâri,̂ ^ 
ta jyrkkää rastausta e«jce roi antaa.Esitti kirjelmään sanamuotoa, 
roimme myötäraikuttaa toimitusministeriöstön perustamiseen edellyt-
täen, että saamme siinä riittärän edustuksen ja saamme myös neurot«! 
henkilöistä. 

Lindblom:Emme saa ankkuroitu periaatteellista kantaaiime,!̂  
ten Raunio ehdottaa,kokoomukseen.On selrä könta kiui sanotaan.ettei^ 

jE> r 
I 

Kj 

HostilarEi ole härkäpäistä jos esitäume kantaume asiasta selräati 
kuten puoluetoimikunta ehdottaa. 

Peltonen:Puoluetoimikunnan kanta on periaatteellisesti selrä, 
mutta on tärkeää,että saadaan kannallemme muitakin ryhmiä,että pre-
sidentinhallitus saadaan tyrmätyksi.Ei ole hyrä kanta jäädä yksin op-
positioon.Tämä on ulkopoliittinen riita.SP:n johtaja Waris todisti, 
että taloudellinen tilanne kehittyy edullisesti - tulera hallitus kor-
jaa sadon.Piti Kokkolan rastaus rarsin käyttökelpoisena. 

Lindeman:Olisi hyrä tietää,oratko muut ryhmät luopuneet taroit-
teesta muodostaa parlamentaarinen halli tus,en usko että saarutamme 
paljon oppositioon jäämällä»Olisi saatava Beikkaperäisempiä tietoja. 

Leskinen:Presidentti pyytänyt vastausta kysymykseen,onko puolue 
valmis antamaan miehiään hallitukseeni Ratkaisu on paljon suurimerkityk-, 
sellisenpiiMiten me voimme taistella niitä tovereita vastaan,jotka mah-

"dollisesti joutuisivat hallitukseon.1940-luvulla oli sos,dem, tehtävä ^ 
pitää kiinni periaatteista,niin nytkin.Osallistumalla tällaiseen presi- ' 
dentinhallitukseen teemme itsemne syypäiksi sen rikkomiseen,mistä olemme 
aik isemin kamppailleet.Ei mennä presidentinhallitukseen, jos sen oven 
avaamme,voimme avata viimeisen kerrani 

Pitsinki:Meillä ei ole hätää oppositiossa.Me pärj'lämme¿Meidän ei ^ 
pitäisi heittää aseita pois.Itse pääasian tultava selvästi esiin. 

^ FagteMlblni': On' kaif totTettÄVâ isttä tällä^ l̂ rtraâ  on̂  p'artet?ntaarisen 
enemmistöhallituksen muodostamismahdollisuudet käytetty loppuun.Mutta 
ei pidä hoitaa asioita niin,että yksin Jäämme oppositiooni Toteamme vas- i 
tauksessa,että sos^demi eduskuntaryhmä on periaatteessa parlamentaariseni 
hallituksen kannalla,mutta kun tätä asiaa ei ole tutkittu loppuun,emme 
voi antaa myöntävää vastausta. 

Ahonen yhtyi ikgerholmiin,lista lienee jo hallituksenmuodostajan 
taskussa. 

Asian käsittely keskeytettiin. 

1 
IK 

I S 

M 

pöytäkirja Soa.dem. eduskuntaryhmän työvaliokunnan f 
työvaliokunnan kokouksesta 17.12.-58 alkaen klo 16.30. • 
Poissa pitsinki ja Lehto.Puheenjohtajana Henriksson ja 
sihteerinä Haapasalo. « 

1 §. Esitettiin presidentille jätettävän kirjelmän sanamuoto,mikä 
keskustelun jälkeen hyväksyttiji^Airj^än jäi jennösl^i^^^ä/ 
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Pöytäkirja gee.dem. d̂uskuntarylunän kokou 
seata lT.12»-58 alkaen klo 17.Mukana oleviksi to 
elettiin edellisessä nimenhuudossa olleet.Puheenj 

^ . tajana Henriksson Ja.sihteerinä Haaiasalo. 

' • i§. • 
Pöytäkirjan tarkastajina toimivat Matilainen ja ijiemi. 

2 §. 
HIrnriksson selosti presidentille lähetettävän kirjeluonnoksen 

sisältöä Ja totesi lisäksi:Kokoomuksen Ja ruotsAlaisten taholta läheti 
tävän vastauksen sisältö tulee kulkemaan samaa linjaa.Kansanpuolueen 
kanta'on tiettävästi myös Jyrkentynyt.Kommunistien Ja skogilaisten 
vastaukset ilmeisesti ovat myönteisiä presidentin tiedusteluun•Iljö̂ i 
sesti hallitukselle suunniteltu pohja tulee romahtailiaan. 

Kokkola:Pitöisi ilmeisesti vastata muulla tavoin kuia Jyrkän 
kielteisesti .Esitti tämänta|paisen luonmoksen. 

Raunio epäili kokoomuksen Ja ruotsalaisten ilmoitusta Ja K-eJ 
että vastaukset tulevat olemaan toisenlaisia. | 

I 

Henriksson:Tiedän;että on ollut toisenlaisiakin versioita,mu 
nyt näyttää sävy Jyrkentyvän. PitsinkiiAsia voidaan sanoa*myönteisemminkin,mihin Kokkola , 
pyrkii. Henriks3pn;Jätetään sanamuoto vielä sorvattavaksi.jätettiin 
valiokunnan tehtäväksi. Päätettiin kokoontua klo 18.30. 

lii 
Peltonen kysi^eikö olisi syytä presidentin kehoitettua ottaa 

yhteyttä skogilaisiin.Eikö olisi mahdollista selvittää asia vielä tä-
nä iltana,iiresidentti pyysi vastausta.Jotain olisi tehtävä-

Henriksson j Voin ottaa yhteyden skogilaisiin Ja selvittää,onko 
mitä vielä tehtävissä. 

t Raunio:Kansanrintamahallitus torjuttava millä konstilla hyvänsä. 
Ehdotti,että puheenjohtaja ottaisi yhteyttä. 

Fagerholm:Voidaan ottaa yhteys,mutta ei siitä tule muuta kuim 
• . . . . . . . - -
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V - » Pöytäkirja os.dem. Eduskuntaryhmän kokouk' 
sesta 17.12.-58 alkaen klo 18.30.Kokouksessa muJi' 
oleviksi todettiin aikaisemmin samana päivänä ni 
huudossa olleet.Puheenjohtajana Henriksson Ja 
teerinä Haapasalo. 

1 §. 
pöytäkirjan tarkastajina toimivat Paasio ja Manninen. 

. 2 §. 
Henriksson selosti käyntiään presidentin luona.Presidentti o 

tiedustellut,mitä ehdotuksia on parlamentaarisen enemmistöhallituksen 
muodostamiseksi.Hänen mielestään on tilanne vaarallinen.Hänen miefeâ  
vastaukset olivat paha vastoinkäyminen.Sanoi,ettei tilanne voi näin u 
Jatkua.Kehoitti'keskustelemaan skogilaisten kanssa.Kiitti Ja sanô if«̂  
oli hyvä,etteivät sosialidemokraatit äänestäneet häntä presidentiksi» 

_ ^ ^ . g-g— 

— ' u u uaa jruT̂ eys ,mu'C'ua el si 
isot otsikot heidän lehtiinsä.Vähemmistöhallitus 
taarinen,sekin voidaan perustaa.Presidentti ei tosin sitä halua. ¡i 

Henriksson:Ryhmä ei voi virallisesti näistä asioista keskustella, | j i 
mutta voimmehan Jutella epävirallisesti Ja ottaa selville,mitä voisimme J j 
tehdä kriisin laukaisemiseksi. ' 

• Lindblom esitti,että laadittaisiin luettelo siitä,mitä vaihto- ^ 
ehtoja hallitusneuvotteluissa voitaisiin vielä käyttää. 1 

Paasio: Me voisimme olla aktiivisempia keskustelemalla mm. maalaisi! 
liiton kanssa parlamentaarisen hallituksen muodostamisesta.Nyt vaaditaan'̂ : 
meiltä aloitekykyä. . i 

Päätettiin toimia ryhmässä annettujen ohjeiden mukaan. 

^työvaliokunnan 
Pöytäkirja Sos.dem. Êduskuntaryhmän kokoukses- T 

ta 18.12.-58 alkaen klo 15.30. Poissa:peltonen,Helle 
Ja Lehto.Puheenjohtajana Henriksson Ja sihteerinä * 
Haapasalo. 

Henriksson selosti hallitusneuvotteluja,Joita oli käyty edelli 
liaenä iltana Ja tänään aamupäivällä.porvarilliset ryhmät kokoontuvat 
iltapäivällä Ja näy.ttää siltä,että ratkaisu tapahtuu Joko tänään tai 
huomenna 2 §. 

päätettiin pitää uusi^>yövaliokunnan kokous klo 18. 
Il I 

i 
/ 

Pöytäkirja Sos.dem. eduskuntaryhmän työvalio-
kunnan kokouksesta 18.12.-58 alkaen klo 18.Kokoukses 
ta pois Lehto.Puheenjohtaja Henriksson Ja sihteeri • |L 
Haapasalo. 

X 

1 §. 
Henriksson selosti neuvotteluja. Tänään klo 10 oli puheenjohti 
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jien neuvottelu,missä käytiin lävitse vaihtoehdot yyrymrt parlamentaarj 
enemmiatöhallitxikaen muodostamisesta,Tämän .jälkeen poistuivat kokoukaej 
308»dea."3a"sk0gilaiaten edustajat.Tämän Jälkeen jäivät porvarilliset 
edustajat tutkimaan porvarillisen* vähemmistöhallituksen muodostamismah. 
dollisuuksia.Peltonen oli keskustellut tänä aamuna skogilaisten kansaa; 
Henriksson tuli myöhemmin neuvotteluun.Skogilaiset' olivat vaatineet er| 
tamiaien peruuttamista. 

Peltonen:Tiedustelin skogilaisilta^onko mahdollisuutta yhteiseenj 
hallitukseen.Simonen ja Salmela-Järvinen olivat vastanneet,ettei ole. 
Hän oli tiedustellut näiden kantaa työmarkkinajärjestöjen, lähinnä 
tiyhdistyssiiven mukaantuloon.Simonen:Tuskin sillä?taholla on mitään 

Henriksson:Maanantaina oli ml:n ryhmässä vain kolme maalaisliit 
laisen vähemmistöhallituksen kannalla,nyt voi olla jo enemmistö.Olemme 
moittaneet ml:Ile,että tulemme suhtautumaani tällaiseen hallitukseen U 
allisesti. 

Päätettiin jäädä odottamaan,mitä uutta ilmestyy neuvottelurintc 
ta ja sen jälkeen kokoonnutaan 

Rantala. 

pöytäkirja sos.dem. eduskuntaryhmän kokouicsi 
18.12.-58 alkaen klo 16.Poissa kokouksesta:Aalto, 

- Alanko,Hiltunen, Karjalainen,Kokkola, Lehto, Lindblcj 
Lindeman,PartanenTanner ja Väyrynen.Puheenjohtajr 
Henriksson ja sihteerinä Haapasalo. 

1 §. 
Toimitettiin nimenhuuto.P^ytäkirjan tarkastajat Pitsinki ja 

* -

2 §. 
Päätettiin kokoontua seuraavana iltama,jolloin ryhmä tarjoaa 

joulukahvit. I 
3 §. 

Henriksson selosti,kuten aikaisemmassa työvaliokunnan kokouk-
sessa käytyjä hallitusneuvptt^luja.Hän totesi skogi aisten tulevan yi 
teiseen hallitukseen jos erottamiset peruutetaan,johon taas ryhmällä 
ole valtuuksia.Jo tämä pudottaa vasemmistolaishallituksen muodostamlä 
mahdollisuudet,eikä sos.dem. puolue lähde kommunistien kansaa hallit'' 
muodostamaan.Vaihtoehdoiksi jää porvarilliset puolueet ja akogilaiset 
kansanrintamahallitus :ml, skogilaiset ja kommunistit .Kun kysyttiin,lcii 
mahdollisuuksia on muodostaa maalaisliiton.sos.dem. ja skogilaisten^ 
litua,sanoi Kleemola,että Henriksson tappoi sen, Siirryt'cäessä kesK̂ ' 
lemaan vähemmistöhallituksen muodostamismahdollisuuksia sanoi Mleeinö 

* 

.1 

että ml:n kanta on kielteinen,samoin presidentin^-Edelleen hän alanoi ryh 
mänsä tulleen eilen siihen johtopäätökseen,että presidentin hallitus J 

- on ainoa mahdollinen,' ja että päätös on yksimielinen.Kaitila oli vielä 
potvarillisen' vähemmistöhallituksen 'muodostamiaen' kannalla.Simonen piti | 
tätä mahdottomana,ei sillä vbida* hoitaa ulkopolitiikkaa.Kleemola yhtyi . 
Simoseen.Ruotsalaisten Nordström ajoi viimeiseen saakka parlamentaarisen' 
vähemmistöhallituksen kantaa. Tämän jälkeen jäivät porvarilliset edusta^ \ 
jat neuvottelemaan. Ml'.' pakotettu jälleen tutkimaan' vähemmistöhallitukse 
muodostamismahdollisuuksia,orjenkortena tämän ryhmän 'oppositidaiipi. 
Tämän pohjalla vielä toi¥oa,ettemme joudu presidentinhallitukseen,jol-
la olisi ns. kansanrintamahallituksen luonne.Jollei tähän oteta kommu-
nisteja mukaan,syntyy mlista^skogilaisita ja kansanpuolueesta heikko 
vähemmistöhallitus. - ' ' ' 

Niemi:Kaasalainen kertoi,että ml:s3a voimia,jotka ovat vähemmistö 
hallitujsen kannalla. 

* Peltonen:olen yrittänyt parhaani,että saataisiin skogilaiset matk 
kaan,mutta vastattu selvästi,ettei ilman puolueesta erottamisten peruut-j(i 
tamista päästä eteenpäin.Oppositio on kaatanut kaikki mahdollisuudet, * 
myös SAK:n mukaantulon. 

Tuominen:Eiköhän olisi aika laajentaa keskustelua.Tilannehan on 
I! 

erittäin vaarallinen,vallan siirto pois eduskunnalta.Ylioppilaiden kesku 
kuudessa suucnitellaa adressikeräystä,päämääränä miljoona nimeä.Paa-
sikiven linja on turvattava.On suuri vaara,että näin siirrytään kansan 
tietämättä kansanrintaxnaaji.Olisi käytettävä kaikki mahdollisuudet. 
Me taitelemme asiasta:Ollako vai eikö olla valtakuntana•Onko mitään 
mahdollisuuksia saattaa tämä asia valtion päämiehen tietoon? Leskinen:on vakavasti otettava nämä asiat.Ei tilanne niin huono 
ole,on vain voimattomuutta.viime päivinä on ollut ilahduttavaa todeta, 
'että ryhdistäydytään.Kyllähän niinVettä^presidentinkin vallan käytte-
lyllä täytyy olla rajansa. 

Hostila:Asioita ei voida lykätä,vaan on lähdettävä liikkeelle. ^ 
Jos kommunistit pääsevät hallitukseen,ei heitä sieltä saada enää pois. ^ 

Ahonen¡^ansalaisten keskuudessa mieliala,ettemme saa mitään ai- i 
kaan.Ml:n keskuudessa käydään kamppailua.On surkeaa,ettei hallitus,jollaj 
2/3 takanaan,3aa asioita hoitaa,vaan 13 miehen skogilaisryhmä määrää. 

Pitsinki:Tällä suurella linjalla päästävä eteenpäin,demokrati-
asta pidettävä kiinni.Ml. vaalitappio muutti vain hetkeksi,se tarvitsee 
vielä toisen opetuksen.Vaara on vielä vältettävissä,en usko että joudum-
me kansanrintamaan. 

Haapasalo:Tässä vaiheessa,kun parlamentaarisen enemmistöhalli-
tuksen muodostaminen näyttää mahdottomalta,on väliaikaisratkaisuna käy-
tettävä parlamentaarista vähemmistöhallitusta,ehkä paras että maalais-
liitto muodostaa sen.Me voimme kriisiajan ylitse olla lojaalissa oppo-

m 
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aitiossa ja sitten myöheminin,6hlcä keväällä,on palattava suunnilleen 
Fagerholmin 3. hallitiUcaen pohjalle• 

Tuominen yhtyi Haapasaloon.T&mä kanta on saatettava, maalaislii 
.tietoon.Kun ml. epäilee meidän lojaalisuuttamne,olisi u mentävä ilî  

» jr 

tamaan ml:n ryhmäkokoukseen asiasta.Esitti lisäksi konkreettisena tekU Ti 
että otetaan yhteys kansanvaltaisiin puolueisiin Ja, mennään ilmoitta!!|j| 
presidentille huoli eduskunnan vallan syrjäyttämisestä,pidämme kiinni 
perustuslaista ja eduskunnan oikeuksiata.Voi kestää, kuukausia ja vuo8 
ennen kuin kansandemokratia, ayntyy,mutta nyt olemme pahasti luisumasa 
sille tielle.Ulkopolitiikkamme ei niin huono kuin miksi, lavastettu.Fa, 
erholmin 1. hallituksen aikana pahempiakin kausia,mutta ̂ illoin Paasi 
vi aina tuki hallitusta.Muistan Peltosen hyvässä valossa tältä ajalta t l » - - ' l ̂  ' ' 

l̂ alkkinenx selosti kansainvälistä kommunismia.^^ommunismin perus 
tö on,että työväenliike on lyötävä hajalle ja vielä vahvempia osiakin 
on pirstottava.Nyt on aika vielä korjata.Mahdollisuus mennä vaaleihin 
normaalia' aikaisemmin.Keskustelu vietäv^yt kansanvaltaan. 

Virtanen:Tämä oikeaa keskustelua.Lausui ruotsalaisille tunnust 
sen kamppailusta kansanvallan puolesta.Pitäisi^saada julkilausuma,mis 
esitetään ulkopoliittinen linjamme ja taist lu kansanvallan puolesta. 
Eikö voida heittää esiin ajatusta Hiltusen johdolla perustettavasta 
kansanvaltaisesta hallituksesta. Keskustelun jälkeen päätös sAnnetaan julkilausuma puolueen kans \ ilmoittaa_®aal Pääministeriehdokkaan esittämiseen ei meillä mahdonisuu 

i. I 

taTFsaTBTt: 
että olemme lojaalissa oppositiossa,jos muodostetaan parlamentaarine] 
vähemmistöhallitus.Päätettiin keskustella toisten ryhmien kanssa yht-* 
esiintymisestä presidentin luona ' • 
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Pöytäkirja gos.dem. "dusJnmtaryhmän työ-
valiokunnan kokouksesta 19.12.-58 alkaen klo 18.Poi>s- ^ i M p 
sa Lehto ja Helle.Lisäksi mukana ministerit Fagerholi ^ 
ja Lindblom.Puheenjoriitajana Henriksson ja sihteerinä 
Haapasalo. 

1 §. 
Keskusteltiin valtiovarainvaliokunnassa keskeberäisinä ole-

vista asioista, jotka tulevat valiokunnassa esille joululoman aikana. 
Teollisuuden kemikalioiden liikevaihtoveron kohdalla pää-

tettiin pysyä entisen lain kannalla,koska tämä lisäys tulisi rasitta-
maan teollisuutta,jolla muutenkin on vaikeuksia kustannuskysymyksen 
kanssa kilpailtaessa kansainvälisillä markkinoilla. 

Polttoainetulleista ja ravintotasvojen valmisteverosta kes-
kusteltaessa todettiin,etteivät hallitussopimuksessa olleet kohdat enää 
sido,koska hallitus on kaadettu,eikä im. polttoainetulleilla kyetä lisääj 
mään halkojen kulutusta,mikä valiokunnassakin on todettu.Ohjeeksi anne-
taan:Hinnat eivät saa kohota ja tullilaista poistetaan tähdet kohdilta, 
jotka saattaisivat merkitä hintojen kototuata. 

Kodinperustamislainat esitetään otettavaksi talousarvioon, 
korko 4 

: ;. ) 

Li l . 

lisää. 
TVH:n konehankintoihin esitetään otettavaksi 150 allj. mk 

h 

!i! 1 H 

Päätettiin esittää Aravan-koron kohdalla seuraavaa: 
1.7.-56 vanhempien lainojen korko korotetaan 2 ?i:iin. 
1.7.50 " " n " 3 . 

Henriksson selosti hallitusneuvotteluja todeten,että uusi 
kierros näyttää olevan jälleen suunnitteillarPäätettiin korostaa ryh-
män kokouksessa,ettei ryhmässä keskusteltuista asioista saa kertoa ui- ' 
kopuolisille.Tämäntapaista ryhmän asioiden selostusta on havaittu viime 
päivinä. 

Il 4-, .1 M 

Siltanen. 

Pöytäkirja ̂ os.dem. Eduskuntaryhmän kokouk-
sesta 19.12.-58 alkaen klo 20.15.Poissa kokouksesta: 
Karjalainen,Kokkola,Väyrynen. Puheenjohtajana Henriks-
son ja sihteerinä Haapasalo. 

1 §. 
Toimitettiin nimenhuuto.-Pöytäkirjan tarkastajat Raunio ja 

2 § . 

; 
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Henriksaon selosti hallitusneuvotteluja mainiten mm: ̂ lo 23 ajo 
sa annettaneen tiedonanto aaiasta.Rleemola ei enää voino jatkaa. 
N^olueet maalaisliittoa,skogilaisia ja kommunisteja lukuunottamatta 
kieltäytyneet jatkamasta.Miyös teollisuuspiirien edustajat kieltäytyne 
Kleemolan suunnittelemasta hallituksesta.Miten nyt jatketaan,ei tiet 
Eduskunta kutsutaan koolle vasta 12.1.-59fsiihen mennessä saattaa ta 
tua merkittävää. 

Lopuksi puheenjohtaja varoitti »yhmän jäseniä kertomasta ulkopuo. 
lisille ryhmän käsittelyjä. 

3 §. 
Ryhmän puheenjohtaja Henriksson toivotti ryhmän jäsenille hyvää 

joulua ja parempaa uutta vuotta lausuen samalla kiitokset hyvästä yht 
työstä,joka on ollut "kymmenen kertaa parempaa kuin edellisen ryhmän 
aikana**« 

Peltonen kiitti puheenjohtajaa tasapuolisesta ja rakentavasta 
työstä johtaessaan ryhmän toiml̂ Jtaa, 

Lopuksi nautittiin ryhmän tarjoamat joulukahvit. ^ 
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Puheenjohtaja lakit.tri. Väinö Tanner 
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Viitaten 14.7.58 Sos.dem. Puoluetoimikunnalle lähet-
tämämme kirjeeseen ja. puoluetoimikunnan 25.1.38 antamaan 
vastaukseen ilmoitaiunie,että puoluetoimikunnan vastaus ei ole 

» 

tyydyttävä,koska siinä el lainkaan ole vastattu esittä-
määmme pääkysymykseen. Asioiden näin ollen ilmoita..me,että 
emme katso voivamme osallistiia sos.dem. eduskuntaryhmän 
28.7«58 pidettävässä kokouksessa alkavaan toimintaan. 

. Micäli puoluetoimikunnan ja sos.dem. eduskuntaryhmän 
taholta halutaan ryhtyä ehdotuksemme johdosta neuvottele-
lâ , ilmoitamme tätä varten valinneemme puolastaimne neuvot-
telijoiksi kansaiiedustajat Liartta Salmela-Järvisen,Urho Kulo-
vaaran, Arvo Sävelän ja Vilho Turusen. 
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Hallitusneuvotteluihin keaällä 1958 liittyneet paperit, 
/Tulos:Fagerholmin II laajapohjainen hallitus/ 
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